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AKTUÁLNÍ INFORMACE:
20 let Programu obnovy vesnice
– stále aktuální téma

Před dvaceti lety, konkrétně 29. května
1991, projednala vláda Program obnovy ves-
nice. Společně jej předložili ministři životního
prostředí, zemědělství a pro hospodářskou
politiku a rozvoj s tím, že se společně s mini-
strem kultury a ministryní obchodu a cestov-
ního ruchu budou podle ekonomických mož-
ností ve své působnosti podílet také na jeho
plnění. V souladu se závěry vlády tehdejší ges-
tor programu – ministr životního prostředí
– požádal přednosty okresních úřadů, aby
z programu vycházeli při přípravě a realizaci
místních programů obnovy vesnice. Přinášíme
plné znění tohoto programu, jehož obsah
a metodická hodnota jsou stále aktuální…

Více informací na str. 3–5

ROZHOVOR:
Když se jedná o penězích,
začnou převládat emoce

Po dubnovém semináři o rozpočtovém
určení daní v Praze je předseda SPOV ČR
Eduard Kavala mírně skeptický. „Seminář mě
utvrdil pouze v tom, že se nacházíme ve sle-
pé uličce. Žádná reforma veřejných financí se
nechystá. Připadá mně, že jsme jako psi na
provaze, kterým dali čichnout k masu, kte-
ré ale nikdy neochutnáme,“ říká předseda
Spolku pro obnovu venkova ČR k pokračují-
címu boji za změnu zákona o rozpočtovém
určení daní, který podle stanoviska Spolku
diskriminuje venkov vůči větším sídlům. Zá-
roveň ale hned jedním dechem dodává, že
když se začne jednat o penězích, převládají
vždy na prvním místě emoce.

Rozhovor si můžete přečíst na str. 9–12

TÉMA: Přímá volba starostů
má podporu, je ale nutná?

Před velikonočními svátky Svaz měst a ob-
cí ČR odmítl zavedení přímé volby starostů.
Z tiskového prohlášení jsme se dozvěděli:
„Mnoho starostů nemá o postavení přímo
voleného starosty ani o jeho kompetencích
dostatečné informace či představu, jak vy-
plynulo z ankety, kterou Svaz měst a obcí ro-
zeslal členským obcím. Ukázalo se, že mno-
ho starostů nebylo například obeznámeno
s tím, že přímo volený starosta nebude čle-
nem zastupitelstva, nebude tedy se zastupi-
telstvem hlasovat, a nebude se tím pádem
podílet na zásadních rozhodnutích v chodu
obce.“ V anketě Svazu proto 63 % starostů
přímou volbu odmítlo.

Více informací od str. 6
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MÁJ. Měsíc květen je na venkově tradičně ve znamení Májek, opentlených korun stro-
mů, které stavějí místní mládenci. Na snímku je Májek v obci Hutisko-Solanec na Valaš-
sku, který stál v obci již na Velikonoce, protože na konci dubna obsadily místní náves ko-
lotoče na prvomájovou pouť. Foto: TSu
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Prohlášení k novému rozpočtovému
určení daní

Prohlášení ze semináře „Stav přípravy no-
vého rozpočtového určení daní,“ konaného
dne 19. 4. 2011 v Senátu PČR:

Stálá komise Senátu pro rozvoj venkova,
Spolek pro obnovu venkova ČR a účastníci
semináře „Stav přípravy nového rozpočtové-
ho určení daní,“ konaného dne 19. 4. 2011
v Senátu PČR, žádají vládu České republiky,
aby důsledně dopracovala do 31. 12. 2011
konkrétní požadavky usnesení Senátu č. 363
z 26. 3. 2008 k Petici proti diskriminaci oby-
vatel venkova:

Vzhledem k tomu, že termín k přípravě
nového zákona o rozpočtovém určení daní,
který byl schválen v usnesení, již není aktuál-
ní, považujeme za žádoucí, aby
– Ministerstvo financí ČR připravilo nový

zákon o rozpočtovém určení daní s účin-
ností nejpozději od 1. 1. 2012 tak, aby
zohledňoval venkovský prostor;

– Ministerstvo pro místní rozvoj ČR společ-
ně s Ministerstvem zemědělství ČR pře-
dložilo změnu zákona č. 248/2000 Sb.,
o podpoře regionálního rozvoje, ve zně-
ní pozdějších předpisů, která by zahrnu-
la i problematiku rozvoje venkova včetně
vymezení pojmu „venkov“;

– vláda ČR předložila Parlamentu ČR návrh
novely zákona č. 2/1969 Sb., o zřízení mi-
nisterstev a jiných ústředních orgánů stát-
ní správy České republiky, ve znění pozděj-
ších předpisů („kompetenční zákon“) tak,
aby byla povýšena a zprůhledněna resort-
ní odpovědnost za venkov a jeho rozvoj.
Ze strany Ministerstva pro místní rozvoj

ČR a Ministerstva zemědělství ČR není do-
sud známá žádná reakce, proto žádáme
o odpověď na požadavky z petice i usnese-
ní Senátu do 31. 8. 2011.

Ing. Jana Juřenčáková, v.r.
místopředsedkyně Stálé komise Senátu

pro rozvoj venkova

Mgr. Eduard Kavala, v.r.
předseda Spolku pro obnovu venkova ČR
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„Přes POV jsme se dostali dnes až k pro-
gramu Leader. Z dnešního jednání však ne-
odjedeme s informacemi, kde sehnat peníze
na projekty. Záměrem semináře je připome-
nout hlavně duchovní podtext programu ob-
novy venkova,“ řekl Eduard Kavala, před-
seda Spolku pro obnovu venkova ČR,
který se ujal role moderátora semináře. Hned
v úvodu z jeho úst také zaznělo: „Budeme
zde všichni hovořit o tom, o čem jsme pře-
svědčeni a pro co mnozí z nás „dýchají“.
Venkov, který je pro většinu z nás nejen do-
movem, ale také místem, za které jsme sved-
li řadu bitev. Po dvaceti letech si připomene-
me, jaké to bylo a kam budeme dále směřo-
vat. K Programu obnovy vesnice se dodnes
hrdě hlásí více než dvě třetiny vesnic v České
republice“.

„Tři základní věci jsou důležité pro dosa-
žení něčeho cenného. Tvrdá práce, vytrvalost
a zdravý rozum. Tytéž základní věci byly, jsou
a budou důležité pro úspěšné budování
POV,“ četl projev Pavla Lukši, předsedy ze-
mědělského výboru poslanecké sně-
movny parlamentu ČR starosta Třanovic
Jan Tomiczek. Podle Lukši je dobře, že se ta-
kový program zrodil a že se mu dostalo i ur-
čité institucionální podpory. Na druhé straně
je skutečnost, že gesce nad POV, která puto-
vala mezi ministerstvy pro místní rozvoj a ze-
mědělství, hlavní myšlence programu rozhod-
ně neprospěla. „Fungování českého a mo-
ravského venkova úzce souvisí s množstvím
peněz, které mají obce k dispozici. Každá

obec by měla mít k dispozici takové množství
peněz, kterým by zajistila provoz a údržbu.
Na financování nadstandartních věcí by mě-
ly obce využívat peníze z programů, o které
se musí ucházet na základě konkrétních pro-
jektů. Je nezbytné, aby se starostové o tako-
vé finance začali více starat a nespoléhali jen
na to, že rozvoj jejich obci zajistí pouze změ-
na rozpočtového určení daní. I když ta je pro
další existenci a fungování venkova zásadní,“
vzkázal přítomným Lukša, starosta dvou a půl
tisícové obce Čeladná. Upozornil také na to,
že v naší zemi chybí „ministerstvo venkova“.

Svůj projev uzavřel slovy: „Pokud budeme
k rozvoji českého a moravského venkova po-
užívat selský rozum, pak venkov přežije a bu-
de se také reálně rozvíjet.“

Poslankyně TOP 09 Jitka Chalánková
ve svém vystoupení připomněla, že většina
naší společnosti má venkovský charakter.
„A venkov nejsou jen domy, ale především
lidé. Lidé, z nichž mnozí ve vesnici nepracují,
ale většinou za prací dojíždí. Vztah měst
a venkova se tak mění z konkurenčního na
doplňující se,“ řekla. Obnova venkova je po-
dle jejích slov záležitostí celospolečenskou

Program obnovy vesnice našemu
venkovu pomohl a stále pomáhá
Seminář v Praze připomněl 20 let POV, ale i LEADER a současné problémy venkova

V pondělí 2. května se v prostorách poslanecké sněmovny v Praze uskutečnil seminář k výročí dvaceti let Programu ob-
novy venkova ČR s názvem Od Programu obnovy vesnice k LEADERu. Na seminář, který se konal pod záštitou poslankyně
Jitky Chalánkové a poslance Petra Gazdíka, se sjela řada významných osobností, které před dvaceti lety u vzniku progra-
mu stály, ale také starostové z vítězných obcí soutěže Vesnice roku, představitelé a zástupci institucí, které zastupují ven-
kov anebo se zabývají činnostmi, které s venkovem souvisí. Všichni přednášející se ve svých projevech scházeli v myšlen-
ce, že Program obnovy vesnice našemu venkovu pomohl a stále pomáhá. Je jednoduchý, srozumitelný a zanechává za se-
bou viditelné stopy v podobě opravených návsí, drobných sakrálních památek, dětských hřišť nebo autobusových zastávek.
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a zasahuje všechny stupně veřejné i státní
správy, mimo jiné i Poslaneckou sněmovnu
Parlamentu ČR. Chalánková dále řekla, že
v současném volebním období čelí naše ze-
mě řadě problémů. „Jedná se o výzvy, kte-
rým žádná z předchozích vlád čelit nemuse-
la. Stejně jako zbytek světa i my stojíme na
prahu velkých změn, které ovlivní sociální
a ekonomické vztahy na dlouhá léta. Bude
přitom velkou výzvou pro venkov se těmto
změnám přizpůsobit a naučit se v nich žít. Ja-
ko velkou příležitost vidím výbor pro evrop-
ské záležitosti, jehož jsem členkou. Venkov
a zemědělství představuje v rámci EU jedno
ze zásadních témat,“ doplnila. Chalánková
zdůraznila také význam Spolku pro obnovu
venkova ČR. „Chtěla bych Spolku poděko-
vat. Všechna jednání s ním o tom, jak se má
venkov dál vyvíjet, byla vždy velice jasná
a srozumitelná. Tato spolupráce mně pomá-
hala a stále mně při mé práci pomáhá.“

Senátorka, místopředsedkyně Stálé
komise pro rozvoj venkova a místo-
předsedkyně Spolku Jana Juřenčáková
zavzpomínala na to, když se jako iniciátorka
petice za osamostatnění obce Rokytnice od
města Slavičín, poprvé setkala s POV. „Vy-
bavuje se mně také první setkání se staros-
tou Modré, příklad toho, jak lze uskutečnit
vize. Vize venkova lze naplnit podle před-
stav toho, kdo obec vede,“ řekla.

Stanislav Polčák, předseda výboru
pro veřejnou správu a regionální rozvoj,
promluvil na semináři za nepřítomného před-
sedu Poslaneckého klubu TOP 09 a Starosto-

vé Petra Gazdíka. Ve svém projevu se Polčák
mimo jiné vrátil k semináři o RUD a financo-
vání samospráv v polovině dubna v Senátu.
„Padla tam řada tvrzení, která nejsou pravdi-
vá. O RUD se na půdě poslanecké sněmovny
mluví velmi často. Je pro nás základním mot-
tem, v této sněmovně získali komunální po-
litici tak zásadní postavení jako tomu do-
posud ještě nikdy nebylo,“ řekl. Také Polčák
zdůraznil, že bez programu obnovy venkova
by situace na venkově byla kvalitativně i kvan-
titativně horší, než jaká je v současné době.
„Situace ale není ideální a řada regionů se po-
týká se strukturálním znevýhodněním. Jed-
nou z velkých příčin, proč zaostáváme za ven-
kovem v zahraničí, je třeba i to, že dotujeme
zemědělce, aby nepěstovali, aby neosívali a
neobstarávali své louky a pole. Před několika
desítkami let bychom považovali tuto dotaci
za příklad neuvěřitelného šílenství. Dáváme
dotaci někomu na to, aby něco nedělal. Mě-
li bychom přistupovat ke krajině daleko ak-
tivněji s cílem efektivněji využívat prostředky,
které na ni máme,“ řekl Polčák.

Stanislav Polčák upozornil také na téma
slučování obcí. „V současné době je v naší
zemi přes 6200 obcí. Mnozí hovoří o tom,
že tento počet je neudržitelný, neefektivní
a vnímají ho jako základní problém, který
brzdí ucelenější rozvoj celé České republiky.
Já vidím v počtu obcí naopak bohatství na-
ší krajiny. A pokud si někdo myslí, že si vy-
stačíme se sídelní strukturou, popírá tím
odkaz předků, který dává jedinečnost kaž-
dé vesnici,“ řekl Polčák. Svůj projev Polčák

zakončil pozitivním tvrzením: „Na financo-
vání veřejných služeb potřebujeme skuteč-
ně odpovědnou rozpočtovou politiku. V ro-
ce 2007 jsme měli rozdíl mezi financováním
největšího a nejmenšího města šest a půl
násobný. Tehdy senátorka Juřenčáková za-
hájila boj proti daňové diskriminaci. Násled-
ně se to změnilo tak, že násobek klesl na
4,4. Dnes hovoříme zcela vážně o dosažení
trojnásobného rozdílu mezi nejbohatší ob-
cí, kterou je Praha a nejmenší obcí. Finan-
cování samospráv a změna RUD je v pro-
gramovém prohlášení vlády. Ti, kteří mají
zkušenost se správou věcí veřejných na
místní lokální úrovni, je v této sněmovně
nebývale mnoho a toho je třeba využít.“

Profesor Jaromír Císař, bývalý ministr
MMR, za jehož působení na ministerstvu
schválila vláda POV, řekl na semináři zajíma-
vou myšlenku: „Já jsem nebyl ten, který dě-
lal POV, ale ten, kdo naslouchal. Rád naslou-
chám lidem a myslím si, že kdyby se i naši zá-
konodárci více zaposlouchali do toho, co lidé
říkají, co si myslí, jaké mají nápady a názory,
velmi by jim to pomohlo v jejich práci.“ Císař
také řekl, že se zabývá profesně a dlouhá lé-
ta bytovou politikou. V této souvislosti při-
pomněl, že právě ta není k našemu venkovu
příliš vstřícná a šetrná. „Vlastnické bydlení je
velice rozsáhlé a vyžaduje půdu. Na jedné
straně máme Jesenici, kde už nejsou schop-
ni pojmout to velké množství lidí, kteří se tam
valí, na druhé straně máme Osoblahu, která
se vylidňuje masově, není tam do čeho kop-
nout, není tam k žití. Co se s tím dá dělat?“
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kladl otázku. Spolek pro obnovu venkova je
podle Císaře významná instituce, která upo-
zorňuje i na takové problémy. „Je třeba na
tomto místě poděkovat všem, kteří pracují
pro Spolek, kteří pracují na obnově venkova.
Především pak jeho předsedovi Eduardu Ka-
valovi,“ řekl v závěru svého projevu.

Jiří Vačkář, vrchní ředitel sekce regio-
nální politiky na ministerstvu pro místní
rozvoj vzpomínal na osobnosti, které stály
u zrodu POV a také na dobu, kdy program
vznikal. „Když jsme přebírali určité zkuše-
nosti z Bavorska, ani jsme si neuvědomili
podstatnou věc. A to, že na bavorském ven-
kově, který nám byl vzorem, žije 52 procent
lidí a politici tam zcela jinak přistupují k ven-
kovu. U nás žije 23 procent lidí na venkově,
nicméně obhospodařujeme stejně velké úze-
mí a je celá řada věcí, o kterých je třeba mlu-
vit. Hovoří se o vzniku ministerstva zeměděl-
ství a venkova. Dobrá myšlenka je důležitá,
ale musí za ní následovat také čin. V tomto
případě naplňování programu,“ uvedl.

Vačkář narážel také na to, jak složitou
administrativou jsou starostové zahlcováni,
když žádají o peníze z evropských zdrojů.
Zdůraznil v této souvislosti právě jednodu-
chost POV, který zvládnou vyplnit všichni.
„Je důležitý také princip POV. Dokázali jsme
uspokojit 71 procent žadatelů. Hlavně mě
těší zaměření, na které peníze jdou. Nechtěl
bych, aby se v těchto programech příští rok
škrtalo. A velmi si vážím všech, kteří s námi
spolupracovali a těch, kteří to budou dělat
po nás,“ dodal Jiří Vačkář.

Také Jan Kruml, odborník na venkov-
skou architekturu a bývalý předseda
Spolku připomněl začátky POV. „Petr Pi-
thart tehdy řekl – Konečně je tady něco, co
má dlouhodobý význam. Obyvatelé venko-
va program okamžitě přijali a během první-
ho půl roku se k němu přihlásilo 1200 ves-
nic. Zpracovali si svůj vlastní program,“ řekl
Kruml. Rovněž připomněl vznik Spolku pro
obnovu venkova ČR. „S myšlenkou založit
spolek přišel Ivan Dejmal v době, kdy vláda
začala odsunovat problémy venkova. Spolu
s Dejmalem pak stáli u vzniku Spolku lidé,
kteří se kvůli tomu už tři roky scházeli. Spo-
lek vznikl 1. 10. 1993. Díky ministerstvu ze-
mědělství, jehož ministrem byl Josef Lux, se

pak členové Spolku začali každý měsíc schá-
zet v prostorách PS,“ uvedl mimo jiné Jan
Kruml. (Celý projev Jana Krumla si budete
moci přečíst v příštím Zpravodaji venkova.)

V podobném duchu vzpomínání se nesl
také projev Jana Floriana, známého ve Spol-
ku nyní především v boji proti rušení sta-
vebních úřadů. Také on připomněl v souvi-
slosti s POV, že starostové, kteří si vytvořili
hned na počátku vlastní program, jsou dnes
stále před ostatními. Florian pro účastníky
semináře navíc připravil celé znění Progra-
mu obnovy vesnice, jehož první část si mů-
žete přečíst také v tomto čísle ZV.

Radan Večerka, místopředseda Spol-
ku pro obnovu venkova ČR dostál názvu
semináře a posunul debatu od POV k Lea-
deru. Řekl mimo jiné, že Leader je jednou ze
základních metod rozvoje venkova a spolu-
práce jeho obyvatel i vesnic do budoucna.

Jedním z hlavních tahounů současného
dění na venkově, je předseda NS MAS
František Winter. Ten také na semináři
apeloval, abychom nezaspali plánovací ob-
dobí od roku 2014. „Vznikla již pracovní
skupina, která vytvořila s přispěním Spolku
dokument, jež mapuje pět oblastí: člověk
a společnost, ekonomika, rozvoj území, kra-
jina – člověk a biodiverzita, bezpečná spo-
lečnost na venkově,“ řekl. Dále zdůraznil vý-
znam zemědělství a podpory zemědělství na

venkově. „Měli bychom dát na misky vah
venkov a zemědělství. Protože zemědělství
je nedílnou součástí života na venkově. Ne-
ní MASka jako MASka a není zemědělec ja-
ko zemědělec. A pro mě je nejkrásnější po-
hled na Prahu ve zpětném zrcátku, když se
vracím domů, do krajiny, kde žiji jako země-
dělec,“ dodal na odlehčenou Winter.

Po vystoupení dalších přednášejících násle-
dovala diskuse, v níž měla slovo například zá-
stupkyně společnosti Entente Florale (Kve-
toucí sídla), evropského programu pro zvele-
bování životního prostředí a zvyšování kvality
života lidí. Ta také připomněla, že pro naši re-
publiku je účast v evropské soutěži vyústěním
národní soutěže Vesnice roku. „Republiku re-
prezentuje vesnice, která se stala v minulém
roce celostátním vítězem Zelené stuhy udělo-
vané „za péči o zeleň a životní prostředí“ a na-
še vesnice získávají v evropské soutěži krásná
umístění.“ O významu venkovských knihoven
hovořila Daniela Wimmerová ze Svazu kni-
hovníků a informačních pracovníků ČR.

Eduard Kavala uzavřel jednání slovy:
„Dnešním seminářem uzavíráme výročí 20 let
POV. Ten je symbolem našeho venkova. Vý-
sledkem našeho snažení nechť je samostatná
a životaschopná obec bez nutnosti slučování.“

Zpracovala Marie Šuláková
PS: K semináři a některým dalším příspěv-
kům přednášejících se vrátíme v příštím ZV.
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Přímá volba starostů má podporu,
je ale nutná?

Před velikonočními svátky znovu Rada Svazu měst a obcí ČR od-
mítla zavedení přímé volby starostů. Z tiskového prohlášení jsme se
dozvěděli: „Mnoho starostů nemá o postavení přímo voleného sta-
rosty ani o jeho kompetencích dostatečné informace či představu, jak
vyplynulo z ankety, kterou Svaz měst a obcí ČR rozeslal v uplynulém
týdnu členským obcím. Ukázalo se, že mnoho starostů nebylo na-
příklad obeznámeno s tím, že přímo volený starosta nebude členem
zastupitelstva, nebude tedy se zastupitelstvem hlasovat, a nebude se
tím pádem podílet na zásadních rozhodnutích v chodu obce.“ V an-
ketě Svazu proto 63 % starostů přímou volbu odmítlo.

Nebylo to první negativní rozhodnutí Svazu kvůli tomuto re-
formnímu pokusu. Čtenář českého tisku či kterýkoli vnímavější po-
zorovatel může být zmaten, protože na konci března mohl zare-
gistrovat prohlášení Ministerstva vnitra ČR, který představilo opač-
né stanovisko: „K 31. březnu 2011 na anketní otázky reagovalo
celkem 2 431 obcí, tedy 39 % všech obcí v České republice (oslo-
vena nebyla statutární města a hlavní město Praha). Z výsledků an-
kety vyplývá, že přímou volbu starostů v současnosti podporuje
65 % reagujících obcí, tedy bezmála 2/3 těchto obcí. Z výsledků
rovněž vyplynulo, že zavedení přímé volby starostů není podporo-
váno výlučně obcemi s menším počtem obyvatel (do 1 000 oby-
vatel), resp. že tato podpora prakticky není závislá na počtu oby-

Přímá volba starostů? Postoje obcí a jejich
organizací se v různých „průzkumech“ liší

Proti přímé volbě starostů se v těchto dnech postavilo vedení Svazu měst a obcí ČR (SMO). Z jeho vlastní ankety totiž vyplývá, že proti
tomuto nástroji přímé demokracie je až 70 procent starostů. Zcela opačné byly výsledky šetření ministerstva vnitra. To koncem března ozná-
milo, že pro přímou volbu starostů se vyslovily dvě třetiny obcí bez ohledu na velikost. Uzákonění přímé volby starostů chystá ministerstvo
vnitra v návrhu volebního kodexu v obcích, kde se nevolí obecní rada. Se zavedením počítá od příštích komunálních voleb v roce 2014.

Podle návrhu ministerstva vnitra by se přímá volba týkala jen obcí, které mají pouze zastupitelstvo a starostu a kde chybí obecní ra-
da. Jako hranici pro přímé volby navrhuje vnitro obce a městské části do 1500 obyvatel. Pro obce o něco málo větší by platila podmín-
ka, že by voliči museli v referendu rozhodnout o zrušení obecní rady. Obcí s počtem obyvatel do 1500 lidí je v tuzemsku kolem 3500.
O podobě voleb zatím není rozhodnuto.

Svaz měst a obcí se hodlá k problematice vrátit na svém republikovém shromáždění na konci května ve Zlíně.
Na anketu ministerstva vnitra k 31. březnu 2011 reagovalo celkem 2 431 obcí, tedy 39 procent všech obcí v České republice. Před-

stavitelé SMO uvádějí, že problematika je mnohem složitější. Problém nelze zužovat pouze na zodpovězení dotazu, zda přímá volba
ano či ne, jak to podle nich učinilo ministerstvo vnitra. maš

vatel příslušné obce (podpora se stabilně pohybovala v rozmezí od
66 % u obcí do 500 obyvatel až po 58 % u obcí nad 5 000 oby-
vatel; v průměru tedy přímou volbu starostů v každé velikostní ka-
tegorii oslovených obcí podporovaly cca 2/3 těchto obcí). Neplatí
tedy, že čím větší obec, tím menší podpora.“ Tedy dvě různé an-
kety a přesto dva naprosto odlišné výsledky. Svaz měst a obcí ČR
se k přímé volbě starostů ještě vrátí na konci května 2011 ve Zlí-
ně, kde se uskuteční jeho celorepublikový sněm.

Odlišnost názorů způsobil fakt, že ministerstvo vnitra se před-
stavitelů obcí ptalo pouze na možnost zavedení přímé volby, aniž
by jim předložilo vlastní návrh. Naproti tomu Svaz svým členům po-
ložil tyto otázky:
1. Souhlasíte se zavedením přímé volby starostů?
2. Souhlasíte s principem zavedení přímé volby starostů ve všech

obcích?
3. Chtěli byste, aby zavedení přímé volby starosty bylo oprávněním

dosavadního zastupitelstva obce, které by rozhodovalo o exis-
tenci či neexistenci rady (v obcích do 10 000 obyvatel)?

4. Víte o tom, že funkce přímo voleného starosty je neslučitelná
s funkcí člena zastupitelstva obce (starosta by nebyl členem
zastupitelstva)? Přímo volený starosta tedy nebude schvalo-
vat žádná usnesení, nebude mít vliv na rozpočet obce a pro-
gram rozvoje obce.

5. Souhlasíte s odvoláním přímo voleného starosty na základě vý-
sledku místního referenda?

6. Chcete jednokolovou volbou s relativní většinou?
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Otázky vyplývají z Analýzy možností přímé volby starostů, které
si zpracovalo ministerstvo vnitra. Z odborného hlediska má tento do-
kument řadu nedostatků, nereflektuje aktuální vývoj v reformách lo-
kální politiky v evropských zemích, nedostatečná je analýza přímé
volby v zahraničí. Ministerstvo vůbec nezajímají ani výzkumy, které
jsou prováděny v evropském kontextu, ani odborná literatura, která
je této problematice věnována. Právě její komplexní zpracování
a ukázání, že existují i pro Českou republiku inspirativní modely pří-
mé volby starostů, považuji za zásadní chybu. Přitom má na svých
stránkách mj. inspirativní text, který se postavení starosty také dotý-
ká. Jde o článek Jaume Magre a Xaviera Bertrámy Místní samosprá-
vy a manažeři místní samosprávy v sedmnácti evropských zemích (viz
http://www.mvcr.cz/clanek/mistni-samospravy-a-manazeri-mistni-
samospravy-v-sedmnacti-evropskych-zemich-i.aspx).

Ministerstvo předložilo jediný návrh, na který Svaz reagoval od-
mítavě. Proto také nejsou hodnotově neutrální otázky, které položil
svým členům. Čtvrtá otázka pak působí na respondenty přímo hro-
zivě. Vždyť kdo by si přál starostu mimo zastupitelstvo a ještě k to-
mu jako pouhého úředníka? Přitom situace je mnohem obtížnější.

V evropských zemích se uskutečnilo několik mezinárodních
srovnávacích výzkumů, které se týkají lokální politiky. Responden-
ty byli členové a představitelé všech zastupitelských orgánů, včet-
ně tajemníků. Zúčastnili se jich rovněž badatelé z České republiky,
takže máme k dispozici data, která reflektují dvacet let vývoje míst-
ní samosprávy. Objevují se v nich také data, která se týkají obecně
reforem, tedy i názorů na přímou volbu starostů. V rámci šetření
lokálních zastupitelů v letech 2008 a 2009 v obcích nad 3 tisíce
obyvatel jsme zjistili, že podpora pro zavedení přímé volby mezi za-
stupiteli je značná (viz Tabulka 1). Jako nevhodný nástroj ji vidí v rů-
zných kategoriích obcí od 9 do 16 procent respondentů (N =1019).

Tabulka 1: Názory zastupitelů na vhodnost přímé volby
starostů/primátorů dle velkosti obce

tavení (inspirace Slovenskem), aniž by řádně představil jiné mode-
ly. Takto vlastně zbrzdil či zastavil snahu vlády.

K tomu jedna poznámka. Lze si skutečně představit v českých
podmínkách různé modely volby starostů, včetně té, že se bude pří-
mo volit jen v menších obcích. Nicméně to, zda bude či nebude vo-
len starosta přímo není až tak důležité. Místní samosprávy tíží jiné
problémy, které jsou naléhavější. Pokud už by ale mělo dojít k ně-
jaké reformě volebních pravidel, tak spíše ke změně celého voleb-
ního systému na komunální úrovni. Nedostatků má až přespříliš.

Pavel Šaradín
Autor je politolog, působí na Katedře politologie a evropských

studií Filozofické fakulty Univerzity Palackého v Olomouci
(V současné době je hlavním řešitelem projektu UNIVES „Olo-

moucké vysoké školství partnerem moravského venkova“
http://unives.eu, podpořeného z OP VpK)

Počet obyvatel obce/města
% 0–2 2–10 10–20 20–50 > 50
vhodné 70 58 54 54 60
střed 4 5 11 17 20
nevhodné 26 35 35 29 20

Počet obyvatel obce/města (v tis.)
% 3–5 5–10 10–20 20–50 > 50
vhodné 74 69 75 78 65
střed 15 18 12 13 19
nevhodné 11 12 13 9 16

1 Hlavní řešitel D. Ryšavý, projekt GAČR Proměny městských zastupitelstev v evropské perspektivě,
GA403/08/0421.

Pro srovnání v čase se podívejme kupříkladu na data z roku
1997, kde jsou zachyceny názory starostů i v nejmenších obcích
(N=519). Největší podpora pro přímou volbu je v nejmenších ob-
cích, pak klesá, ale v kategorii nad 50 tisíc obyvatel se zvyšuje. Pro-
cento starostů, kteří s přímou volbou nesouhlasí je vyšší než mezi
zastupiteli o deset let později.

Tabulka 2: Názory starostů na vhodnost přímé volby
starostů/primátorů dle velkosti obcí

Závěr:
Z různých dat je patrné, že volení představitelé na nejnižší úrov-

ni zastupitelské demokracie zavedení přímé volby starostů podpo-
rují. Samotný Svaz institut neodmítá, viz například: „V současné
době ale na půdě Svazu jednoznačně převládá názor, že pokud by
přímá volba měla být přece jen zavedena, pak ve všech velikost-
ních kategoriích obcí.“ K podpoře se hlásí rovněž Sdružení míst-
ních samospráv ČR.

Návrh předložený ministerstvem je ale nedostatečný, protože se
až příliš soustředil na jediný model přímé volby starostů a jejich pos-

Přímá volba starostů – co možná nevíte

Shrnutí aktuálních informací týkajících se přímé volby sta-
rostů, které na Kongresu starostů a primátorů v Brně předsta-
vila ředitelka odboru dozoru a kontroly ministerstva vnitra Ma-
rie Kostruhová.

Ministerstvo vnitra zpracovalo podrobnou Analýzu zavedení
přímé volby starostů, kterou v lednu předložilo vládě. Ta vzala ma-
teriál na vědomí, přičemž ministerstvu dále uložila zpracovat a do
31. prosince 2011 předložit návrh legislativních změn nezbytných
pro přímou volbu starostů v malých obcích ve volbách 2014. Mi-
nisterstvo zahájilo práci na návrhu legislativních změn, a to za-
pracováním doporučených variant schválených vládou. Legisla-
tivní řešení přímé volby starostů je tedy zatím propojeno s pří-
pravou legislativních změn vycházejících ze strategie boje proto
korupci s cílem vše realizovat jedinou novelizací zákonů o územ-
ních samosprávných celcích. Z hlediska volebního by přímá vol-
ba měla být následně upravena ve volebním kodexu, který kom-
pletně upraví organizaci všech druhů voleb konaných v ČR.

Přímá volba by tedy měla být zavedena pouze v obcích, které
nezřizují radu. Zda obec radu zřídí, bude jen na jejím uvážení. Do-
savadní zastupitelstvo by přitom mělo mít možnost určit počet
členů zastupitelstva, a tím tedy nepřímo rozhodnout i o způsobu
volby starosty pro příští funkční období.

POSTAVENÍ PŘÍMO VOLENÉHO STAROSTY

Jeho funkce bude neslučitelná s funkcí člena zastupitelstva
obce, nebude tedy se zastupitelstvem hlasovat. Starosta na
něm nebude závislý, odvoláván by měl být na základě výsledků
místního referenda, a to ředitelem krajského úřadu. Ze zákona
jeho mandát zanikne obdobně, jako je tomu v současnosti u zá-
niku mandátu člena zastupitelstva, např. smrtí či rezignací. Pra-
vomoc starosty a současně pravomoc rady bude vykonávat ja-
ko vyhrazenou. Zastupitelstvo obce si tedy nebude moci vztáh-
nout tuto pravomoc na sebe.

ZPŮSOB VÝKONU FUNKCE PŘÍMO VOLENÉHO STAROSTY

Zastupitelstvo před volbami určí, zda bude starosta v jejich ob-
ci v příštím funkčním období uvolněný či nikoli. Pokud rozhodne,
že bude uvolněný, do budoucna jen on sám bude mít možnost
změnit formu výkonu funkce z uvolněné na neuvolněnou. Roz-
hodne-li ale zastupitelstvo, že bude neuvolněný, bude v předstihu
stanovena jeho odměna za výkon funkce, kterou nebude moci bez
jeho souhlasu budoucí zastupitelstvo měnit v jeho neprospěch.

Starosta si ze zastupitelstva sám vybere a bude jmenovat jed-
noho místostarostu. Rozhodne také o rozsahu jeho kompeten-
cí. Pokud by ale funkce přímo voleného starosty zůstala neob-
sazena, budou kompetence místostarosty v plném rozsahu.

http://unives.eu
http://www.mvcr.cz/clanek/mistni-samospravy-a-manazeri-mistni-samospravy-v-sedmnacti-evropskych-zemich-i.aspx
http://www.mvcr.cz/clanek/mistni-samospravy-a-manazeri-mistni-samospravy-v-sedmnacti-evropskych-zemich-i.aspx
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SOULAD PŘÍMÉ VOLBY S ÚSTAVNÍM POŘÁDKEM

Vláda uložila předsedovi Legislativní rady vlády, aby zpraco-
val analýzu slučitelnosti přímé volby starostů s českým ústavním
pořádkem. Podle zpracované analýzy vyžaduje zavedení přímé
volby starostů změnu Ústavy ČR, především její hlavy sedmé
upravující územní samosprávu. Analýza konkrétně navrhuje
upravit vztah přímo voleného starosty a zastupitelstva z hledis-
ka pravomocí vyhrazených přímo volenému starostovi, omezit
přímou volbu jen na některé obce, což by ovšem bylo přípust-
né pouze na základě změny čl. 21 odst. 4 Listiny, jenž zaručuje
právo občanů mít za rovných podmínek přístup k voleným
funkcím, a dále doplnit ustanovení čl. 102 Ústavy, které v sou-
časnosti upravuje pouze volbu zastupitelstva, o pravidla pro pří-
mou volbu starosty.

ČASOVÝ HARMONOGRAM

Návrhy novel zákonů vztahujících se k územní samosprávě,
do kterých se promítne přímá volba starostů, by měly být při-
praveny do konce června 2011, v červenci a srpnu by měla pro-
bíhat široká diskuse, v září a říjnu by pak měly jít do mezire-
sortního připomínkového řízení a v listopadu by měly být pře-
dloženy vládě.

POSTOJ SVAZU MĚST A OBCÍ

IX. Sněm Svazu v roce 2005 Svaz k přímé volbě zaujal zamí-
tavý postoj. Nyní se v návaznosti na debaty, které se vedou, Svaz
zabývá přímou volbou starostů znovu. Nové stanovisko přijme
XII. Sněm v květnu 2011 ve Zlíně. V současné době ale na půdě
Svazu jednoznačně převládá názor, že pokud by přímá volba
měla být zavedena, pak ve všech velikostních kategoriích obcí.

Zdroj: http://www.smocr.cz/cz/oblasti-cinnosti/sprava-
obce/prima-volba-starostu-co-mozna-nevite.aspx

Budou voleni přímo? Tuto otázku si kladli starostové také na setkání
při Dni malých obcí v březnu v Praze. Ohledně možnosti zavedení pří-
mé volby starostů je v současné době mnoho nedorozumění. Jeden
špatný průzkum či dotazník střídá druhý jakoby neexistovali kvalifi-
kovaní odborníci na průzkumy a volební specialisté, kteří by připravi-
li náležité podklady pro změnu volebních pravidel pro komunální vol-
by. Zejména reformu způsobu volby obecních zastupitelů je potřeba
vyváženě připravit a prodiskutovat, a to i na základě zkušeností s fun-
gováním volebních systémů ve světě (např. Obec a finance 2/2011),
a nikoliv ji převálcovat nynějším populistickým zaklínadlem přímé vol-
by starostů, navíc orwellovsky laděným, protože některé obce by si
měly být přímou či nepřímou volbou rovnější. (TSu)
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obcí v %

ANO NE ANO NE
Jihočeský 623 187 30% 126 61 67% 33%
Jihomoravský 673 260 39% 184 76 71% 29%
Karlovarský 132 59 45% 42 17 71% 29%
Královéhradecký 448 137 31% 81 56 59% 41%
Liberecký 215 96 45% 59 37 61% 39%
Moravskoslezský 300 131 44% 105 26 80% 20%
Olomoucký 399 174 44% 128 46 74% 26%
Pardubický 451 125 28% 79 46 63% 37%
Plzeňský 501 187 37% 121 66 65% 35%
Středočeský 1 145 626 55% 334 292 53% 47%
Ústecký 354 145 41% 109 36 75% 25%
Vysočina 704 272 39% 182 90 67% 33%
Zlínský 305 32 10% 24 8 75% 25%
CELKEM 6 250 2 431 39% 1 574 857 65% 35%
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názor
obcí

názor
obcí v %

ANO NE ANO NE
obec do 500 obyvatel 1 249 825 424 66% 34%
obec od 501 do 1 000 obyvatel 603 392 211 65% 35%
obec od 1 001 do 1 500 obyvatel 238 143 95 60% 40%
obec od 1 501 do 3 000 obyvatel 174 113 61 65% 35%
obec od 3 001 do 5 000 obyvatel 79 50 29 63% 37%
obec od 5 001 obyvatel 88 51 37 58% 42%
CELKEM 2 431 1 574 857 65% 35%

Počet obcí v ČR (bez hl. m. Prahy) 6 250
Počet reagujících obcí (v %) 39%

REFORMA KOMUNÁLNÍCH VOLEB?
PRŮZKUM UKÁZAL PODPORU OBCÍ

Výsledky šetření ministerstva vnitra mezi starosty českých
a moravských obcí a měst odpovídají dlouholetému stanovisku
Sdružení místních samospráv ČR.

Změny způsobu volby starostů, které SMS ČR dlouhodobě
prosazuje, mají podporu ve většině obcí. Poukazují na to vý-
sledky dotazníkového šetření, které provedlo Ministerstvo vnit-
ra v prvním čtvrtletí tohoto roku. Zavedení přímé volby staros-
tů, navzdory různým negativním kampaním podporují přibližně
2/3 obcí napříč všemi kraji. Bez zajímavosti není ani fakt, že se
nejedná pouze o obce nejmenší, ale i o větší sídelní celky nad
5000 obyvatel.

„SMS ČR podpoří každý odvážný a promyšlený reformní
krok, který povede k posílení prvků přímé demokracie v pro-
středí samospráv. Varujeme však před unáhleným zaváděním
těchto změn do praxe. Zavedení přímé volby starostů si vyža-
duje nepochybně také další legislativní změny. Bez těchto změn
by mohl institut přímo voleného starosty způsobit řadu problé-
mů,“ uvádí předseda SMS ČR Josef Bartoněk.

SMS ČR intenzivně spolupracuje na hodnocení aspektů pří-
mé volby starostů s ministerstvem vnitra. Na podporu přímé vol-
by starostů ukázalo i nedávné orientační hlasování na Dnech
malých obcí ve Vyškově a v Praze. „Diskusi o změnách ve volbě
starostů vedeme i na vrcholné úrovni uvnitř SMS ČR. Je pocho-
pitelné, že žádný způsob volby starostů nemůže mít 100% pod-
poru všech. Pozitivní zkušenosti ze Slovenska, kde takto volí sta-
rosty už dvě desetiletí, však potvrzují, že se není čeho obávat,“
komentuje aspekty přímé volby místopředsedkyně SMS ČR Vě-
ra Kovářová.

Zdroj: http://smscr.cz/aktuality.php?id=118

Zpracoval: odbor dozoru a kontroly veřejné správy MV, 31. 3. 2011

Zpracoval: odbor dozoru a kontroly veřejné správy MV, 31. 3. 2011

Dotaz: Podporujete zavedení přímé volby starostů?

Dotazníková akce – dle velikostních kategorií obcí

Dotazníková akce – dle jednotlivých krajů

http://smscr.cz/aktuality.php?id=118
http://www.smocr.cz/cz/oblasti-cinnosti/sprava-obce/prima-volba-starostu-co-mozna-nevite.aspx
http://www.smocr.cz/cz/oblasti-cinnosti/sprava-obce/prima-volba-starostu-co-mozna-nevite.aspx
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Po dubnovém semináři o rozpočto-
vém určení daní v Praze je Eduard Ka-
vala mírně skeptický. „Seminář mě utvr-
dil pouze v tom, že se nacházíme ve
slepé uličce. Žádná reforma veřejných
financí se nechystá. Připadá mně, že
jsme jako psi na provaze, kterým dali
čichnout k masu, které ale nikdy ne-
ochutnáme,“ říká předseda Spolku pro
obnovu venkova ČR k pokračujícímu
boji za změnu zákona o rozpočtovém
určení daní, který podle stanoviska
Spolku diskriminuje venkov vůči větším
sídlům. Zároveň ale hned jedním de-
chem dodává, že když se začne jednat
o penězích, převládají vždy na prvním
místě emoce. S Eduardem Kavalou jsme
si tentokrát povídali o tom, kam se po-
sunula jednání o rozpočtovém určení
daní (RUD), o anketě a diskusi k přímé
volbě starostů a také o konferenci
k dvaceti letům Programu obnovy ves-
nice na začátku května v Praze.

V dubnu se v Praze uskutečnil semi-
nář na téma Stav přípravy nového roz-
počtového určení daní. Připomeňme, že
při ministerstvu financí pracuje komi-
se, která se zabývá novelizací zákona
o RUD. Smyslem nového zákona má
být snížení rozdílu ve výnosu sdílených
daní mezi nejmenšími a největšími síd-
ly, která nyní čerpají „na hlavu“ asi
4,5krát více než nejmenší obce. K čemu
tedy takový seminář?

Nebyli jsme si zprvu jisti, zda je ten pra-
vý okamžik pro uspořádání takového semi-
náře. Nicméně vystoupení zástupce minis-
terstva financí na Dni malých obcí v Praze
a ve Vyškově nás ujistilo v tom, že je to v tu-
to dobu maximálně potřebné. Na jedné
straně jsme rádi, že se to povedlo a že se
k tomu postavila stálá komise pro rozvoj
venkova v Senátu čelem, protože v podsta-
tě navazujeme na Petici proti diskriminaci
obyvatel venkova a k tomu následně přija-
té usnesení plénem Senátu parlamentu
České republiky, které se však zjevně nena-
plňuje, není respektováno a to považuje-
me za špatné. Takže jsme svolali tuto pa-
nelovou diskusi, kde byly představeny ná-
zory všech aktérů – hlavně tedy garanta
ministerstva financí, ministerstva zeměděl-
ství a ministerstva pro místní rozvoj. Zúčast-
nili se také zástupci Svazu měst a obcí ČR,
Sdružení místních samospráv ČR, Asociace
krajů ČR, experti dalších resortů i mnozí po-
slanci a senátoři a iniciátor celého toho roz-
běhu boje proti nerovnosti Spolek pro ob-
novu venkova ČR. Potěšilo nás, že jednací
sál byl plný a obsazená byla nejen místa pro
senátory, ale také pro členy vlády. Bylo vi-
dět, že starostové menších i větších obcí po-
važují toto téma za velmi důležité a za vel-

Když se jedná o penězích,
začnou převládat emoce

Rozhovor s předsedou SPOV ČR
Eduardem Kavalou o RUD, přímé
volbě starostů a výročí 20 let POV

ký problém, který je třeba řešit. A jsme ta-
ké rádi, že se do diskuse zapojili i zástupci
krajů prostřednictvím ekonoma z Olomouc-
kého kraje, který vyjednává tu pozici za kraj-
ské samosprávy v pracovní komisi na minis-
terstvu financí.

Jak tedy seminář dopadl? Jaký z něj
máte pocit?

Jen se mně potvrdil pocit, který jsem na-
byl na Dni malých obcí, že se nacházíme ve
slepé uličce. Žádná reforma veřejných fi-
nancí se nechystá. Jediné, co se chystá, je
zasypání pomyslného dolíku u trojkových
obcí. To považuji za velikou prohru. Je to
důkazem toho, že stát nechce řešit byro-
kracii, ale naopak zase přidá peníze na by-

rokratickou zátěž, kterou si sám vymyslel.
Čili všechny řeči o nějakých úsporách mně
připadají jako naprosto plané a je mně, žel,
velmi nemilé říct nahlas, že Svaz měst
a obcí ČR toto podporuje, protože je k to-
mu tlačen středními obcemi a malými měs-
ty. A je mně líto, že starostové neupustí od
zbytečných úředních pozic, které jsou fi-
nanční zátěží, protože na každém trojko-
vém úřadu pracuje spousta příbuzných,
známých a kamarádů někoho. Takže kaž-
dý tleská, že je třeba šetřit. Ale mělo by se
opravdu uvažovat hlavně o snížení počtu
úředníků. Aby se ten pomyslný dolík ne za-
sypal, ale aby zmizel. V příjmové straně je
z mého pohledu dvacet i třicet lidí, kteří
jsou na každé trojkové obci zbyteční.

„Témat, která hýbou venkovem, je mnoho. Ale ambicí Spolku je přispět k řešení alespoň
některých. Spolek nikdy nechtěl dělat všechno odleva až doprava. Je to nad naše eko-
nomické i časové schopnosti a síly. Také proto považuji za nutnou a důležitou velice dob-
rou komunikaci s dalšími partnery,“ říká předseda SPOV Eduard Kavala.



A s tím se vůbec nic nedělá. To považuji za
naprosto scestné.

Jaký je oficiální závěr semináře?
Bylo přijato prohlášení, které v podstatě

apeluje na to, aby senátoři a poslanci na-
plnili přijaté usnesení z 26. března 2008,
které reagovalo na Petici proti diskriminaci
obyvatel venkova. Žádáme hlavně, aby po-
slanci a senátoři Parlamentu ČR změnili Zá-
kon o RUD tak, aby venkov nebyl diskrimi-
nován vůči větším sídlům, aby přijali samo-
statný zákon o venkovu, který by kodifikoval
pojem venkov a jasné odpovědnosti za jeho
další rozvoj. Zde opět zazněly hlasy proč
a z jakého důvodu? No protože prostě ven-
kov formálně dodnes neexistuje. A součástí
toho prohlášení je také požadavek na no-
velizaci kompetenčního zákona tak, aby by-
lo jedno ministerstvo zodpovědné za celý
venkov a abychom v tomto duchu naplnili
závazky České republiky z Evropské charty
místní samosprávy.

Co teď hodláte dělat?
Domnívám se, že v tomto okamžiku je

třeba velmi rychle oslovit politické strany,
které měly změnu RUD v souvislosti s malý-
mi obcemi ve volebním programu. Aby pře-
staly hrát hru, kterou hrají a začaly řešit
problémy. Dnes a denně jsme zavalováni
naprosto nesmyslnými informacemi, ale to
zásadní, což je vlastní ekonomická samo-
statnost, jde úplně bokem. A ukájíme se
bezvýznamnými osobními šarvátkami, kte-
ré k ničemu nevedou. Je o to smutnější, že
se do parlamentu a do vládní koalice dnes
dostala strana, která s tímto praporem do
parlamentu vstoupila. Hnutí Starostové
a nezávislí měli ve spojení s TOP 09 ve vo-
lebním programu narovnání RUD. Nemo-
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kde se lidé mohou sejít. Stejně tak to fun-
guje s pronájmem sportovišť a dalšími ve-
řejnými prostranstvími, která slouží napří-
klad k drobnému prodeji a podobně. Když
tady někdo přijde něco opravit, nemůžeme
si vůbec dovolit říct – budete tady kopat vo-
du, tak my vám pronajmeme za určitou fi-
nanční částku tady ten chodník… Taková je
momentální situace. Čili bavíme se o kate-
gorii A a kategorie B doplňkových příjmů,
která je ve městech a velkých městech –
speciálně u Prahy – dramaticky vyšší.

My to samozřejmě chápeme, jsou to je-
jich příjmy, nechť si o nich svobodně roz-
hodnou. Ale má-li být občan roven v této
zemi nikoliv co se týče aktivity a z toho vy-
dělaných peněz ale roven před zákonem,
pak to musí být i to rozpočtové určení da-
ní, které je pro nás v podstatě zákon a na-
prosto identické. Stále někdo argumentuje
tím, že Praha má krajskou úroveň. Je ale
přitom úplně jednoduché spočítat podle os-
tatních krajů, na co kraje dávají a tuto část-
ku odpočítat Praze. Pak se zjistí ten čistý pří-
jem. Mluvíme samozřejmě stále o tom ná-
sobku a o tom se dá diskutovat.

Jak to celé dopadne? Optimismus vás
opouští?

Nejsem v tom velký optimista. Dokonce
jsem se bláhově po volbách domníval, že se
to alespoň o kousek posune. Teď začínám
mít pocit, že jsme byli celou dobu voděni
jak psi na provaze, abychom si k tomu ma-
su čichli, ale vůbec se k němu nedostali.
Takže je to otázka i našich aktivit, jak rázně
se budeme umět zeptat, proč to, co někdo
předkládal lidem této země a jejich zástup-
cům není naplňováno a jaké jsou pro to ob-
jektivní důvody. Všechny ty věci, které den-
ně slyšíme ze sdělovacích prostředků, jsou
z mého pohledu naprosto zástupné.

Je i něco pozitivního čím bychom
mohli toto téma zakončit?

Domnívám se, že se vůbec nic nezmění
a že to ta velká města ustojí. Ale rád bych
řekl, že jsme velice rádi, že se ozval zástup-
ce pražského magistrátu Vladimír Dragan,
který se odvolává na naši smlouvu s Asocia-
cí krajů ČR. A protože Praha je de facto ta-
ké krajem, tak by se rádi zapojili v rámci
této smlouvy do spolupráce se Spolkem.
A tento člověk nám přislíbil, že bude od
června navštěvovat naše spolková jednání
v budově Senátu. Myslím, že to bude dob-
ré. Protože mnoho věcí pramení často z ne-
dorozumění a zbytečných vášní. Vždy, když
se začne jednat o penězích, nejprve začnou
převládat emoce, ale ve věcné diskusi jsme
schopni argumentovat, proč by to mělo být
jinak. Nemáme snahu někomu něco brát
nebo upírat, někoho brzdit.

Nicméně starostové v reakci na vystou-
pení zástupkyně pražského magistrátu dali

hou přece dnes tvrdit, že to nejde. A žádné
konkrétní výstupy zatím nejsou ani na sto-
le. Ministerstvo financí to řeklo jasně.

Byl jsem rád, že v diskusi, vedle radikál-
ních pohledů a výzev zaznělo i ze středně
velkého trojkového města, že i tam to jde,
když se chce, ale i tam si pan místostaros-
ta povzdechl, že ani u nich doma se to še-
tření neshledává u opozice s ohlasem na
tom pravém místě – tedy na byrokracii. Lo-
gicky jde o pracovní místa. Tento názor mě
potěšil.

Na druhou stranu paralyzovalo celou tu-
to snahu to, že si Svaz měst a obcí přizval
hosta, který potvrdil to, co někteří už dnes
říkají nahlas: Že se Svaz měst a obcí tváří ja-
ko bojovník i za malé obce, ale v podstatě
stále protlačuje toho velkého partnera, kte-
rý je také největším jeho finančním zdrojem
a tím je Praha. Domnívám se, že kdo slyšel
vystoupení zástupkyně pražského ma-
gistrátu a zároveň je při smyslech, nechápal
vůbec o čem je řeč, protože dotyčná vy-
stoupila s argumenty, že přece musíme po-
chopit pražské požadavky, když oni musí
uklízet odpadky. A to bylo opravdu neuvě-
řitelně směšné, protože jiný starosta tam
namítl, že se pořád bavíme o té hlavní pří-
jmové kategorii a ne o tom, že každý metr,
který je k čemukoliv použit ve velkém sídle,
je zpoplatňován. Zatímco na venkově to ne-
ní vůbec možné a obce drží základní vyba-
venost ze svého.

Jak to vypadá například ve vaší obci?
Za naši obec, která má 1800 obyvatel

chci říct, že kdybychom neměli ve své sprá-
vě tři obchody a čtyři hospody, tak je tady
vůbec nemáme. Takže by ty naše čtyři míst-
ní části neměly základní síť dostupných slu-
žeb v podobě obchodů s potravinami a míst,

Eduard Kavala hovoří na Dnu malých obcí s tajemnicí soutěže Vesnice roku Miroslavou Tichou.
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jasně najevo, že kdybychom hospodařili tak,
jako hospodaří v některých známých kau-
zách Město Praha, tak ne nějakých dvacet
třicet obcí by se dostalo do finančních potí-
ží, ale půl republiky by bylo naprosto na
dně. A že to tak není, je jen důkazem toho,
že jsme celou dobu zvyklí hospodařit více
selským rozumem a obracet každou koru-
nu. A z toho vyplývá i to, že se v podstatě
nedopouštíme takových excesů. Proto si
myslím, že věcná diskuse je potřebná i na
půdě Spolku. Pan Dragan přišel a řekl: „Pa-
ne starosto, budeme chodit na vaše setká-
ní, protože jsme si vědomi toho, že venkov
je pro Prahu životně důležitý.“ Je to velmi
květnaté, ale kdyby se z toho naplnilo de-
set procent, byli bychom dále.

V poslední době je aktuálním téma-
tem zavedení přímé volby starostů,
které vláda slibovala ve svém progra-
movém prohlášení. Podle ankety minis-
terstva vnitra na konci března podpo-
rují přímou volbu dvě třetiny obcí, Svaz
měst a obcí pak uspořádal vlastní an-
ketu, ze které naopak vyplynulo, že je
až 70 procent starostů proti přímé vol-
bě. Je to zřejmě složitější, než jak to vy-
padalo na začátku. Jaký je váš názor?

Neznám v tuto chvíli stanovisko Spolku
pro obnovu venkova. Mohu říct pouze svůj
názor. Názor na přímou nebo nepřímou
volbu starosty nebyl nikdy jednotný a to ani
na půdě Svazu měst a obcí. Odvolávat se na
zkušenosti ze Slovenska je jednostranné.
Když někdo řekne, že na Slovensku to fun-
guje, neznamená to ještě, že je to také dob-
ré. Podobné argumenty jsme slyšeli z minis-
terstva vnitra, že je potřeba sloučit malé ob-
ce, protože to tak udělali v Sasku. Ale když
tam přijedete a bavíte se s těmi lidmi, tak
vám řeknou nejen, že to nefunguje, ale ta-
ké že lidé jsou tam naštvaní a odtažení,
otrávení, nedá se s tím přitom nic dělat
a většina těch, kteří něco chtějí, utekla do
západní části Německa. Když se bavím se
Slováky, jak jsou spokojení s přímou vol-
bou, tak řeknou, že i silný mandát starosty
proti zastupitelstvu, pokud nejsou podpo-
řeni za zády tím a tím, je jedině k nepro-
spěchu. Sice respektuje vysypanou schrán-
ku, ale ani to, když se v podstatě lidé, kte-
ří nevyhráli ve volbách, dostanou do vedení
města, není pro voliče natolik silné pouče-
ní, aby příště volili správně. A bohužel, pe-
rioda je čtyřletá.

My jsme také diskutovali o tom, zda by
nebylo lepší volit jako v Bavorsku na šest let.
Ale z toho pohledu, co se děje na některých
i menších obcích bych těch šest let už radě-
ji smetl ze stolu a byl raději po čtyři roky.
Přestože na přípravu, práci a realizaci zá-
měrů je to málo, ale pro ten zvrat, aby se
nemanipulovalo, je lepší kratší čtyřleté ob-
dobí. Odvolávám se na Slováky, kde říkají,
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že při dobrém naprogramování voleb ve
vesnici je jedna skupina schopná ovládnout
celou obec, na půdě zastupitelstva si tam
dosadí toho svého starostu, populisticky to
velmi dobře projde a výsledný efekt je
mnohdy dramaticky špatný.

Anketa, kterou dělalo ministerstvo
vnitra, obsahovala jen otázku, zda pří-
mou volbu ano, či ne. Svaz měst a obcí
ústy svého místopředsedy Dana Jirán-
ka připomněl, že přímá volba starosty
znamená i to, že starosta nebude čle-
nem zastupitelstva, nebude tedy se za-
stupitelstvem hlasovat, a nebude se tu-
díž podílet na zásadních rozhodnutích
v chodu obce. Takže by byl starosta je-
nom jakýmsi voleným tajemníkem obec-
ního úřadu, nikoliv plnohodnotným
starostou, který řídí zastupitelstvo, spo-
lupracuje s ním a spolu s ním o obci roz-
hoduje.

Myslím si, že by se to mělo zachovat tak,
jak to fungovalo dosud. Ten průzkum je
velmi zkratkovitý, protože ani jeden z těch
starostů nediskutoval, vychází z jakési své
zkušenosti a je také otázka, jestli jsou to li-
dé, kteří mají dlouhodobou zkušenost, ne-
bo jsou to nově zvolení starostové. Nechci
ale spekulovat. Navíc ale i historická zkuše-
nost Slováků jako národa je jiná než lidí ži-
jících v české kotlině. Nevidím důvod to teď
měnit – nehledě k tomu, že bez úpravy ús-
tavy to zřejmě ani není možné. Legislativní
rada vlády totiž požaduje, aby se kvůli to-
mu měnila ústava, původně se přitom měl
měnit jen zákon o obcích. A vstup do ús-

tavy v současné situaci si ani nedokážu do-
st dobře představit. To že se někdo někde
neshodne nebo že někomu něco nevyšlo,
neznamená, že si musí upravit podmínky.
To je špatné a spíš by lidé měli lépe vnímat,
co kdo v té vesnici před volbami říká a če-
ho je a byl schopen i v minulosti a co vyko-
ná. A nechť se to potom podtrhne a sečte
a ať jdou k volbám. Od roku 1990 se us-
kutečnilo už tolik voleb a žádné drama se
v této zemi neudálo. Kdyby se upravilo to,
jak naložit s těmi, kteří včas nezvolí anebo
se na volby nepřipraví, s čímž má minister-
stvo vnitra zjevně problém. A kdyby se řek-
lo, že každou takovou chybu si obec bude
muset ze svého zaplatit se vším všudy i s vý-
jezdy úředníků z Prahy, tak si myslím, že by
se někteří škaredě ošívali a museli by pak
sednout ke stolu a domluvit se.

Pro mě je velikým zajímavým výstupem,
na který si neumím dát jednoznačnou od-
pověď to, jak veliký zájem byl v posledních
volbách a to i ve velkých městech o kandi-
dáty, kteří nepocházeli z velkých politických
stran. Myslím, že teprve čas ukáže, co je to-
ho pravou příčinou. Protože zjednodušený
závěr těchto výsledků nemusí být pravdou.
Máme dnes obce, které mají patnáct zastu-
pitelů a z toho je tam sedm nebo osm zá-
jmových skupin – což je šílené z hlediska bu-
doucí spolupráce, pakliže mají protichůdné
potřeby a zájmy. A když se vrátím k roz-
počtovému určení daní, myslím, že jedno-
značným fundamentem samosprávy by měl
být vlastní příjmový základ, protože jenom
díky němu může jakýkoliv kandidát dát do
zastupitelstva jasný program. A pak ho bu-

Zástupci Společnosti pro zahradní a krajinářskou tvorbu a starosta Bělotína ČR Eduard Ka-
vala zasadili 30. března v Bělotíně ovocný strom.
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de naplňovat, nebo nebude. Ale jestli je ně-
kdo volen podle toho, kolik má známých
a kolik sežene peněz, což bohužel u někte-
rých obcí je, pak je to moc špatné. Přece
nejde o to, jak je který Franta shánlivý a od-
kud je, ale o to, jakou zastupitelstvo nasto-
lí v obci atmosféru. Je to v ostrém protikla-
du proti tomu, s čím jsme do samosprávy
přicházeli v devadesátých letech. Nejsem
pro experimenty s přímou volbou. A to, co
předkládá celostátní průzkum, pro mě ne-
ní až tak přesvědčivé.

Letos si připomínáme dvacet let od
doby, kdy naše vláda přijala Program
obnovy vesnice. V Praze se v pondělí
2. května koná konference s názvem
Od Programu obnovy vesnice k Leade-
ru. S největší pravděpodobností si ten-
to rozhovor naši čtenáři přečtou až po
ní. Přesto, otázka za ty, kteří tam nebu-
dou – jaká bude tato konference a co
od ní očekáváte?

Myslím, že konference je jakousi spole-
čenskou rekapitulací těch dvaceti let, všeho,
co se na venkově událo. Její nasměrování do
prostor Poslanecké sněmovny Parlamentu
ČR je záměrné. Jednak jsme se chtěli dostat
i na tuto půdu, a nakonec právě zde ještě
v době, kdy neexistoval Senát, vznikly první
návrhy a konzultovaly se nápady a připravi-
la se i půda pro program, který nejen že
projednala tehdejší Pithartova vláda, ale ta-
ké ho začala plnit v duchu evropské podo-
by. Peníze, které do toho tehdy šly, byly si-
ce jen motivační, ale myslím si, že ta moti-
vace nejen finanční musela být docela silná,
protože poslední statistika, kdy bylo evido-
váno, kolik obcí se oficiálně hlásí do Progra-
mu obnovy venkova a má svůj vlastní pro-
gram, skončila někde na čísle 4200. Potom
to přešlo na kraje, takže přesná evidence
dnes neexistuje. A jediným důkazem, že ob-
ce mají program, je soutěž Vesnice roku.
Soutěžící musí mít vypracovaný program
a naplňovat ho. Ale jak to vypadá plošně, to
teď nejsme schopni říct. Víme, že mnohé
obce žádají o krajské dotace, což svědčí
o tom, že mají málo peněz. Ale v součtu je
toto procento velmi malé. A ta myšlenka, že
je třeba dělat něco pro lepší tvář venkova,
se ujala a má reálné a krásné výsledky. A je
zapotřebí ukázat i těm škarohlídům, kteří
se ptají – co vlastně ti starostové chtějí – že
my z miliardy, která někde proteče napro-
sto netransparentně, jsme schopni živit ti-
síce projektů po dobu dvou let! Protože do
Programu obnovy venkova jde řádově roč-
ně i prostřednictvím krajů přes půl miliardy
korun.

Když se v Praze někdo netrefí o jednu
miliardu, pro nás jsou to dva roky stovek
a stovek obecních zrealizovaných projek-
tů. Nemluvím samozřejmě o finanční ná-
ročnosti, ale když k tomu připočtu vstřícné

financování ze strany realizátora, tudíž té
obce, tak se máme každý rok pod co po-
depsat, je na co se podívat a je možné se
se statisíci občany bavit o tom, zda se ně-
co vylepšilo, posunulo a podobně. Zatím-
co u projektů, které jsou jako černé díry
o tom tak přesvědčen nejsem. Proto tento
seminář.

O čem se dále bude na konferenci
hovořit?

Vystupující nemají jiný cíl, než připome-
nout, ukázat, co se povedlo. Nechceme to
brát jen jakési vzpomínání a právě proto se
seminář jmenuje Od Programu obnovy ves-
nice k Leaderu. Od Programu obnovy ves-
nice jsme se dostali k dnešnímu Programu
obnovy venkova, následoval tah na mikro-
regiony, potom to byl program SAPARD,
teď máme program LEADER – hnutí míst-
ních akčních skupin. Všechno se to odbývá
na venkově a cílem toho všeho bylo vždyc-
ky jenom svést lidi dohromady. Nikoliv ná-
silně spojit – což je velký rozdíl. Nechtěli
a nechceme nikoho úředně spojovat, ale
chceme dát lidem šanci, aby se mohli po-
tkat u jednoho stolu, a aby spolu mohli dis-
kutovat o problémech, aby se posouvali do-
předu a aby byl prostor pro běžné lidské
společenství. Obecně ta občanská společ-
nost, která byla jednu dobu jakoby protě-
žována (až to některým lidem dělalo špat-
ně, především politikům z velkých partají) je
v podstatě tím jediným, čeho jsme schopni.
Kvalita občanské společnosti na venkově se
liší od městského prostoru, kde je anony-

mita a uzavřenost větší. A čím jiným dnes
chcete oddělit venkov od města? V každém
rodinném domku dnes mají jedno i dvě au-
ta. Tím jsme se přiblížili městu, vysoká je
i kvalita bydlení. Ale je to také otázkou do-
stupnosti služeb, neradi bychom byli totál-
ní Popelkou ve všem, vadí nám omezování
základních lidských práv, stále to nesmyslné
centralizování… Program obnovy venkova
u nás dobře nastartoval a dobře se ujal.
A právě i proto se dobře a rychle ujal i pro-
gram Leader. Takže já beru konferenci jako
určitou rekapitulaci, setkání lidí, kteří u to-
ho programu byli, jsou a kteří jsou tahouni
a snad ten program i díky nim bude pořád
na světle a bude respektován.

Co říct na závěr dnešního rozhovoru?
Těch témat, která hýbou venkovem, je

mnoho. Ale ambicí Spolku je přispět k řeše-
ní alespoň některých. Spolek nikdy nechtěl
dělat všechno od leva až doprava. Někteří
naši členové by to tak možná rádi viděli, ale
je to nad naše ekonomické i časové schop-
nosti a síly. Také proto považuji za nutnou
a důležitou velice dobrou komunikaci s dal-
šími dvěma partnery, kterými jsou Sdružení
místních samospráv a Svaz měst a obcí. Zá-
stupci obou těchto organizací se pravidelně
účastní setkání Spolku, takže mezi námi
existuje nějaký přenos informací, máme je
vždy a vzájemně z první ruky. Všichni mají
možnost si na práci, směřování a atmosfé-
ru udělat názor sami.

Rozhovor vedla Marie Šuláková

Předseda Spolku s tajemnicí Marcelou Harnovou na letošní únorové schůzi v Senátu
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SPOV se vrátil k osudu pošt na venkově
a jednal o veřejně prospěšných pracích

VEŘEJNĚ PROSPĚŠNÉ PRÁCE – NÁSTROJ
PROTI NEZAMĚSTNANOSTI NA VENKOVĚ

V úvodu jednání předseda SPOV Eduard Kavala informoval přít-
omné o tom, že se obrátil na vedení MPSV kvůli veřejně prospěš-
ným pracím. Dotazoval se, co ministerstvo očekává od nového opa-
tření zamezit využívání institutu VPP osobami, které takto v po-
sledních dvou až třech letech pracovaly. Zajímaly ho rovněž
konkrétní kroky, které učiní ministerstvo k tomu, aby tito občané
měli šanci najít uplatnění na trhu práce, a jak ministerstvo obhájí
dopady například u těžce zaměstnatelné komunity Romů.

O problematice na jednání SPOV hovořil náměstek ministra
práce a sociálních věcí Karel Machotka, který nejprve vysvětlil in-
stitut VPP v širším kontextu aktivní politiky zaměstnanosti (APZ).
VPP jsou jedním z nástrojů, jak může stát, vedle pasivní politiky,
podporovat zaměstnávání nezaměstnaných osob. Zásadním ná-
strojem aktivní politiky zaměstnanosti jsou rekvalifikace, které ma-
jí zvýšit bonitu uchazeče na trhu práce a zlepšit jeho kvalifikaci.
Druhým aktivním nástrojem jsou od konce 90. let investiční po-
bídky, jejichž prostřednictvím se vytvářejí nová pracovní místa pod-
porou investorů. Dále jsou to společensky účelná pracovní místa,
která stát vytvoří a po nějakou dobu podporuje. Obdobným ná-
strojem je příspěvek na zapracování, který se může poskytovat
podnikatelům, když vytvoří pracovní místo. Poté existuje příspě-
vek na nový podnikatelský program, což je snaha o udržení pra-
covních míst v případě, kdy podnikatel přejde na nový program,
tím získá zakázky a udrží pracovní místa. Od letošního ledna je
aplikován nový nástroj APZ – překlenovací příspěvek. Slouží na
podporu těch, kteří se rozhodnou řešit svoji nezaměstnanost za-
hájením podnikání.

VPP patří k tradičním nástrojům APZ. Jsou zákonem definovány
jako časově omezené pracovní příležitosti, které spočívají v údržbě
veřejných prostranství, úklidu atd. Zákon stanovuje, že mohou být
uzavírány dohody o VPP maximálně na rok. Ministerstvo ale v me-
todice stanovilo návod, jak řešit problém člověka, který je na trhu
práce neumístitelný, a v rámci VPP ho zaměstnávat opakovaně.

„Celé je to na hraně zákona, protože původní smlouva musí být
přerušena a musí se uzavřít nová. Vím, že existují případy, kdy člo-
věk pracuje tímto způsobem třeba i pět let nebo déle. Je otázkou,
nakolik to je nebo není dobře. Pokud někdo není schopen sehnat
jinou práci, tak to svůj přínos má. My jsme začátkem tohoto roku
metodiku zpřesňovali a ke starostům jsme jasně vyslali signál, že
mohou opakovaně umisťovat uchazeče, kteří jsou vhodní, pokud
nemají v evidenci jiného uchazeče,“ uvedl Machotka.

Doplnil, že loni stát na APZ vynaložil celkem 1,377 mld. korun
a pro letošní rok je určeno 1,393 mld. korun. APZ je také financo-
vána z evropských strukturálních fondů a z evropského sociálního
fondu. Tam není financování roční, ale programové. Program, kte-
rý financoval VPP, končil vloni na podzim. „My jsme ho prodlouži-
li a navýšili jsme alokaci do toho programu o necelých 300 milio-
nů. S dalším navýšením alokace počítáme v tomto čtvrtletí, zhru-
ba v květnu,“ doplnil Machotka.

Čerpání peněz z APZ bylo do konce března v gesci ředitele pří-
slušného ÚP, nyní po vzniku ÚP ČR je tato odpovědnost na kraj-
ských ředitelích a ředitelích kontaktních pracovišť. Od dubna vy-
tvořilo MPSV novou organizační strukturou více než 230 kontakt-
ních pracovišť a je v nich 230 ředitelů, kteří jsou za tuto oblast
odpovědni. V naprosté většině jsou v trojkových obcích. Celkem
působí ÚP na 409 místech, tedy stejně jako před 1. dubnem.
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Změnami v institutu veřejně prospěšných prací, transformací pošt či novelou stavebního zákona se zabývali členové vedení Spolku
pro obnovu venkova ČR na svém pravidelném jednání, které se konalo 5. dubna v budově Senátu v Praze. Součástí programu byl i pod-
pis smlouvy o partnerství a spolupráci se Svazem českých a moravských spotřebních družstev COOP příprava semináře Stav přípravy
nového rozpočtového určení daní.
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„VPP v kombinaci s veřejnou službou jsou naší prioritou. Chtě-
li bychom, aby ÚP od příštího roku organizoval i veřejnou službu.
Aby obcím pomáhal s technickou stránkou, jako je pojištění pra-
covníků, pracovní pomůcky apod. Neznamená to, že by ÚP určo-
val, co ti lidé budou dělat. Ti by byli k dispozici obci. ÚP by jen pře-
vzal činnost, která je mnohdy překážkou v tom, že veřejná služba
není organizována,“ informoval Machotka. To bude podle něj ješ-
tě doprovázeno legislativním opatřením, které by mělo stanovit, že
uchazeč po určité době bude povinen přijmout práci až v rozsahu
20 hodin týdně. Bude to pro něj stimul, aby jako dlouhodobě ne-
zaměstnaný aktivně hledal práci a nevyužíval jen systému podpo-
ry v nezaměstnanosti a sociálních dávek. Peníze z evropských zdro-
jů budou letos obdobné zhruba jako loni, možná i větší.

Předseda SPOV Kavala připomněl, že obce již dlouhodobě vy-
stupují proti názoru, že si prostřednictvím VPP chtějí vylepšovat roz-
počty. Machotka k tomu uvedl, že MPSV chápe VPP jako institut
a důležitý nástroj aktivní politiky zaměstnanosti, k jehož fungování
je nutné partnerství s obcemi. „Rozhodně se na to nedíváme tak,
aby měly obce pracovníka na uklízení trávy nebo sněhu a tím by-
chom suplovali nějakou činnost. To už je další efekt. Cíl je však pod-
pořit uchazeče o zaměstnání,“ řekl Machotka.

Dle Kavaly se starostové obcí obávali především toho, že nebu-
de možné s lidmi v rámci VPP spolupracovat opakovaně. Obvykle
totiž obce takto zaměstnávají osoby, které na trhu práce uplatnění
nenajdou. „V Bělotíně, který má 1800 obyvatel, jsme vytvořili 300
pracovních míst, což není zrovna málo. Nezaměstnanost jsme u nás
srazili až pod deset procent. Za první tři měsíce letošního roku nám
narostla neplatící morálka v nájemních bytech o 300 procent. Jed-
ná se právě o ty, kteří vypadli ze systému VPP,“ uvedl Kavala.

Vedení SPOV požádalo zástupce ministerstva o trvalejší vzá-
jemnou komunikaci, další setkání by se mělo uskutečnit v červnu.
Podle Machotky je jedním z námětů pro možnou diskuzi například
podpora zaměstnávání lidí se zdravotním postižením. Doplnil, že
novela zákona o zaměstnanosti by měla doputovat do poslanec-
ké sněmovny do poloviny tohoto roku. „Byli bychom rádi, aby by-
la účinnost zákona od 1. 1. 2012,“ řekl.

Novela například zavádí nárokový příspěvek na udržení místa,
které je zřízeno pro osoby se zdravotním postižením, což dosud ne-
bylo. „Chceme, aby každý, kdo vytvoří takové pracovní místo a udr-
ží ho alespoň rok, bude od příštího roku dostávat stabilní příspěvek
na provoz až ve výši 4000 korun měsíčně, kromě mzdových nákla-
dů, které budou podporovány zvlášť. Jen pro srovnání: dnes může
od ÚP dostat na provoz v průměru 2000 měsíčně a to ještě nená-
rokově. Takže v mnoha okresech, pokud už byla částka na APZ vy-
čerpána, tak byla ta místa třeba rok bez podpory,“ uvedl Machotka.

Starostové upozornili mimo jiné na nesmyslnost požadavku bez-
dlužnosti. „My bychom se přimlouvali, aby tato hloupost byla úpl-
ně vyloučena. Protože pokud někomu dávám práci a tvořím něco
nad objednávku státu, tak mu může být úplně jedno, jestli obec
dluží nebo nedluží. To přece není dotace ve vztahu k obecnímu
majetku, ale ve vztahu k vytvoření něčeho nového,“ uvedl Kavala.
Podle Machotky tyto informace již obce nebudou muset dokládat,
ale případně si je pořídí sám ÚP.

Podle starostů v těchto dnech končí řadě lidí na VPP smlouvy
a další peníze již nejsou.

„Mě teď v dubnu dobíhají poslední nezaměstnaní. Podle sdě-
lení vedoucího ÚP ty peníze nejsou. Bylo tady řečeno, že budou le-
tos poskytnuty ve stejném objemu jako vloni a přitom na setkání
starostů zaznělo, že jsou ty peníze desetinové,“ upozornil Kavala.

NOVELA STAVEBNÍHO ZÁKONA:
SPOLEK SE VYJÁDŘIL K DESETI OBLASTEM

Podle Jana Floriana se boj o zachování stavebních úřadů dostal
do další etapy. Na tzv. elektronickou knihu úřadu vlády byla vyvě-
šena novela zákona a dotčené orgány mohou podávat připomín-
ky do deseti dnů. Proto vybral deset oblastí, k nimž by se měl Spo-
lek vyjádřit.
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Florian upozornil například na skutečnost, že ze stavebního zá-
kona by měl zmizet pojem nezastavitelné území. Těmi dosud byla
území o velikosti větší než půl hektaru, uvnitř obce a jednalo se
o zemědělskou půdu. „Já osobně se domnívám, že je to strašné
riziko, protože hrozí, že lidé ty pozemky prodají, neboť se většinou
jedná o atraktivní parcely. Stavební úřad jim to povolí a starostové
nebudou mít jinou možnost, než být účastníkem řízení. Měli by-
chom trvat na tom, aby to v zákoně zůstalo s tím, že to obec do-
řeší až v rámci územního plánu, nebo v rámci dílčích proluk, kte-
ré už tam jsou řešeny. Bude to alespoň podvázáno souhlasem
obecního zastupitelstva,“ uvedl Florian.

Podle něj se již nedá hovořit o rušení stavebních úřadů, ale o pře-
sunu agend. Florian uvedl, že v zákoně bude zrušen bod, kterým by
mohl kraj zřizovat nové stavební úřady. Obce třetího typu by měly
převzít nejen stavební povolování, ale i územní rozhodování. „Pře-
vzaly by také rozhodování za technickou infrastrukturu. Je to jakýsi
kompromis a je to lepší, než rušení stavebních úřadů,“ soudí Florian.

Další věcí je posuzování politiky územního rozvoje a územně-
plánovací dokumentace. Novela už vloni navrhovala zrušení tzv.
konceptu územního plánu. „Já si naopak myslím, že v jeho rámci
by se právě mělo odehrávat posuzování vlivu na životní prostředí.
Bylo tomu tak i dřív a bylo to přehledné a jednoduché. K tomu by
se měly stanovit lhůty a sjednotit je,“ doplnil Florian.

Spolupředkladatelem zákona má být MŽP, vládě by měl být pře-
dložen do letošního listopadu. K menším problémům patří marné
uplynutí lhůty pro splnění podmínek vydání regulačního plánu.
„Rád bych tam tedy zformuloval bod, že lhůta nemůže zaniknout
a závazky musí být znovu projednány v orgánu, který plán schva-
loval,“ navrhl Florian.

Dalším okruhem je poskytování údajů od vlastníků dopravní
a technické infrastruktury. Ten je podrobně zpracován Svazem měst
a obcí. SMO se zasazoval o to, aby člověk, který staví a telekomuni-
kace mu k tomu dávají stanovisko, nemusel hradit vysoké poplatky.

Za klíčový bod Florian považuje předkupní právo obce. Zatím-
co dosud měly na technickou infrastrukturou předkupní právo ob-
ce, nyní v předkupním právu zůstávají jen komunikace.

Florian se vyjádřil i k návrhu na zvýšení správních poplatků. Mi-
nisterstvo ho navrhovalo už minule, Spolek to odmítal. „Tady mu-
sím objektivně říct, že si s tím MMR dalo práci, zvýšení už není tak
velké, ale hlavně už je to více přišito na konkrétní podmínky. Kdy-
bychom chtěli sledovat to, co sledoval SMO, tj. aby se z poplatků
naspořilo pro obce, tak to ministerstvo docela splnilo,“ podotkl Flo-
rian. Podle něj se ale ministerstvo naopak nezabývalo zpoplatně-
ním technické infrastruktury.

Starosta Olešnice Zdeněk Peša se obává, že postupným elimi-
nováním a ořezáváním kompetencí stavebních úřadů 1. stupně za-
čnou padat dotazy, k čemu tam vlastně jsou. „Na prvostupňových
stavebních úřadech by tím pádem zůstalo už jen stavební povole-
ní právě u infrastrukturních záležitostí. Přípojky by měly zůstat na
stavebních úřadech 1. stupně. Ale když za vámi přijde občan a řek-
ne, že si chce někde na vlastní náklady rozšířit sítě a postavit si tam
dům, stavební úřad (SÚ) prvního stupně mu vydá stavební povo-
lení, ale územní rozhodnutí mu bude vydávat trojkový úřad,“ upo-
zornil Peša. Připomněl, že v novele vypadly stavby do 25 metrů
čtverečních, které vůbec nebudou podléhat stavebnímu řízení.
„Pokud to tam je, tak to pro venkovské obce znamená zásadní
problém. Můžete počítat s tím, že chatičky do 25 m2 budete mít
všude, protože nikdo se nebude shánět po stavebním povolení. To
by mohl být problém hlavně u obcí, kde není žádná regulace typu
územních plánů,“ varuje Peša.

Starosta obce Všeň Ivan František Herbst uvedl, že v jejich obci
funguje asi nejmenší stavební úřad z celé ČR. „Přesto chci za jeho
setrvání bojovat, protože si myslím, že by bylo správné si na ven-
kově rozhodovat sami. S tou trojkou jsme neustále v boji, protože
by nám ráda pořád něco vnucovala. Ale jejich rozhodnutí přitom
vůbec nejsou moudrá ani kvalifikovaná. Oni s tím prostředím nej-
sou sžití a naše problémy nevidí,“ řekl Herbst.
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PARTNERSTVÍ SPOV A DRUŽSTVA COOP:
SPOLEČNĚ K UDRŽITELNÉMU ŽIVOTU NA VESNICI

Spolek formálně posvětil smlouvu o partnerství a spolupráci se
Svazem českých a moravských spotřebních družstev. „Blíží se trans-
formace pošt a jsou další záležitosti, kde bychom mohli díky této
partnerské dohodě nastavit některé momenty příznivěji a možná
méně vypjatě, než byly prezentovány a vyvolávaly negativní reak-
ce,“ uvedl Kavala.

Krajské Spolky by měly jednat s krajskými zástupci ve vztahu k zá-
sobování venkova díky systému prodejen Jednota, COOP a Konzum.

Zástupce Svazu českých a moravských spotřebních družstev Za-
remba uvedl, že při svazu byl vytvořen Výbor pro obchodní obsluž-
nost venkova, ve kterém jsou zástupci všech krajů. „Předpokládáme,
že i tam dojde k osobním kontaktům a budeme společně řešit prob-
lémy. Nejsme jen komerční organizací, ale i členskou organizací. Má-
lokdo možná ví, že máme 350 tisíc členů v celé republice,“ uvedl Za-
remba. Podle něj je cílem svazu nejen to, aby prodejny plnily jen ko-
merční činnost, ale také aby se staly multifunkčními centry informací
a věcí, které v těch obcích probíhají. „Proto jsme se také stali členy
Spolku a jsme velice rádi, že budeme mít partnera, abychom hledali
společně cesty k udržitelnému životu na vesnici. Pomalu se z těch ves-
nic všechno ztrácí a stávají se noclehárnami,“ soudí Zaremba.

SEMINÁŘ O OBNOVĚ VENKOVA

Marcela Harnová informovala o přípravě semináře k 20 letům
POV v ČR s názvem Od programu obnovy vesnice k Leaderu. Usku-
teční se pod záštitou poslankyně Jitky Chalánkové a poslance Petra
Gazdíka 2. května v Poslanecké sněmovně. Moderátorem bude
předseda SPOV Eduard Kavala. Hovořit se bude o historii POV, sou-
těži Vesnice roku či vládním programu obnovy venkova od roku
1998 do dnešních dnů. Zazní i vystoupení o Leaderu a EAFRDu.

RUŠENÍ REGIONÁLNÍCH TRATÍ

V rámci diskuzí, které probíhaly od loňského podzimu, došlo ke
konsenzu mezi SMS a SPOV na formulaci memoranda a názorů na
problematiku zastavování železniční osobní dopravy na regionálních
tratích a na problematiku rušení regionálních tratí. Do této kategorie
spadají všechny lokálky v ČR. Text byl avizován na Dnech malých obcí.

VESNICE ROKU

Předseda Kavala požádal členy Spolku, aby se aktivně zapojili
do organizace soutěže Vesnice roku. Záštitu akci udělila Asociace
krajů ČR, přislíbila ji i MMR a MZe.

TRANSFORMACE ČESKÉ POŠTY:
SPUŠTĚN PILOTNÍ PROJEKT 50 OBECNÍCH POŠT

Předseda Spolku Kavala uvedl, že zástupci SPOV se zástupci
SMS, SMO a Sdružením obchodu a cestovního ruchu od února ab-
solvovali dvě schůzky k reformě České pošty a přeměně její po-
bočkové sítě. Byl bych rád, abyste potom každý za sebe nastínili svůj
pohled. „Bylo svoláno jednání za účasti ČP, nás tří organizací, Sdru-
žení obchodu a cestovního ruchu a Českého telekomunikačního
úřadu, který dohlíží na garanci fungování toho, co je od státu dá-
no zákonem. Naše setkání mělo být vedeno k tomu, aby se vyjas-
nily třecí hrany a dohodlo se, co bude následovat,“ řekl Kavala. Do-
dal, že je spuštěn pilotní projekt zahrnující asi 50 obecních býva-
lých pošt. ČP zpracuje dotazy, prostřednictvím kterých projekt
vyhodnotí. „Všechny naše tři organizace se budou moci k dotazní-
kům vyjádřit a pak bude následovat návštěva každé pošty, která se
do pilotu zapojila. Aby to bylo transparentní, bylo by dobré, aby se
k tomu zástupci našich organizací postavili aktivně,“ řekl Kavala.

Všechny tři strany se shodly na tom, že navrhované odměny
jsou nedůstojné odpovědnosti, která je svěřována tomu, kdo by
měl do budoucna služby pošty v té které obci zajišťovat. Komuni-
kace se zástupci ČP je v rovině pracovní. Po spuštění vlastní trans-
formace by ještě letos mělo být uzavřeno dalších 300 kamenných
pošt. Celkem jich bude asi 1000.

Podle Věry Kovářové ze Sdružení místních samospráv již nepro-
bíhá diskuze o tom, že se pošty zruší, o čemž už je rozhodnuto, ale
na téma, jak se služby nahradí. „Pro nás je to nepřijatelné. Venkov,
respektive služby, které jsou tam poskytovány, se začínají postupně
oklešťovat. Teď je to pošta, pak je to škola, potom to bude železni-
ce. A nenápadným způsobem dojde k tomu, že se lidé na venkov
nebudou chtít ani vystěhovat a budou naopak odcházet. To je pro
mě velké zklamání. Myslím, že bychom měli trvat na tom, aby po-
šty rušeny nebyly. Jen tam, kde je to skutečně nutné,“ řekla.

Podle Kavaly nemají lidé na vesnicích o záměrech ČP dostatek in-
formací. „Proto jsme se dohodli na tom, že ČP vyrobí letáček a roze-
šle ho občanům, aby byli informováni o tom, jaká má práva a co se
bude dít dál. Já se na rozdíl od SMS nedomnívám, že zastavíme trans-
formaci pošt,“ uvedl Kavala. Zdůraznil současně, že stojí za to usilo-
vat o každou poštu, která by mohla vylepšit infrastrukturu obce.

VALNÁ HROMADA JIHOČESKÉHO SPOV

Předseda Kavala informoval o tom, že SPOV v Jihočeském kraji má
za sebou valnou hromadu, kde volili i nové předsednictvo. Předsedou
je znovu Jan Malík. Valná hromada přijala usnesení ve vztahu k re-
organizaci státní správy, která je v podstatě tunelováním obcí pod
pláštíkem jednou centrálního ÚP, podruhé jinak. „Měli bychom to asi
projednat a podpořit. Bylo by dobré, aby k tomu zaujaly stanovisko
SMS i SMO. Je to velmi důležitá záležitost,“ apeloval Kavala.

MONITOROVACÍ VÝBORU EAFRD: ZMĚNY
ALOKACE PRV SMĚREM K VENKOVU

Místopředseda SPOV Radan Večerka přiblížil jednání monitoro-
vacího výboru PRV. Předcházející pracovní skupiny připravily řadu
novinek, většinou se týkaly zemědělské problematiky.

Monitorovací výbor projednal změny alokace finančních pro-
středků směrem k venkovu. „Méně pozitivní je, že se jednalo
pouze o 230 milionů korun, což je v rámci finančních prostředků,
které na venkově potřebujeme, plivnutí do moře,“ řekl Večerka.

Monitorovací výbor schválil, že 230 milionů korun, které byly ve
III. prioritní ose – ve vzdělávání – bylo přesunuto z poloviny na vodo-
vody a kanalizace do opatření III.2.1.1. na výzvu, která bude letos na
podzim. Celkem 40 procenty budou podpořeny tzv. MAS+ a 10 pro-
cent z celého objemu poputuje na tzv. animaci a provádění, tedy na
pokus o pokrytí určitého území, kde zatím nejsou podporovány MAS
a přesto jsou tam aktivní a snaží se něco produkovat.

PRV se čerpá nejlépe ze všech fondů v ČR. Poslední výzvy smě-
řované k venkovu měly desetinásobné převisy žádostí.

Podle člena předsednictva SPOV a předsedy NS MAS ČR Fran-
tiška Wintera bude v červnu uvolněn zbytek peněz, které nebyly
uvolněny vloni. „Ta výzva bude už jedna z posledních na prioritní
osu tři, tedy na obnovu venkova. Pořád se ale hovoří o tom, že se
pak sečtou zbytky finančních prostředků, které zůstanou z těch
dvou os, jež jsou určeny na venkov, tedy z LEADERu i z trojky. Je
možné, že ještě tyto zbytky budou v nějaké malé výzvě v příštím
roce doplněny,“ řekl. U LEADERu jsou peníze rozděleny až do ro-
ku 2013. V opatření III.2.1.1. Obnova a rozvoj vesnic zbývá k pro-
placení 1,030 mld. korun, další opatření je III.2.1.2. Občanské vy-
bavení a služby (238 milionů korun) a III.2.2. Ochrana a rozvoj kul-
turního dědictví venkova (202 milionů korun). Monitorovací výbor
jako řídící orgán PRV počítá s kurzovou ztrátou, takže je možné,
že ta čísla budou ještě o něco nižší.

LEADERFEST 2011

Ve dnech 17. a 18. května se ve Štramberku uskuteční Leader-
fest 2011. Bude to setkání nejen Leaderů, ale i dalších aktérů ven-
kova. Na festivalu budou především představeny venkovské ob-
lasti. Účast přislíbili zástupci osmi evropských zemí a nadnárodní
sítě pro venkov v zastoupení předsednické země Maďarska i na-
stávající předsednické země Polska a taktéž Slovenska a ČR. Bližší
informace jsou k dispozici na webových stránkách NS MAS.

Ze zápisu z dubnové schůze zpracovala: maš
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Ministerstvo dopravy přislíbilo, že vyjá-
dření územních samospráv a dalších dotče-
ných organizací bude mít rozhodující vliv při
dalším projednávání změn na regionálních
železničních tratích. Uvedl to náměstek mi-
nistra Ivo Toman v dopise adresovaném ve-
dení Spolku pro obnovu venkova ČR a Sdru-
žení místních samospráv ČR. Zástupci obou
institucí se na tehdejšího ministra dopravy
Víta Bártu obrátili počátkem března a vyjá-
dřili nesouhlas s kroky rezortu, které by ved-
ly k zastavení veřejné osobní dopravy na re-
gionálních tratích.

Toman v dopise připomněl, že v roce
2010 bylo zahájeno posuzování nezbytnos-
ti provozu na některých méně využívaných
drahách s následnou možností zrušení těch
tratí, na nichž se v budoucnu nepředpoklá-
dá výrazný provoz. V závěru loňského roku
byla u 11 vybraných tratí zahájena správní
řízení o zrušení dráhy. Proti ale během
správních řízení vystupovaly obce a další
subjekty, takže deset správních řízení bylo
přerušeno. Prvoinstanční rozhodnutí o zru-
šení dráhy padlo pouze v případě regionál-
ní dráhy Bruntál – Malá Morávka.

„Průběh dosavadních správních řízení
o zrušení dráhy ukázal zájem obcí nebo ji-
ných subjektů o nabytí vlastnictví dráhy a za-
jištění provozování dráhy a drážní dopravy
ve vlastní režii, což pro tyto subjekty před-
stavuje akceptovatelnější řešení než zrušení
dráhy,“ napsal Toman v dubnovém dopisu
předsedům SPOV a SMS ČR. Podle něj by se
v budoucnu mělo postupovat tak, že ještě
před pokračováním již zahájených řízení či
před eventuálním zahájením řízení nových
bude nezbytné prověřit, zda nelze převést
vlastnictví dráhy na jiný právní subjekt, kte-
rý by byl ochoten ji i nadále provozovat. „Te-
prve v případě nezájmu o převedení vlast-
nictví dráhy by se ve správním řízení mělo
rozhodnout o jejím zrušení. Každý takový
procesní krok bude muset být podložen re-
levantními podklady, se kterými musí mít
možnost seznámit se nejen kraje jako ob-
jednavatelé veřejných služeb v přepravě ces-
tujících, ale i dotčené obce a zájmové orga-
nizace,“ uvedl náměstek ministra.

SPOV a SMS ČR v dopise ministra upo-
zorňovali mimo jiné na skutečnost, že správ-
ní řízení byla managementem Správy želez-
niční dopravní cesty (SŽDC) zahájena v do-
bě po komunálních volbách v době změn
obecních zastupitelstev. Obce tak jako
účastníci správních řízení nemohly v té do-
bě relevantně reagovat. „V případě správ-
ních řízení k zastavení veřejné železniční
osobní dopravy pak byly zcela pominuty,
když nejnižším článkem těchto řízení byly
kraje. Ty pak v desetidenní správní lhůtě ne-

mohly věci s dotčenými obcemi a oblastmi
relevantně projednat,“ stálo v jejich dopise.
Ministra požádali o zastavení všech procesů

a správních řízení vedoucích k zastavení ve-
řejné železniční osobní dopravy na kteréko-
liv dráze. maš

Budeme respektovat vyjádření samospráv,
slíbilo ministerstvo ohledně rušení železnic

Venkov bez vlaků!?

Jako v jiných časech či ve snu si musí připadat venkov, když na něj dopadá „Damoklův
meč“ aktivit Správy železniční dopravní cesty, s.o. (SŽDC), jejichž cílem je zastavení veřej-
né železniční osobní dopravy na řadě regionálních tratí a zrušení těchto tratí.

Ke „snižování nákladů a šetření“ byla vymyšlena finanční hodnota nerentability pro-
vozování dráhy, tj. jednotlivých místních tratí (nikoli železniční dopravy na nich) na jejímž
základě bylo určeno 60 tratí ke zrušení. Současně byla tato nerentabilita popřena, když
např. na těch tratích, kde byla v předchozí době pořízena kolejová vozidla z ROP, nebo
provozování drážní dopravy na železniční trati bylo dopravcem vysoutěženo, bylo roz-
hodnuto o zachování provozu, lhostejno na nerentabilitu.

Spolek pro obnovu venkova ČR (SPOV) i Sdružení místních samospráv ČR (SMS) sle-
dují toto dění s velkým znepokojením. V krocích, vedoucích k zastavení veřejné železnič-
ní osobní dopravy a zrušení drah, byl venkov zcela pominut.

Oslovili proto ministra dopravy s žádostí o zastavení všech procesů a správních řízení,
vedoucích k zastavení veřejné železniční osobní dopravy na kterékoli dráze a s žádostí,
aby při řešení této problematiky byl vždy respektován princip subsidiarity, kdy na rozho-
dování budou zúčastněny jak municipality, tak občanská společnost.

Vstoupili a budou i nadále vstupovat do všech procesů, spojených s železniční infra-
strukturou České republiky, s veřejnou železniční osobní dopravou a zachováním či ru-
šením železničních tratí.

Železniční osobní doprava je veřejně prospěšnou i sociální službou a kolabuje-li silnič-
ní doprava, např. vlivem klimatických podmínek, je železniční doprava jistotou dopravní
obslužnosti regionů.

S přáním „probuzení ze snu“, dobrých a ještě lepších dní.
Radomír Hanačík, předseda SPOV Středočeského kraje

Debata ČRo2 na téma drah s účastí SPOV a SMS zde.:
http://media.rozhlas.cz/_audio/brzy-zacne-turisticka-sezona-jejiz-soucasti-jsou-

kazdorocne-i-vyletni-a-historicke-vlaky-jezdite-lokalkami-maji-v-dnesnim-svete---
02293765.mp3

P P o h l e d
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Nad knihou Tvář venkova

Když jsem poprvé hovořil s Ing. arch. Janem Floriánem, někdy
v létě minulého roku, ohledně sběru podkladů pro knihu o zdaři-
lých stavbách na venkově v posledních dvaceti létech, tušil jsem,
že se rodí zajímavý dokumentační počin. Po několika měsících by-
lo dílo dokončeno a já jsem mohl mít radost, že naděje, kterou
jsem do vydání vkládal, se naplnila.

Ke zdařilému výsledku přispělo jistě souznění pozitivního infor-
mačního obsahu a solidního knižního zpracování. Vezmeme-li však
do rukou knihu Tvář venkova a listujeme si v ní, cítíme, že editor
odvedl dobrou práci a vytvořil dílo, o které bude trvalý zájem.

Určitě ne náhodou tomu tak bylo také proto, že jako člověk
z oboru, cítil odpovědnost ke svým kolegům i k tomu, co se jim pod-
ařilo, a snažil se o tom podat v odpovídající formě poctivé a pokud
možno i silné svědectví. Je to zároveň jakási paralela nejen k pro-
fesní schopnosti, ale podle mého mínění také k odpovědnosti všech
architektů staveb, které byly do knihy zařazeny. Jde o autory, kteří
svými návrhy podobně jako náš editor také chtěli vytvořit nadčaso-
vé hodnoty. Hodnoty spojené s takovými stavbami, které se snaží
být s venkovskou krajinou co nejvíce v symbióze a venkovské kraji-
ně „nevelí“, ale pouze ji s určitou pokorou dotvářejí.

To platí také pro stavby uvedené v knize – jak pro ty rekonstruo-
vané, tak i pro stavby nové. Není ani rozdílů v tomto konstatování
mezi finančně náročnými projekty a drobnými venkovskými stavba-
mi, u kterých – pomineme-li hodnotu námětu a dobrovolné práce
– můžeme hovořit pouze o několika tisících, možná několika stech
korunách jejich realizačních nákladů. Mezi takové patří mohyla Bo-
žích muk na Pražmě, rané dílo zdejšího rodáka Ing. arch. Štěpána.

Kromě základních informací o stavbě – tj. názvu, lokalizace a au-
torství architekta, přibližuje kniha objekt také jednou až třemi do-
provodnými fotografiemi a krátkým popisem, ve kterém může za-
ujmout v některých případech prostý příběh a lidský rozměr řeše-
ní. Jako příklad lze uvést podíl místních dětí na vybavení interiéru
jedné z rekonstruovaných kaplí, kaple v Řepištích. Závěrečné rej-
stříky uspořádané jak dle autorů, tak dle obcí, jsou pak praktickým
systémovým doplněním všech informací této knihy.

Tvář venkova, jak ji zde prezentuje stejnojmenná kniha, je jen
jednou z tváří této části české, moravské a slezské krajiny. V ní je
dnes také mnoho jiných prvků, které radost citlivě vnímajícímu

venkovskému pohledu nedělají. Jsou to nevhodné zásahy před-
cházejících dvacetiletému období, jež kniha mapuje, ale též necit-
livé stavební počiny současných stavitelů.

Odkaz v knize vybraných zdařilých, ať už rekonstruovaných, či
nově postavených budov nebo ekologických staveb, není pouka-
zováním na to, že v posledních dvaceti letech se změnilo na ves-
nici vše pouze k dobrému. Jde v ní pod odborným dohledem o vy-
braný soubor toho, co může být příkladem, co může venkov re-
prezentovat, co mu může navracet jeho identitu – v tom pravém
slova smyslu jeho nezaměnitelnou přirozenou tvář.

Budou-li ke své práci architekti nebo i starostové našich vesnic
přistupovat s odpovědností, že vykonávají činy, které mají dlouho-
dobý dopad, pod které se nesmí bát podepsat a pod které se do-
konce budou chtít podepsat, můžeme čekat, že takovýchto staveb
bude čím dál více. Když si při toulkách krajinou najdeme čas a po-
díváme se na podstavce některých drobných, obvykle církevních,
staveb – kapliček, soch nebo křížů instalovaných zde v minulých sto-
letích, často tam najdeme hrdě zvěčněná jména jejich iniciátorů a
fundátorů. Chtěli, aby po nich něco trvalého zůstalo, pod co se moh-
li a pod co se také chtěli zvěčnit. Tak jako tehdy, tak i nyní, bylo k to-
mu třeba citu pro venkovskou krajinu a hlavně odpovědnosti k ní i
ke svým činům. Kniha, o které hovořím, dokazuje, že se obojí v po-
sledních dvaceti letech do venkovské krajiny vrací. Není to málo.

Snad mi jako rodilému vesničanovi a člověku žijícímu na pomezí
severní Moravy a Slezska nedaleko řeky Ostravice čtenář promine,
že se vedle již dvou uvedených příkladů z tohoto kraje rozloučím
vzpomínkou spojenou s třetí stavbou, která byla vybrána do pub-
likace z těchto míst. Iniciátor výstavby rybníků pro čištění odpad-
ních vod z pivovaru v Nošovicích Ing. Holeček mi nad knihou Tvář
venkova, když si ji přibaloval jako ilustrační podklad pro svou před-
nášku v zahraničí, s určitou nadsázkou řekl – „Víš, měli bychom dě-
lat věci tak, abychom si za 150 let, až se tady setkáme, mohli říci,
že jsme je udělali dobře“. Myslím, že tím jenom jinými, svými, slo-
vy potvrdil pohled na odpovědnost, o které jsem se sám zmínil.

Tu odpovědnost pak měli také autoři knihy samotné a proto i ona
může mít ambici trvalého dokumentu doby. Návrat odpovědnosti ta-
ké k tvorbě knih o vesnici rovněž není málo a je to pro vesnici a pro
současnou dobu jedna z jistě pro ni tolik potřebných dobrých zpráv.
A tak navažme na jinou vesnickou konzervativní hodnotu a nezapo-
meňme za tuto knihu poděkovat. Editor Ing. arch Jan Florián a pra-
covníci vydavatelů v Obci Třanovice a Mikroregionu Podblanicko si
toto poděkování určitě zaslouží. Miroslav Lysek

SPOV Moravskoslezského kraje,
Frýdek-Místek, březen 2011

G G l o s a
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20 let Programu obnovy vesnice –
stále aktuální téma

Přesně před dvaceti lety, konkrétně 29. května 1991, projed-
nala vláda České republiky Program obnovy vesnice. Společně jej
předložili ministr životního prostředí, ministr zemědělství a mini-
str pro hospodářskou politiku a rozvoj s tím, že tito ministři a dá-
le ministr kultury a ministryně obchodu a cestovního ruchu se bu-
dou podle ekonomických možností ve své působnosti podílet
také na jeho plnění. V souladu se závěry vlády tehdejší gestor pro-
gramu – ministr životního prostředí – požádal přednosty okresních
úřadů, aby z programu vycházeli při přípravě a realizaci místních
programů obnovy vesnice. Přinášíme plné znění tohoto programu,
jehož obsah a metodická hodnota jsou stále aktuální a to i přes-
to, že se zejména formy finanční podpory a institucionální zabez-
pečení programu v čase měnily.

PROGRAM OBNOVY VESNICE
1. Cíl programu
Venkovské osídlení a celý venkovský prostor mají nezastupitelný společenský,
kulturní, ekologický a hospodářský význam. Program obnovy vesnice (dále jen
„program“) je založen na vědomí svébytných hodnot venkova a na perspektivě
jeho zdravého a komplexního vývoje v rámci trvale udržitelného rozvoje společ-
nosti a v celkovém kontextu regionální politiky České republiky.
Cílem je podnítit a podporovat obyvatele vesnic a jejich samosprávy k tomu, aby
se pokud možno vlastními silami snažili o rozvoj zdravého životního prostředí a
ekologicky nezávadného hospodářství, jmenovitě o:
1.1. udržení, obnovu a rozvíjení místních kulturních a společenských tradic, ži-
votního stylu, pospolitosti venkovského obyvatelstva a vědomí vlastní odpověd-
nosti za obnovu a rozvoj obcí;
1.2. rozvoj hospodářství v obcích při využívání místních hmotných zdrojů a za-
městnanosti místního obyvatelstva;
1.3. zachování a obnovu vlastního obrazu obcí, jejich organického sepětí s kra-
jinou, specifického rázu venkovské zástavby, jeho přirozené a jedinečné působi-
vosti v místě a v krajině;
1.4. úpravu a čistotu veřejných prostorů a staveb, zlepšeni občanské vybavenosti
a technické infrastruktury včetně technických zařízeni pro ochranu životního pro-
středí;
1.5. udržení, obnovu a účelné využití přirozeného produkčního potenciálu okolní
zemědělsky využívané krajiny a návaznosti na vhodnou organizaci a využití po-
zemků při zachování a rozvíjení jejich přírodní, obytné a estetické hodnoty.

2. Předmět programu
Do programu mohou být zahrnuty:
2.1. osvětové, kulturní a společenské akce přispívající k informovanosti občanů
o přípravě a realizaci obnovy a k jejich ochotě podílet se na svépomocné činnosti,
jako např.:
a) výstavy o historickém vývoji a navrhovaném rozvoji obce nebo její místní části,
b) obnovení místní kroniky a vydávání místního zpravodaje,
c) zpracování a publikováni seznamu místních pamětihodností, kulturních pa-
mátek, chráněné přírody a významných krajinných prvků,
d) činnost spolků, hnutí a zájmových organizací, spojená s obnovou vesnice a krajiny
e) výchovná, osvětová, informační a propagační činnost, vydávání periodik a úče-
lových publikací, zaměřených na obnovu vesnice,
f) vědeckovýzkumná činnost zaměřená k problematice života na venkově;
2.2. akce k rozvoji hospodářství obce, jako např.:
a) ke zvýšení úrovně a rozvoji různých forem zemědělské činností včetně místní-
ho zpracování zemědělské produkce v souladu s přírodními podmínkami a k roz-
voji doplňkových výrob a místního průmyslu,
b) k obnově řemesel, obchodu, služeb a podnikání, rozšíření domácího a cizi-
neckého cestovního ruchu,
c) ke stabilizaci obyvatelstva, zejména zvýhodněním podmínek pro získání bytu
pro mladá manželství a pracovníky potřebných profesí;
2.3. akce k zachování, obnově a udržování venkovské zástavby, jako např.:
a) historické urbanistické struktury a charakteru zástavby,
b) objektů památkově hodnotných,

c) veřejných budov vytvářejících specificky místní výraz (radnice, kostel, škola, so-
kolovna, prodejny, hostinec),
d) obytných domů, rekreačních objektů, hospodářských stavení a dokladů lido-
vého stavitelství, charakterizujících místní prostředí a tradice regionů,
e) objektů drobné lidové a sakrální architektury a technických památek (pily, mlý-
ny, kovárny, řemeslné dílny),
f) náprava architektonických a stavebních nešvarů, odstranění cizích prvků, do-
cílení souladu ve výrazu obce včetně výměna úprav stavebních prvků (omítek,
nátěrů, obkladů, oken, dveří, vrat, střech, přístavků, oplocení, předzahrádek
apod.),
g) výkup neobydlených či nevyužitých budov a jejich adaptace pro nové využití
a zhodnocení;
2.4. akce k úpravě veřejných prostranství, zkvalitnění občanská vybavenosti
a technické infrastruktury obcí, jako např.:
a) obnova, rekonstrukce či nová výstavba pěších cest, chodníků, zpevněných
ploch, úprava náměstí, návsí a veřejných prostranství s použitím tradičních pří-
rodních materiálů včetně výsadby vhodné zeleně a architektonických a funkčních
prvků urbanistického detailu,
b) úprava a zřizování parků, travnatých ploch, dětských hřišť, odpočinkových a re-
kreačních zelených ploch, výsadba alejí, sadových úprav, celkové doplnění obce
vhodnou zelení a propojení zeleně s krajinou,
c) obnova vodních ploch a vodotečí včetně úprav jejich přirozených břehů a ob-
jektů s nimi spojených, jako jsou mostky a propustky, nádrže pro hasební účely,
dále sanace svážlivých terénů a strání a ochrana před povodněmi,
d) obnova, případně rozšíření občanské vybavenosti, zejména týkající se školství,
zdravotnictví, péče o staré občany, děti a mládež, kultury, tělovýchovy, cestovní-
ho ruchu a spolkové činnosti, obchodu a služeb,
e) zlepšeni dopravních poměrů u stávajících místních komunikací (úprava spádů,
poloměrů zakřivení, vjezdů), zřizování odstavných stání, přechodů pro pěší, zři-
zování cyklistických cest,
f) úprava a dostavba energetických objektů, sítí a veřejného osvětlení, zabezpe-
čení moderní telekomunikační a informační techniky,
g) zásobování pitnou vodou, odstraňování a čištění odpadních vod, sběr, odvoz
a likvidace tuhých odpadů, plynofikace;

O O h l é d n u t í a d o k u m e n t
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2.5. akce k ochraně a obnově kulturní krajiny v katastrálním území obce, jako
např.:
a) nová organizace pozemků k efektivnímu využívání půdního fondu v souladu
s ekologickými a ekonomickými požadavky v rámci pozemkových úprav,
b) budování lokálních územních systémů ekologické stability a zelených pásů
k ochraně před vodní a větrnou erozí,
c) ochrana místních biotopů, přírodních útvarů a výtvorů,
d) obnova prostupnosti krajiny a jejího sepětí s obcemi budováním pěších a cy-
klistických cest,
e) obnova silničních a polních stromořadí, břehových porostů u vodotečí, budo-
vání vyhlídek a odpočívek, podchycení a obnova pramenů.

3. Zpracování a realizace místního programu obnovy vesnice
K programu se může přihlásit každá obec nebo její místní část v ČR (dále jen
„obec“), která má vesnický charakter. Základním dokumentem pro obnovu ves-
nice je místní program obnovy vesnice (dále jen „místní program“). Při jeho pří-
pravě a realizaci se spojují zájem a iniciativa občanů, organizací, družstev a pod-
niků, cílevědomá činnost obecní samosprávy, pomoc okresního úřadu, dalších za-
interesovaných orgánů a příslušných odborníků.
3.1. Přihláška k programu
K programu se může přihlásit obec, iniciativní skupina občanů nebo zemědělské
družstvo, či podnik u okresního úřadu. V přihlášce v předepsané formě charak-
terizuje obec včetně jejího katastrálního území a formuluje představu o kon-
krétním obsahu místního programu.
3.2. Prohlídka obce
Okresní úřad přihlášku zaregistruje a zajistí prohlídku obce. Přizve k ní zástupce ob-
ce, stavebního úřadu, zainteresovaných občanských iniciativ, organizací, družstev a
podniků a příslušné odborníky (projektanty). Cílem společné prohlídky obce a vzá-
jemných konzultací účastníků je upřesnění, event. doplnění požadavků na obsah
místního programu uvedeného v přihlášce, stanovení orientačních nákladů na je-
ho zpracování a realizaci a posouzení možností jejich krytí (viz kap. 4). Okresní úřad
přitom posoudí též vhodnost a účelnost zapojení obce do programu z hlediska kon-
cepce rozvoje osídlení a celospolečenských priorit (rozvoje pohraničí, rehabilitace
postižených oblastí, památkové péče, cestovního ruchu apod.) se zřetelem na při-
pravenost obce po stránce odborné i finanční. V kladném případě doporučí okres-
ní úřad obcí další postup a dohodne s ní podíl okresního úřadu na úhradě zpraco-
vání průzkumů a rozborů k místnímu programu (viz bod 4.2.b).

3.3. Místní pracovní skupina
Obec zajistí vytvořeni místní pracovní skupiny pro obnovu vesnice z řad zástupců
obecní samosprávy, vlastníků a uživatelů nemovitostí, organizací, zemědělských
družstev a podniků, jichž se požadavky na obsah programu dotýkají, místních
spolků a občanských iniciativ. Místní pracovní skupina si zvolí předsedu, kterého
potvrdí obecní zastupitelstvo. Místní pracovní skupina se souhlasem obecního za-
stupitelstva zastupuje během všech akcí obnovy vesnice zájmy obyvatel, spolu-
pracuje s projektantem a přednáší žádosti jak směrem k orgánům obce, tak je-
jich prostřednictvím k okresnímu úřadu. Úkoly místní pracovní skupiny může se
souhlasem obecního zastupitelstva zajišťovat spolek pro obnovu vesnice nebo ji-
ná obdobná dobrovolná organizace (dále jen „spolek pro obnovu vesnice“ ).
3.4. Podklady pro zpracování místního programu
Místní program věcně navazuje na územní plán schválený obecním zastupitel-
stvem nebo na jiné schválené územně plánovací podklady zpracované pro úze-
mí, které má být předmětem obnovy. Pokud tato dokumentace není k dispozici,
musí být zpracována a schválena obecním zastupitelstvem před přijetím přihlášky
k programu (viz bod 3.6.). Musí prokázat jasnou koncepci rozvoje obce pro del-
ší období, zejména v oblasti využití území, infrastruktury a širších vazeb a zajis-
tit bezkoliznost budoucí realizace místního programu. Místní program konkreti-
zuje a prohlubuje program rozvoje územního obvodu příslušné obce.
3.5. Průzkumy a rozbory
Obec zajistí u odborného projekčního pracoviště (dále jen „projektant“) zpraco-
vání průzkumů a rozborů. Projektant přitom především využije stávající doku-
mentace a podklady, které doplní a upřesní. S přihlédnutím k charakteru obce a
požadavkům na obsah programu průzkumy a rozbory obsahují:
a) vyhodnocení obsahu a použitelnosti schváleného územního plánu, územně
plánovacích podkladů a dalších programových a koncepčních materiálů o rozvoji
obce pro zpracování místního programu;
b) analýzu stávajícího stavu, zejména z hledisek:
– historického vývoje obce a památkově hodnotných objektů,
– geografických, geologických a klimatologických podmínek území,
– demografických, sociologických, sociálních a etnografických,
– urbanistického, kompozičního a výtvarného řešeni obce, veřejných prostorů a sta-

veb, obrazu vesnice a jejího začlenění do krajiny,
– stavebního stavu exponovaných objektů a objektů nevyužívaných a opuštěných,
– vlastnictví a užívání pozemků,
– zemědělské a průmyslové výroby,
– občanské vybavenosti,
– řešení dopravy, inženýrských síti a odpadového hospodářství,
– péče o veřejná prostranství a zeleň,
– stavu krajiny v katastru obce, jejího vodního režimu a vegetačního krytu,
– péče o chráněné části přírody a významné krajinné prvky;
c) doporučení k úpravě a event. rozšíření požadavků na obsah místního progra-
mu a dalšímu pokračování prací.
Průzkumy a rozbory jsou dokumentovány graficky, fotograficky, slovně a tabe-
lárně a jsou zpracovány jednoduchou a pro občany srozumitelnou formou.
3.6. Přijetí přihlášky
S výsledky průzkumů a rozborů seznámí obec občany a projedná je s místní pra-
covní skupinou. Následně upraví, event. doplní původní požadavky na obsah mí-
stního programu a předloží je okresnímu úřadu. Okresní úřad komplexně posoudí
původní přihlášku k programu s doplňujícím upřesněním, vyplývajícím z projedná-
ní průzkumů a rozborů. V případě kladného posouzení potvrdí okresní úřad obci
přijeti přihlášky, doporučí zpracování vlastního návrhu místního programu a do-
hodne s obcí podíl okresního úřadu na úhradě za jeho zpracování (viz bod 4.2.b.).

Dokončení v příštím čísle ZV
Z archivu připravil Jan Florian
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Velvyslankyně v EU Vicenová jednala s MAS
v Olomouci o budoucí podpoře venkova

Milena Vicenová, která je stálou představitelkou České republi-
ky při Evropské unii v Bruselu, se 27. dubna setkala v Kongreso-
vém sále Krajského úřadu v Olomouci se zástupci neziskových or-
ganizací, zejména místních akčních skupin. Vyvrcholila tím její ce-
lodenní cesta po střední Moravě.

Obsahem setkání byla beseda na téma jak využít co nejvíce pri-
ncip subsidiarity EU, Evropu regionům a metodu LEADER v novém
programovacím období po roce 2013.

MVDr. Milena Vicenová má významné zkušenosti s politikou roz-
voje venkova a zemědělství díky své práci na pozici vedoucí odděle-
ní pro přípravu programu SAPARD, zástupkyně generálního ředitele
Agentury SAPARD, koordinátorky Vládou ČR jmenovaného týmu pro
vyjednávání Národního strategického referenčního rámce či dokonce
postu ministryní zemědělství ČR (v období září 2006 – leden 2007).

Vicenová v Olomouci uvedla, že chce poznávat vnímání Evropy
z mnoha úhlů a z různých úrovní v ČR. Zástupci Krajského sdružení
NS MAS v Olomouckém kraji interpretovali své vidění evropské, ná-
rodní i krajské politiky z toho nejzákladnějšího místního pohledu ob-
cí a mikro-regionů. Požadovali také, aby se MAS v budoucí politice sta-
ly „implementačním tělesem“ nejen v Programu rozvoje venkova pro-
střednictvím MZe, ale i ve strukturálních fondech, tj. ROPech apod.

Vicenová uvedla, že v příštím období bude pro Českou republi-
ku mírný pokles dotačních prostředků, kterých je nyní v ČR pro lé-
ta 2007–2013 nejvíce z celé EU v přepočtu na jednoho obyvatele.
Paradoxní přitom podle ní je, že ČR je jedna z nejvíce euro-skep-
tických zemí vůči EU.

Vicenová naznačila, že v Bruselu se nyní uvažuje o novince v hu-
doucích dotačních programech a to tak, že jeden projekt nebo je-

den program by mohly být financovány z více nástrojů (fondů). Na
detaily je však podle ní příliš brzy, protože teprve v červnu bude na
pořadu první návrh rozpočtu a od něj se bude odvíjet vše další. Do-
konce prý ani není jasné, zda budoucí plánovací období EU bude
sedmileté, nebo se bude odehrávat v delším časovém horizontu.
Vicenová zdůraznila, že pro programování budoucnosti by měli ak-
téři na všech úrovních využít nynějších prostředků technické po-
moci operačních programů a také více komunikovat s europoslanci
a například i senátory. Uvedla, že řadu rozvojových dokumentů je
možno připomínkovat přímo na úrovni v Bruselu. TSu

Informace o Stálém zastoupení ČR při Evropské unii:
www.mzv.cz/brusel

www.mzv.cz/brusel
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Výbor Národní sítě MAS rozdělil
úkoly: Každý místopředseda
bude zodpovídat za jedno téma

Prohlášení:
Výbor NS MAS si váží posílení prostředků pro IV. osu PRV, které

navrhl monitorovací výbor. Toto posílení není dostatečné k pokrytí
počtu žadatelů z venkovského prostoru. Výbor proto žádá ministra
a celé ministerstvo zemědělství o podporu v jednání s těmi operač-
ními programy, které disponují dostatečnými prostředky a venkov-
ští žadatelé jsou v těchto OP oprávněni žádat tak, aby byl usnad-
něn přístup venkovských žadatelů k těmto prostředkům – jedná se
především o program Vzdělávání pro konkurenceschopnost a dal-
ší s nedostatečným čerpáním.

Výbor NS MAS ČR
1) Schvaluje zanést do interní směrnice, aby návrhy kontrolní ko-

mise byly probírány s předsedy a minimálně 2 místopředsedy
a poté byly publikovány.

2) Schvaluje profesionalizaci NS MAS ČR a vytvoření pracovního
místa tajemníka.

3) NS zřizuje post tajemníka NS MAS ČR s přihlédnutím k dotaci
do konce roku 2011. V návrhu předsedy nominována Mgr. Ol-
ga Špiková.

4) Souhlasí s definováním odpovědností předsedů v pracovních
skupinách.

5) Nesouhlasí s hodnocením MAS před 30. 6. 2011.
6) Další postup vůči vyjádření MZe bude projednán na výboru dne

10. 5. 2011.
7) Neschvaluje přejmenování Komise medializace a propagace na

Komisi pro marketing.

Dává za úkol:
A) Členům výboru

Každý člen výboru si vybere jeden cíl z plánu činnosti NS MAS,
který by rád plnil.

Zjistit zájem MAS o prezentace na Leaderfestu, aby byly pokry-
ty všechny kraje.

Seznámit se s prohlášením Arc2020 a vyjádřit e-mailem svůj ná-
zor na podpis deklarace.
B) Předsedovi

Spolu s místopředsedou Kristem formulovat usnesení a prů-
vodní dopis pro ministra MZe na jednání s jinými ministerstvy.

Rozeslání smlouvy se Svazem českých a moravských spotřeb-
ních družstev emailem a poté její přijmutí.

Rozeslání smlouvy s ARZ e-mailem a poté její přijmutí.
C) Místopředsedům

Zapracovat plán práce 2011 do jednotlivých skupin.
D) Místopředsedovi – Jančo

Připravit témata na oblast MARKETING – vize práce.

Pověřuje:
Předsedu F. Wintera spolu s místopředsedou J. Kristem k jednání

s jihomoravským hejtmanem M. Haškem (předsedou Asociace krajů
ČR) o možnosti rozdělení prostředků na menší projekty v rámci osy III.

Doporučuje:
Setkání zástupce MAS Vladař a 2 zástupců kontrolní komise na

Leaderfestu 2011 pro objasnění závěrů KK ohledně závazků NS
MAS k této MAS.

Zapsala: Tajemnice NS MAS ČR Mgr. Olga Špiková

U U s n e s e n í z 2 3 . j e d n á n í v ý b o r u
N á r o d n í s í t ě M í s t n í c h a k č n í c h
s k u p in Č R , P r a h a, 1 2 . 4 . 2 0 1 1

MAS Říčansko: Dobrá praxe
fundraisingu přišla z Kanady

MAS Říčansko bylo u slavnostního křtu nové publikace „CF –
Czech Foundations, Canadian Foundations, Community Foundati-
ons“. Akce se uskutečnila v Praze na kanadské ambasádě 28. břez-
na. Knihu „pokřtila“ symbolickým ulitím ze sklenky kanadská vel-
vyslankyně Valerie Raymond.

Publikace mapuje desetidenní cestu po Kanadě sedmi členů
Asociace komunitních zástupců ČR. Mezi nimi byla i Markéta Krau-
sová z Nadačního fondu VIA a členka správní rady MAS Říčansko.
Ona i ostatní účastníci se shodují v tom, že se jednalo o jedineč-
nou inspirativní zkušenost, kterou kanadská strana velmi dobře
zorganizovala.

Impuls k cestě do Kanady dal Tony Myers, kanadský konzultant,
se kterým se část účastníků opakovaně setkávala na mezinárod-
ních konferencích zaměřených na získávání zdrojů pro neziskové
organizace, zprostředkovaných Českým centrem fundraisingu.

Výsledkem cesty je sborník pěti textů na pět aktuálních témat
souvisejících s komunitními nadacemi u nás. Jsou zde shrnuty zku-
šenosti, dojmy a poznatky účastníků studijní cesty o tom, jak fun-
guje občanský sektor v Kanadě (dobrovolnictví, fundraising, fon-
dy, práce se správními radami aj.) „Komunitní nadace v Kanadě
nejsou žádný mladistvý, nezralý koncept, ale společensky pevně
usazená forma organizace, která má ve společnosti své místo, ro-
li a renomé“, sdělují hned v úvodu autoři knihy. Zásadní rozdíl
oproti podmínkám v ČR je i v přístupu lidí. Dobrovolnictví je v Ka-
nadě na jiné úrovni. Zatímco u nás je dobrovolníků stále málo, v Ka-
nadě se těžko hledá člověk, který dobrovolníkem není. Kdo by ne-
chtěl načerpat první zkušenosti, získat kontakty, či neztratit styk se
světem třeba během mateřské dovolené? Autoři zároveň nezapo-
mínají ani na varování před slepým přejímáním modelů, neboť co
funguje a má tradici v angloamerické kultuře, nemusí mít stejně
pozitivní dopad v českých podmínkách. O jiné mentalitě Kanaďa-
nů svědčí i to, jak intenzivně se zapojují v komunitních nadacích.
Je to pro ně způsob, jak oplácet společnosti a společenství za šťast-
ně prožitý život. Nečekají na pomoc shora, ale věří, že když se sa-
mi přičiní, svět kolem nich bude lepší.

Kniha přispívá k zamyšlení. Vysvětluje například, jak fungují ka-
nadské komunitní nadace, které mají na starosti stovky fondů. Do-
čteme se také o jasně vymezené struktuře neziskových organizací
v Kanadě, kde si všichni dávají pozor na to, aby si nekonkurovali
u dárců. Nejde o žádné prosby o dar, ale o motivaci k dárcovství. Da-
ry jsou ve smyslu dlouhodobé investice do zájmových oblastí, orga-
nizace se tímto způsobem vzájemně obohatí. To vše a další témata
nabízí publikace, která je zdarma ke stažení na webových stránkách:
http://akncr.cz/detail/zprava/o-ceste-po-kanade-vydali-knihu/

Zdroj: Petra Přílučíková, MAS Říčansko

Zástupci českého neziskového sektoru, kteří byli na studijní cestě
v Kanadě (vlevo je Markéta Krausová, uprostřed stojí paní velvys-
lankyně Kanady Valerie Raymond)

http://akncr.cz/detail/zprava/o-ceste-po-kanade-vydali-knihu/
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Radní Ústeckého kraje
na valné hromadě
MAS Šluknovsko.
Kraj pomáhá
s předfinancováním.

Varnsdorfský pivovar Kocour se stal dě-
jištěm valné hromady MAS Šluknovsko. Kro-
mě členů tohoto sdružení zavítala na schů-
zi řada hostů, mezi nimi např. Radek Vonka,
člen Rady Ústeckého kraje, Ivana Mrázová,
zástupkyně ředitele Krajské agentury pro
zemědělství a venkov ÚK, Tomáš Valina, ře-
ditel Agentury pro zemědělství a venkov
Děčín a Eva Šípová, manažerka MAS Lab-
ské skály.

V úvodu schůze se přihlásil o slovo Ra-
dek Vonka, který ocenil výsledky MAS
Šluknovsko v uplynulém roce a její umístě-
ní v hodnocení místních akčních skupin
z celé České republiky na 1. místě v kate-
gorii MAS 32+. Vyjádřil přesvědčení, že
podpora severočeských místních akčních
skupin ze strany Ústeckého kraje se vyplá-
cí. V případě MAS Šluknovsko se jednalo
vloni o finanční pomoc ve výši 500 tisíc ko-
run na předfinancování projektu spolu-
práce „Vyrobeno na venkově“, který při-
spěl k úspěšnému zavedení regionální
značky ČESKOSASKÉ ŠVÝCARSKO regio-
nální produkt na našem území. Předfinan-
cování programu LEADER se Místní akční
skupině Šluknovsko daří díky finanční pod-
poře rovněž Ústeckého kraje ve výši 1 mi-
lionu korun.

Předsedkyně MAS Šluknovsko Ing. Eva
Hamplová připomněla, že díky dotacím
z finančních prostředků Programu rozvoje
venkova ČR – programu LEADER bylo od
srpna 2009 až dosud podpořeno již 17
projektů ve výši celkem 9 353 492 Kč. Su-
ma celkového rozpočtu všech podpoře-
ných projektů činí více než 15 milionů ko-
run, což je za poměrně krátkou dobu ad-
ministrace žádostí o dotaci slušná částka
peněz, které budou investovány do rozvo-
je našeho regionu.

V pořadí již 6. výzva pro předkládání žá-
dostí o dotaci bude
vyhlášena v srpnu
2011.

Dana Dudková,
MAS Šluknovsko

Drobné sakrální památky jižní Moravy a tvorba
/*0-,1 23'45 #6%&!#4&7,1 89"6- ' )'+0-,1 /3!)9&2:

venkovského cestovního ruchu

;")*+$#',- '&,6 <6 4!9=$42- projektu >3'<4&?1! 4)39@6%- AB CDB EF G.1!8!3'#4&?1!
kraje Tradice a .%!#',6 #6 #6%&!#4&?8 ,642!#%-8 39,19 %' <.@%- C!3'#*

Datum: 5. – 6. &#*2%' 2011
Místo :  H6)%$0&I # objektu Školicího 42H6).4&' v F!42*%.,-,15 =J/J 109, 682 01 Vyškov
Exkurze: N$#02*#' C9"6a v F!42*%.,-,1 s expozicí 1+.%*%?1! 42'#.26+42#-5 ;+'42.#*)%? a
Kostelní muzeum ve Švábeni,-,15 3!).%%7 ):8 46 @9)368 # !K,. LI4!#.,6 ' !K,. >9=63!#.

Program 1. den (8.00- 14.00):

1) Projekty spolupráce – drobné sakrální stavby v projektech
–  !"#$%&"'()( +,#-./0 12/%!23%, manažer40 567 7 2/"8$% )"9:0

2) M!2'=%- 2.29ly na obnovu drobných sakrálních památek
–  !"#$%&"'()( +,#-./0 12/%!23%; manažer40 567 7 2/"8$% )"9:0

3) N1'3'&263.42.&' #6%&!#4&?1! ,642!#%-1! 39,195 4!9='4%? 236%)I
–  !"#$%&"'()( Ing. Vladimír Mikule, Ph.D. – Mendelova univerzita Brno

4) Využití moderních .%O!38'=%-,1 26,1%!+!P.- /H. /+$%!#$%- ' 3!"#!<. 36P.!%9 QRSB5
Geocaching)

–  !"#$%&"'()( Mgr. Jitka Machalová, Ph.D. –Mendelova univerzita Brno

5) R!")*+6%- památek5 )'2'K$"65 +6P.4+'2.#'5 %6<='42*<0- ,1IKI /H. !/3'#$,1
–  !"#$%&"'()( Matuszková Jitka PhDr. - NPÚ

Odpoledne v 15.30 hlína v praxi - +,-./$0123$( +4105- 6,7$8$4)6  !"#98/:.

Program 2. den (8.00-14.00):

1)  !"#$%& () *+,-.,& /012&345& – 3106-+07 897,-40+(3:;) 7 <),-&93=;) *#%&7
 !"#$%&"'()( ;7501 <7&/8,=-

2) Exku$%& () 0&,345">5; ?7*1-")0>5; %@3 <#A&$)0B C.,)045&, D),-+345& 7 E0)3)045&.
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Kontakty:

Jana Koudelková, MAS Moravský kras o.s., tel.: 511 141 728, e-mail: masmk@seznam.cz

TENTO PROJEKT
„Tradice a inovace ve venkovském cestovním ruchu na jižní Morav “

JE SPOLUFINANCOVÁN EVROPSKOU UNIÍ
Z EVROPSKÉHO ZEM!D!LSKÉHO FONDU PRO ROZVOJ VENKOVA

v rámci opat"ení III.3.1 Vzd lávání a informace
Evropský zem d lský fond pro rozvoj venkova: Programu rozvoje venkova #R
Evropa investuje do venkovských oblastí

Mediální partner
akce
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Téměř po roce úspěšné přípravy a reali-
zace se v pátek 29. dubna v 15 hodin slav-
nostně otevře „Venkovské turistické infor-
mační centrum“ v Dřevohosticích. Oživí se
tak cestovní ruch v regionu a turisté i zdej-
ší obyvatelé budou mít blíže k informacím
o místních památkách a společenských a kul-
turních akcích.

Vybudování venkovského infocentra je
poslední aktivitou projektu „Kraj pod Hos-
týnem ožívá – Včasné informace, zázemí
a propagace pro společenské a kulturní ak-
ce“. Na projektu spolupracovaly MAS Pod-
hostýnska a MAS – Partnerství Moštěnka
a jeho cílem je rozvoj a provázání společen-
ských a kulturních akcí v obou sousedících
regionech. Projekt je realizovaný za finanč-
ní podpory EU z prostředků Programu roz-
voje venkova LEADER a byla na něj poskyt-
nuta dotace více než 3,5 milionu Kč.

Infocentrum se svou činností chce za-
měřit na podávání informací z oblasti ces-
tovního ruchu, na propagaci regionu a na
rozvoj a podporu místních kulturních a spo-
lečenských akcí. K tomu získalo atraktivní
prostory v 1. patře zámku v Dřevohosticích.
Skládá se ze dvou místností, v jedné z nich
se nachází samotné informační centrum
a v druhé prostorná zasedací místnost. Ta je
vybavena také k prezentacím. Vedle po-
třebného nábytku je zde flipchart, projekč-
ní plátno, videoprojektor, ozvučovací tech-
nika a notebook.

V rámci projektu se uskutečnily i další ak-
tivity. Včasné informace a propagaci nově
zajišťuje webový portál www.hostynsko.cz,
spuštěný loni na podzim. Poskytuje přehled
kulturních akcí v obou regionech a výstupy
ze čtyř webových kamer, umístěných na zá-
mku v Bystřici pod Hostýnem, Svatém Hos-
týně, Bludném a na zámku v Dřevohosticích.
Začátkem roku bylo nakoupeno zázemí pro
pořádání akcí. Obce a spolky z regionů si pro
pořádání svých společenských akcí mohou
zarezervovat velkoprostorový stan, vyhříva-
če do stanů, dřevěné podium, dřevěné stán-
ky, lavice, stoly, skákací hrad nebo ozvučo-
vací a osvětlovací techniku.

Součástí slavnostního otevření Venkov-
ského turistického informačního centra byla
také vernisáž a vyhlášení výsledků fotosou-
těže „Poznáváme náš region“, kterou minu-
lý rok vyhlásila MAS – Partnerství Moštěnka.

Infocentrum umístěné v dřevohostickém
zámku začne turistické veřejnosti sloužit již to-
to léto a bude spolupracovat s informačními
centry v Bystřici pod Hostýnem a Holešově.

Marie Tesařová, manažerka
propagace MAS – Partnerství Moštěnka,

marie.tesarova@smarv.cz
www.mas-mostenka.cz

P P r o j e k t s p o l u p r á c e L E A D E R

AAKKCCEE VV RRÁÁMMCCII MMEEZZIINNÁÁRROODDNNÍÍHHOO DDNNEE RROODDIINNYY –– NNAAJJDDĚĚTTEE SSII ČČAASS PPRROO VVAAŠŠII RROODDIINNUU!!

JJiižž 22.. rrooččnnííkk vv nneedděěllii 1155..55..22001111 oodd
1144::0000 vv ŘŘííččaanneecchh nnaa MMaarrvváánnkkuu

· Pro děti výroba masky na místě
· Občerstvení, sýrový fondue bar a dobrá nálada zajištěna

· Nejhezčí maska obdrží dárkový poukaz na 2-hodinovou výuku in-line
bruslení, který věnoval

NNaa sseettkkáánníí ssee uuppřříímmnněě ttěěššíí VVaaššee MMAASSkkaa
Bližší informace na www.mas.ricansko.eu

AKCI PODPORUJÍ:

● ● ●

Zveme všechny rodiny z Říčanska i
okolí

- které chtějí prožít hezké společné
odpoledne

- pobavit se, zasoutěžit si o pěkné
ceny, poznat se se sousedy

- a zjistit co nejvíc o své MAScec o své MASce

MĚSTO ŘÍČANY

Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

BÁJEČNÝ SVĚT o.s.

V Dřevohosticích se otevřelo nové venkovské turistické informační centrum
díky projektu spolupráce

Z Z č i n n o s t i N S M A S 2 4
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MAS Středočeského
kraje se utkaly se
SZIFem ve volejbale
MAS : SZIF „Smečkaři“
(2 : 3)

Na palubovce říčanské sportovní haly se
na konci března v turnaji MASZIF odehrál
velkolepý volejbalový zápas, kterému vévo-
dila zbrusu nová družstva centrálního pra-
coviště SZIF a družstva složeného z výběru
středočeských MAS.

Družstvo MAS SK zpočátku nasadilo vy-
soké tempo a tlačilo své protihráče do de-
fenzivy. Po několika desítkách minut ved-
ly středočeské MAS již 2 : 0.

Pak ale došlo k náhlému obratu a další
set patřil jasně „Smečkařům“.

Ti před dalším setem ještě vystřídali a svůj
tým posílili o klíčové zálohy, které se do po-
sledního okamžiku rozcvičovaly v kanceláři
nad schvalováním aktualizace fiší. Čtvrtý set
pak znamenal drtivou porážku pro družstvo
MAS SK.

Pravá bitva se rozpoutala v posledním
setu, kdy obě družstva na sebe vzájemně
dotahovala a borci na palubovce si nechtě-
li nic darovat. Tribuny bouřily za mohutné-
ho povzbuzování roztleskávaček.

Nakonec se ukázalo, že dobrá příprava
Smečkařů se vyplatila a pátý set dotáhli ja-
ko vítězný.

Po ukončení tohoto epochálního mače si
všichni společně potřásli pravicí a předali
hodnotné ceny v podobě místních produk-
tů. Podpora venkova jak má být.

Vyzyvatel, MAS SK, začal takzvaně od
hlavy a nyní se již připravuje vyzvat k utká-
ní také regionální odbor SZIF. Zároveň tím
předává pomyslný štafetový kolík v řetězci
dalších turnajů, které by se mohly rozhýbat
i na ostatních územích našeho venkova, po-
kud se najde ochotný pořadatel.

Základní myšlenkou turnaje a jeho cílem
je dokázat, že na jednom kolbišti mohou
proti sobě stát dva různí protihráči, hájící si
svoji lajnu, ale přesto se tak sejdou v har-
monické hře, která činí potěšení oběma
stranám i přihlížejícím fandům.

Prioritou programu Leader a lidí z MAS
je navazovat partnerství a přátelskou spo-
lupráci i tam, kde si to leckdo neumí před-
stavit. I tím je Leader výjimečný mezi do-
tačními programy Evropské unie. Věříme,
že bližší poznání při neformálním setkání,
přispěje k lepší součinnosti v pracovních
aktivitách obou stran.

Za Středočeské MAS
Vladimír Haš, kapitán družstva
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Prezence ú�astník� 8,15 hod.
Zahájení 8,30 hod.
- Stru�né p�edstavení MAS Šumperský venkov
- P�edstavení Sn�mu mládeže
- Prezentace projektu obce Dolní Studénky „Revitalizace ve�ejného prostranství v obci Dolní Studénky“
- Prezentace projektu o.s. Obnova kulturního d�dictví údolí Desné „Petrovské studánky“
- Prezentace projekt� obce Lou�ná nad Desnou „Obnova vnit�ního oplocení a údržba kuchy�ské zahrady“

v zámeckém parku a „Molo u zámeckého rybníka v zámeckém parku v Lou�né nad Desnou“
- Zna�ení regionálních výrobk� a služeb „Jeseníky originální produkt“
- Provozování obecní spole�nosti realizující vlastní projekty a komunální služby - Provozní Nový Malín

12,00 – 13,00 Ob�d

Následuje exkurze: od 13,00 do 16,00
Obec Nový Malín: Revitalizace ve�ejného prostranství a výsadba ve�ejné zelen�, h�išt� pro d�ti
Obec Dolní Studénky: Revitalizace ve�ejného prostranství, výsadba zelen�, výstavba pergoly a po�ízení dvou
prodejních stánk�
Obec Petrov nad Desnou: Stezka spojující Petrovské studánky
Obec Lou�ná nad Desnou: Realizace oplocení záhon� kolem dvou kašen a dvou branek, úprava zámeckého
parku, výstavba mola k rybníku z PRV + ukázka dalších projekt� v Obci Lou�ná nad Desnou.
- Návšt�va domácího pivovaru Brav�r Lou�ná nad Desnou s ochutnávkou - držitel zna�ky "Jeseníky - originální
produkt"

�������	
�� ���� �����	
�� �������� Ing. Zde�ka Mihulková, MAS Šumperský venkov, tel. 583 285 437,
www.sumperskyvenkov.cz, sumperskyvenkov@seznam.cz
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Přípravný výbor si Vás dovoluje upozornit na mezinárodní konferenci

LeaderFEST 2011
aneb setkání Leaderů evropských zemí
17. – 18. května 2011
v historickém městečku Štramberk, Moravskoslezský kraj, Česká republika

Setkání zástupců MAS a dalších aktérů rozvoje venkova z evropských zemí, kteří pracují metodou Leader nebo se na tuto metodu při-
pravují. Program konference je zaměřen na výměnu zkušeností a příkladů dobré praxe, ale také na budoucnost programu Leader v ob-
dobí 2014 – 2020. Akce navazuje na úspěšnou konferenci LeaderFest 2009 v Hradci nad Moravicí, které se zúčastnili zástupci 8 ev-
ropských zemí.

Předběžný program:

PONDĚLÍ 16. 5. 2011:
• ubytování vzdálenějších účastníků od 14:00 hod.
• instalace výstav, posterů, stánků
• možnost prohlídky města a jeho památek, využití wellness programu
• večeře a večerní neoficiální setkání

17. 5. 2011 ÚTERÝ (10:00 – 19:00 hod.)
• oficiální zahájení LeaderFESTU 2011
• celodenní blok krátkých prezentací a workshopů na téma:
Program Leader – příklady dobré praxe
• jarmark tradičních řemesel a produktů
• kulturní vystoupení – ukázky venkovské kultury evropských národů (hudba, tanec, divadlo)
• celodenní přehlídka krátkých audiovizuálních pořadů na téma venkov
• komentované prohlídky města a jeho pamětihodností
• terénní workshopy na téma geoparky, obnova a využití historických památek apod.
• fakultativní exkurze do zajímavých míst v blízkém okolí
• společenský večer

STŘEDA 18. 5. 2011 (10:00 – 17:00)
• celodenní blok krátkých prezentací a workshopů na téma: Budoucnost programu LEADER 2014+
• diskuze o závěrech LEADERFESTU 2011
• rozloučení s účastníky

Informace pro účastníky:
Tento první cirkulář má sloužit jako vstupní informace pro zarezer-
vování termínu pro Vaši účast na této konferenci. Další podrob-
nosti, týkajíce se přesného programu, způsobu přihlášení, formy
účasti a prezentací budou upřesněny v následujících materiálech,
zaslaných na Vaší adresu nebo na webových stránkách akce na
www.nsmascr.cz/leaderfest2011.
Výdaje na LEADERFEST 2011 jsou uznatelným nákladem pro míst-
ní akční skupiny v rámci programu Leader.
Město Štramberk má dobré letecké (letiště Mošnov 10 km), silnič-
ní (dálnice D1 15 km) a železniční (železniční nádraží Studénka, Os-
trava – Svinov 15 km).

Pokud Vás informace o LeaderFESTU 2011 zaujaly, sdělte nám Vaše
kontaktní údaje pro zaslání dalších pokynů na e-mail:
info@masopavsko.cz

Rovněž prosíme o šíření informací o LeaderFESTU 2011 mezi další
MASky.

Poplatky:
• Cena 300 Kč (12 EUR) pro návštěvníka jarmarku a workshopů

s volným vstupem na kulturní vystoupení, do památek a na
ochutnávky.

• Cena 1 500 Kč (60 EUR) pro účastníka prvního dne konání
LeaderFESTU – volný vstup na všechny akce prvního dne (ná-

vštěva jarmarku a workshopů s volným vstupem na kulturní
vystoupení, do památek a na ochutnávky) plus plná penze
včetně společenského večera, bez ubytování.

• Cena 3 000 Kč (120 EUR) pro účastníka obou dnů konání akce
– vstup na všechny akce obou dnů (návštěva jarmarku a works-
hopů s volným vstupem na kulturní vystoupení, do památek
a na ochutnávky) plus 2x plná penze včetně společenského ve-
čera plus 2 x ubytování.

Doprovodný program:
• Přehlídka produkce malých pivovarů z celé ČR
• Degustace moravských, českých i zahraničních vín
• Ochutnávky sýrů, uzenin a dalších tradičních produktů a regio-

nálních značek
• Soutěže
• Organizátoři konference nabízejí všem účastníkům konference

možnost prezentace svých národních a regionálních produktů,
kulturních vystoupení, dokumentárních filmů, fotografických i ji-
ných výstav v atraktivním prostředí památkové rezervace histo-
rického města Štramberk.

Informace o městě Štramberk
http://www.stramberk.cz/

http://www.relaxvpodhuri.cz/
http://www.nsmascr.cz/

Změna informací vyhrazena.

http://www.nsmascr.cz/
http://www.relaxvpodhuri.cz/
http://www.stramberk.cz/
mailto:info@masopavsko.cz
www.nsmascr.cz/leaderfest2011
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Budeme mít politiku rozvoje venkova?
Svaz měst a obcí vyzval ministerstva
k vytvoření strategie pro venkov

Jak by měl vypadat český a moravský venkov? Chce stát pod-
porovat pouze zemědělství, nebo i další oblasti života v obcích, ja-
ko je doprava, zaměstnanost, životní prostředí či možnosti trávení
volného času? Politika státu vůči venkovu, jeho dalšímu rozvoji
a postavení v České republice není v současné době jasná. Svaz
měst a obcí ČR proto svolal jednání ke kulatému stolu, kterého se
kromě zástupců obcí zúčastnili rovněž čelní představitelé minister-
stva pro místní rozvoj, ministerstva zemědělství, Agrární komory
ČR a Parlamentu ČR. Společně se snažili nalézt odpověď na otáz-
ku, jakým směrem by se měl venkov ubírat a jakými nástroji jeho
rozvoj podpořit.

Rozvoj venkova v dnešní době spadá pod ministerstvo země-
dělství, za regionální rozvoj odpovídá ministerstvo pro místní roz-
voj, financování obcí má v rukou ministerstvo financí. „Dle našeho
názoru neexistuje ucelený pohled na funkci venkova. Venkov už
dávno není jen zemědělství, v našich obcích chceme udržet stáva-
jící obyvatele i přilákat nové. To ale není možné bez zajištění vy-
hovující infrastruktury, zdravotních a sociálních služeb, kulturních
a sportovních aktivit i dostatku pracovních míst. Musíme si už ko-
nečně říci, kam chceme, aby český venkov směřoval a začít pod-
porovat oblasti nezbytné pro jeho další rozvoj,“ vysvětlil místo-
předseda Svazu a starosta Čermné nad Orlicí Josef Bezdíček.

Kromě financování prostřednictvím rozpočtového určení daní
a národních dotací jsou pro malé obce v současné době význam-
ným zdrojem peněz na investice dotační prostředky z evropských
fondů. Jejich správné zacílení a uživatelsky přátelské nastavení ce-
lého systému může zásadně ovlivnit to, jak bude český venkov
v příštích letech vypadat. Z venkova zaznívají hlasy volající po vět-
ším zohlednění skutečných potřeb obcí v dotačních programech,
zpřehlednění dotačních titulů, zjednodušení administrativy projek-

tů či větší transparentnosti hodnotících procesů. „Chceme spo-
lečně s vládou hledat cestu, jak podpořit venkov. Usilujeme o to,
aby při debatách o budoucím zaměření evropských fondů a na-
stavení pravidel společné zemědělské politiky nejen u nás doma,
ale i v Bruselu došlo k posílení postavení venkovských obcí a zací-
lení podpor na zvýšení kvality života na venkově. Musíme snížit by-
rokracii, poučit se ze současného vývoje a vyvarovat se chyb, na
které venkovské obce v současnosti doplácí,“ uvedl předseda Sva-
zu Oldřich Vlasák.

Všichni účastníci kulatého stolu se shodli na nutnosti zpracová-
ní jasné koncepce dalšího rozvoje venkova, která by byla konsen-
sem mezi všemi zainteresovanými subjekty. Svaz vyzval ministerstvo
zemědělství a ministerstvo pro místní rozvoj k aktualizaci Národní
strategii rozvoje venkova pro období po roce 2013 a zohlednění po-
třeb venkova ve Strategii regionálního rozvoje. Zároveň požaduje,
aby se potřeby venkova zohlednily v budoucích programech pro
čerpání evropských dotací.

Podle Vlasáka musí diskuse o budoucnosti českého venkova za-
čít nejprve na úrovni samospráv, následně krajů, a poté mají být
podněty projednány s ministerstvy.

I vzhledem k současným problémům kabinetu Vlasák nečeká,
že by koncepční dokument vznikl v blízké době. „Nemyslím si, že
je to otázka několika měsíců,“ poznamenal.

Jak následně uvedl Josef Postránecký z ministerstva pro místní
rozvoj, strategie zahrnující v sobě také rozvoj venkova by měla vlá-
da mít hotov ještě v letošním roce. Kabinet se k tomu loni zavázal
ve svém programovém prohlášení.

„Chceme, aby venkov byl udržitelný, aby se nevylidňoval,“
uvedl Vlasák, který zároveň podotkl, že podle aktuálních statistik
trpí odchodem obyvatel spíše středně velké vesnice a menší měs-
ta. Naopak nejmenší obce a velká města zaznamenávají přírůstky
obyvatelstva.

Zdroje: SMO, www.agris.cz
http://www.smocr.cz/cz/tiskovy-servis/tiskove-zpravy/bude-mit-

ceska-republika-politiku-rozvoje-venkova.aspx

http://www.smocr.cz/cz/tiskovy-servis/tiskove-zpravy/bude-mit-ceska-republika-politiku-rozvoje-venkova.aspx
http://www.smocr.cz/cz/tiskovy-servis/tiskove-zpravy/bude-mit-ceska-republika-politiku-rozvoje-venkova.aspx
www.agris.cz
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PROGRAM XII. SNĚMU
SVAZU MĚST A OBCÍ ČR
Zlín, 26. – 27. května 2011

Čtvrtek 26. května 2011

Zahájení primátor města Zlín Miroslav Adámek
hejtman Zlínského kraje Stanislav Mišák
předseda Svazu měst a obcí ČR Oldřich Vlasák

Slavnostní zdravice a projevy
Dialog představitelů samospráv s představiteli státu
k nejzávažnějším otázkám
Diskuse k sněmovým materiálům

Seznámení s návrhy priorit Svazu na období 2011–2013
předseda Svazu Oldřich Vlasák
Seznámení se závěry z krajských setkání
a Kongresu starostů a primátorů
výkonný místopředseda Svazu Jaromír Jech
Diskuse k Prioritám činnosti Svazu na období 2011–2013
Diskuse k návrhu nových Stanov Svazu
Diskuse k volbám do svazových orgánů

Společenský večer s doprovodným programem
v Kongresovém centru Zlín

zahájení předseda Svazu Oldřich Vlasák

Pátek 27. května 2011

BLOK I
Zvolení ověřovatelů zápisu, zvolení návrhové,
mandátové a volební komise
Schválení programu

BLOK II
Zprávy předkládané Sněmu dle Stanov Svazu – diskuse

Zpráva o činnosti Svazu v období mezi XI. a XII. Sněmem
předseda Svazu Oldřich Vlasák
Zpráva o hospodaření Svazu v období mezi XI. a XII. Sněmem
výkonný místopředseda Svazu Jaromír Jech
Zpráva Kontrolní komise v období mezi XI. a XII. Sněmem
předseda Kontrolní komise Svazu Karel Smutný

BLOK III
Schválení změny Stanov Svazu, Jednacího řádu Sněmu
a reformulace usnesení o členských příspěvcích
Schválení členů a náhradníků Rady Svazu
Volba členů a náhradníků Kontrolní komise

BLOK IV
Přímá volba starostů
Schválení priorit činnosti Svazu na období 2011–2013
Ukončení XII. Sněmu Svazu

SMS ČR podporuje
Osoblažskou výzvu

Dlouhodobě neřešené problémy českého a moravského venkova
jsou příčinou nové starostovské iniciativy, jejímž autorem je starosta
obce Osoblaha Václav Kalda. Právě státem opomíjené pohraniční ob-
lasti bývalých Sudet, kde Osoblaha leží, jsou totiž ve větší míře vysta-
veny důsledkům doznívající ekonomické recese. Ta je v obcích do-
provázena vysokou mírou nezaměstnanosti, rostoucími sociálními
problémy, vylidňováním a pozvolným úpadkem. Z venkova postupně
mizí dříve obecně dostupné služby, čímž klesá jeho sídelní atraktivita.
Tyto a další negativní jevy souvisí se zcela nedostatečným financová-
ním samospráv, jehož systémová změna je stále v nedohlednu.

Souhlasíte-li s následujícími body, svůj souhlas můžete stvrdit
(spolu se jménem, názvem obce a kontaktními údaji) na e-mail:
osoblazska.vyzva@smscr.cz

OSOBLAŽSKÁ VÝZVA
VÝZVA STAROSTŮ OKRESU BRUNTÁL

ZA DŮSTOJNOST VENKOVSKÝCH SAMOSPRÁV
Na základě mnohaletých starostovských zkušeností v opo-

míjeném regionu Osoblažského výběžku a v zájmu občanů, kte-
ří v takových oblastech ČR žijí, vyzýváme vládu a Parlament ČR
k urychlenému přijetí následujících kroků:
1. Skoncovat s daňovou diskriminací samospráv – docílit

spravedlivého nastavení RUD (rozpočtové určení daní). Od-
stranit nerovné financování obcí, které svými příjmy stále do-
plácejí na největší, nejbohatší města a nastavit koeficient
rozdílu příjmů mezi nejchudšími obcemi a Prahou na 2,5 ná-
sobek, jak je běžné ve vyspělých evropských demokraciích. Do-
savadní jednání jsou vleklá, jen velmi těžce se prosazují zásad-
ní změny a obce nemají jasnou perspektivu dalšího rozvoje.

2. Soustředit politiku vlády na problémy venkovských sa-
mospráv. Zapojit pojem venkov do strategických dokumentů
na celonárodní úrovni. Důsledně uplatnit potřeby venkovských
samospráv při prosazování zásad evropské dotační politiky na
programové období 2014–2020. Přijímat takové legislativní
a pobídkové nástroje, které by zaručily životaschopnost ven-
kova a zastavily proces jeho úpadku a vylidňování. Zvláštní po-
zornost zaměřit na pohraniční regiony zasažené vysídlením pů-
vodního obyvatelstva, vystavené soustavné devastaci za mi-
nulých režimů, přetrvávající dodnes. Problematiku a způsoby
řešení hledat ve spolupráci se starosty venkovských obcí!

3. Pro oblasti, s dlouhodobě vysokou mírou nezaměstna-
nosti nad celostátním průměrem, vytvářet podmínky
státní politiky zaměstnanosti (VPP, společensky účelná
pracovní místa aj.) tak, aby příspěvky dosahovaly výše
min. mzdy včetně odvodů, z důvodu jediné možné pracov-
ní příležitosti v daných obcích a rozpočtových možností obcí.

Václav Kalda
starosta obce Osoblaha

starostové obcí a měst okresu Bruntál

osoblazska.vyzva@smscr.cz
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Problémy venkova jsou v Evropě
podobné

Katholische Landvolkbewegung (KLB) Bayern uspořádala v únoru
seminář s názvem „Venkovský vývoj v evropských oblastech 2011“. Se-
minář zaměřený na součastné trendy péče o venkov a venkovské re-
giony v Bavorsku a dalších evropských zemích se uskutečnil v Katho-
lische Landvolkshochschule Wies. Účastnili se ho zástupci ze zemí Al-
bánie, Belgie, Bulharsko, Česko, Francie, Chorvatsko, Itálie, Lotyšsko,
Maďarsko, Německo, Nizozemsko, Polsko, Rumunsko, Slovensko, Slo-
vinsko, Španělsko a Švýcarsko. Součástí semináře byla také diskusní fó-
ra. Účastníci se pokusili zformulovat „hlavní problémy venkova a jeho
potřeby a využití venkova v budoucnu“. Zde zmiňujeme některé z nich:

Ve Švýcarsku je na tom zemědělství velmi špatně a mno-
ho malých farmářů končí svou činnost.

Proto zde existuje dotační program na podporu farmářů, kteří ma-
jí v domácnosti celkem 10 dětí (i v pěstounství). Dle poznatku sociál-
ních pracovníků mají děti žijící na farmě vztah k zemědělství a jsou fy-
zicky zdatnější. Život je prý pro ně lepší, děti jsou zapojeny do práce
zábavnou formou. Investice se za delší dobu vrátí. Rodina nemusí ku-
povat takřka žádné potraviny, lidé jsou soběstačnější. Děti jsou méně
nemocné. Mají smysluplně naplněný čas a možnost navštěvovat zá-
jmové kroužky, například hasiče, místní folklor, udržují se tradice.

Ve Francii existuje podobný program pro pěstounství.
Malí producenti, kteří jsou šetrnější k přírodě, mají prob-

lém s odbytem, protože nemohou dát dumpingové ceny a tím
pádem se dostat do řetězců.

Markety by měly obsahovat produkty i místních farmářů a pro-
ducentů. Různí výrobci mají produkty v různé kvalitě a chuti. Pro-
to by měl mít konzument možnost si vybrat. Pro EU je důležité, aby
si zachovala každá země funkční zemědělství a proto vyčlenila
33 miliard EUR na podporu vnitřní produkce venkova.

Zemědělství a energie z biomasy.
Mnoho hektarů půdy leží ladem, proto jsou nyní další možnos-

ti využití pro setbu plodin vhodných ke spalování a výrobě bioma-
sy. Příkladem může být velká výrobna bioplynu z rostlinné a dobytčí
biomasy firmy Betrieb Kees & Nuscheler GmbH&Co.KG v Alten-
stadtu. Užití bioplynu na výrobu elektrické energie. 40 kW/h ene-
gergii lze dodávat téměř nepřetržitě.

Dalším příkladem je výroba bioplynu z rostlinné biomasy a vy-
užití k výrobě elektrické energie, která zásobuje energií obydlí i ze-
mědělské hospodářství na farmě Reinharda Keese v obci Pektiny.

Rytmu přírody je potřeba naslouchat.
Je vhodné neindustrializovat výrobu (např. menší rybáři nevyho-

vující ryby vrací zpátky do moře, velké lodě posbírají ze sítí vše a pak
to skončí na skládkách) a geneticky nemodifikovat potraviny.

Prioritní náměty
V závěru semináře, který se měl týkat dalších společných akti-

vit v rámci Evropské unie, vybrali účastníci semináře hlasováním pri-
oritní náměty z jednotlivých diskusních fór:
• Prosadit dovozní kvóty na potraviny mimo EU (žel mnoho spotře-

bitelů preferuje nízkou cenu místo kvality, např. česnek z Číny).
• Aktivní podpora místních producentů.
• Směřovat firmy do menších měst a obcí (a nabídnout jim výho-

dy – např. daňové úlevy).
Poznatky z semináře zaznamenal Ondřej Valíček

Po návštěvě eurokomisaře
pro zemědělství Cioloşe
vládne mírný optimismus

Jedna z hlavních obav české vlády při vyjednávání podoby spo-
lečné zemědělské politiky po roce 2013 se možná nenaplní. Komi-
sař pro zemědělství Dacian Cioloş během své návštěvy Česka uvedl,
že i v případě zastropování dotací pro velké farmy by členské země
neměly o celkový objem peněz na podporu zemědělců přijít.

„Opatření obsažená v současné reformě by neměla velké far-
my poškodit. Finanční příspěvek pro Českou republiku by klesnout
neměl,“ uvedl na tiskové konferenci evropský komisař pro země-
dělství Dacian Cioloş.

Návrhy Komise podle něj spíše směřují k lepšímu a transpa-
rentnějšímu využívání peněz z evropských fondů. Touto cestou je
také možné společnou zemědělskou politiku do budoucna obhá-
jit před veřejností, která ji ze svých daní financuje, řekl dále komi-
sař. Připomněl ale, že diskuse o budoucnosti společné zemědělské
politiky po roce 2013 je stále na začátku. „Zatím se jednalo pouze
o její orientaci, konkrétní návrhy představíme až v říjnu 2011.“

Evropská komise v listopadu 2010 představila první návrh re-
formy společné zemědělské politiky (EurActiv 19. 11. 2011). Ze-
mědělské dotace podle ní měly být nastaveny spravedlivěji než
v současném systému, který zvýhodňuje farmáře ze starých člen-
ských zemí. Počítá zároveň s větším důrazem na dodržování ze-
mědělských postupů, které jsou šetrné vůči krajině a na podmíně-
ní přímých plateb plněním ekologických kritérií.

Česká republika dokument obecně přivítala, ale k některým bo-
dům má výhrady. Nejsilněji zřejmě proti tzv. zastropování přímých
plateb, které by znamenalo snížení dotací velkým zemědělským
podnikům. Ministerstvo odhaduje, že by takto mohli čeští země-
dělci přijít o 6-12 miliard korun ročně.

(Ministru Fuksovi se už koncem února podařilo v Bruselu dojednat
takzvanou blokační koalici členských států proti zastropování přímých
plateb podle velikosti zemědělských podniků. Na stranu České repu-
bliky se přidalo Slovensko, Rumunsko, Německo, Velká Británie a Itá-
lie. „Odmítnutí stropů by českým zemědělcům zachránilo ročně šest
až 12 miliard korun. Blokační koalice nám při jednání o společné ze-
mědělské politice pomůže v prosazení našich záměrů a tedy odmít-
nutí trestání podniků kvůli jejich velikosti,“ upřesnil Ivan Fuksa.)

Dobré zprávy?
Po včerejší návštěvě komisaře Cioloşe, pod jehož vedením bu-

de nový návrh reformy vznikat, ale v Praze zavládl mírný optimis-
mus. Ministr zemědělství Ivan Fuksa ocenil, že by se případné za-
stropování plateb pro velké farmy nemělo dotknout celkového ob-
jemu tzv. národní obálky. „Začínáme se v názorech sbližovat,“ řekl
ministr novinářům.

Fuksa dodal, že je zároveň důležité, aby „podmínky využití celé-
ho objemu národní obálky nebyly podmíněny kofinancováním, a tu-
díž nezatěžovaly národní rozpočty“.

Čeští zemědělci se dále obávají zvýšeného tlaku na dodržování
zemědělských postupů šetrných k životnímu prostředí (v bruselšti-
ně známém též pod názvem „greening“) a varují před jeho ne-
blahými dopady na konkurenceschopnost zemědělského sektoru.

Dacian Cioloş ale včera uvedl, že zemědělství nemůže být kon-
kurenceschopné bez kvalitní půdy nebo vodních zdrojů. Spotřebi-
telé si podle něj musí zachovat důvěru v zemědělskou produkci.
„Bez ní se zemědělství rozvíjet nebude,“ uvedl a dodal, že „kvali-
tu zemědělské produkce nelze zvyšovat na úkor životního pro-
středí“. Komise podle něj zároveň souhlasí s tím, že opatření sou-
visející s ochranou životního prostředí je třeba zjednodušit.

Ministr Fuksa, kterého Cioloş blíže informoval o představách Ko-
mise ke greeningu, po jednání uvedl, že českou stranu uklidnilo, že
řada postupů, o nichž Brusel nyní uvažuje, se v České republice již
uplatňuje a tudíž by pro české zemědělce nemusely znamenat do-
datečnou zátěž.
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Mezi českými výhradami k prvotnímu listopadovému návrhu Ev-
ropské komise patří také důraz na slovo „spravedlivější“. Nechce-
me další přechodná období, zní od té doby z České republiky. Způ-
sob rozdělování dotací v nových a starých členských zemích musí
být „spravedlivý“ nejen „spravedlivější“, je slyšet opakovaně z Mi-
nisterstva zemědělství.

Komisař Cioloş k tomu na dotaz EurActivu řekl, že bude zále-
žet ještě na dalších jednáních. „Někteří si přejí co nejkratší pře-
chodné období, jiní co nejdelší. Shodu budeme muset hledat up-
rostřed, bude se hledat i v Evropském parlamentu,“ uvedl.

Zdroj: www.euractiv.cz/zemedelstvi0

Ministr zemědělství nechystá žádnou
privatizaci státního podniku Lesy ČR,
jen hledá způsob, jak využít jeho zisky

Podstatná část příjmů Lesů ČR se vrací zpět do lesů, na zales-
ňování, ozdravování lesa, úpravy cest a podobné veřejně prospěš-
né účely. A tyto investice do budoucnosti a zdraví lesů dále poros-
tou. Přesto bude dobré hospodaření podniku vždy přinášet více pe-
něz, než by bylo účelné využít přímo v Lesích ČR. Jen poctivé
tendry podle Dřevěné knihy zvýší výnosy podniku několik miliard
korun oproti stavu v roce 2009.

Paradoxem pravidel EU je, že využití zisků státního podniku na
důchodovou reformu, protipovodňovou ochranu či krajinné úpra-
vy by zvýšilo deficit státního rozpočtu. Naskočily by mu výdaje, ale
peníze vybrané z Lesů ČR jako jednorázové transfery by se nepo-
čítaly jako příjmy. Podle účetních pravidel EU se totiž jako příjmy
státních rozpočtů počítají jen pravidelné dividendy. Toto opatření
přijala EU proto, aby státy nezakrývaly deficity veřejných rozpočtů
jednorázovými příjmy.

Ministerstvo zemědělství hledá cestu, jak tuto situaci vyřešit. Ex-
perti zkoumají několik variant, nejnadějnějším řešením podle české-
ho i evropského práva stále je převod Lesů ČR na akciovou společ-
nost, která by mohla pravidelné dividendy vyplácet. V této souvislos-
ti se jako námět objevila i úvaha, zda by nebylo výhodné uvést malou
část akcií na burzu. Tato myšlenka byla zamítnuta již v zárodečném
stádiu. Stoprocentním vlastníkem akciové společnosti by zůstal stát.

„Zadání státu jako vlastníka je a bude jasné: na prvním místě
stojí veřejná funkce lesa a jeho zdraví, to musí všechny hospodář-
ské koncepce jasně brát jako východisko. Žádnou privatizaci lesů
nechystám, jak jsem již několikrát uvedl,“ potvrzuje ministr země-
dělství Ivan Fuksa. Zdroj: MZe

Na ochranu lidí žijících v okolí
řeky Bečvy připravuje MZe
rozsáhlá protipovodňová opatření

Ministerstvo zemědělství nechá v průběhu letošního roku vypra-
covat studii, která urychlí protipovodňová opatření podél řeky Beč-
vy. Jejich součástí bude suchý poldr u Teplic nad Bečvou na Přerov-
sku, jenž se tak zařadí mezi největší v ČR. V případě ohrožení by
dokázal zadržet 35,4 milionu metrů krychlových vody. Ministr ze-
mědělství Ivan Fuksa o tom informoval vládu. Ta jeho zprávu vzala
na vědomí a schválila zahájení příprav protipovodňových opatření.

„Suchá nádrž Teplice v povodí Bečvy k soutoku s Moravou ochrá-
ní území o rozloze 5800 hektarů. Stavba by měla být hotová do de-
seti let a stát dvě a půl miliardy korun,“ uvedl ministr Fuksa.

Povodí Bečvy je jedním z povodněmi nejvíce ohrožených území
v České republice. Katastrofální povodeň v roce 1997 byla impul-
zem pro hledání koncepce ochrany před povodněmi. Povodně
z loňského roku opět ukázaly nezbytnost preventivních opatření
na vodních tocích a v nivách tohoto povodí.

„Studie, kterou zpracuje státní podnik Povodí Moravy spolu s mi-
nisterstvem životního prostředí, ministerstvem dopravy, dotčenými
samosprávami a nevládními organizacemi, má posoudit protipo-
vodňový efekt navrhovaných opatření. A to těch, která byla na-
vržena v minulosti, i těch nově plánovaných,“ řekl ministr Fuksa.
Opatření mají území ochránit před padesátiletou vodou, v případě
výstavby poldru Teplice se ochrana zvýší na stoletou vodu.

Projekt se dlouho připravuje, ale brzdí ho problémy s pozemky.
Vzhledem k tomu, že je v zásadách územního rozvoje Olomouc-
kého kraje veden jako veřejně prospěšná stavba, bylo by pro jeho
výstavbu možné pozemky v krajním případě i vyvlastňovat.

Po loňské povodni se ale, na rozdíl od roku 2008, většina vla-
stníků vyslovila pro odprodej pozemků. Úspěšné majetkoprávní vy-
pořádání je pro přípravu i vlastní výstavbu klíčové, proto budou zá-
stupci s.p. Povodí Moravy jednat se zastupiteli obcí a měst v do-
tčených katastrálních územích se snahou získat jejich podporu.

Budovat protipovodňová opatření je jednou z priorit ministerstva
zemědělství. Druhá etapa Programu prevence před povodněmi je
rozvržená na roky 2007 až 2013. Letos má být dokončeno 16 pro-
tipovodňových staveb na významných vodních tocích o celkovém
objemu 1,2 miliardy korun a zhruba 40 opatření na drobných vod-
ních tocích za celkem téměř 300 milionů korun. Zdroj: MZe

Více než tři čtvrtě miliardy pomůže
odstranit škody po povodních
a ochránit oblast Povodí Odry

Protipovodňová prevence a opravy následků bleskových po-
vodní z let 2009 a 2010 v Moravskoslezském kraji si jen letos vy-
žádají téměř 300 milionů korun. Další peníze už jsou připravené
pro následující roky. Ministr zemědělství Ivan Fuksa se o tom in-
formoval v rámci návštěvy kraje ve státním podniku Povodí Odry.

V rámci programu Podpora prevence před povodněmi II. se
v současnosti na severu Moravy staví 12 protipovodňových opa-
tření. Termíny jejich dokončení jsou mezi lety 2011 až 2013 a cel-
kové náklady téměř půl miliardy korun,” řekl Fuksa.

Mezi nejvýznamnější protipovodňové stavby, které stavbaři do-
končí letos na severní Moravě, patří úprava říčky Porubky v Ostra-
vě – Svinově v délce přes 6 kilometrů.

Součástí protipovodňové ochrany v povodí Odry je také zvýše-
ní bezpečnosti vodních děl. Přehrada Těrlicko na Stonávce prochází
rekonstrukcí za 124 milionů korun, vodní dílo Šance na Ostravici
bude mít po obnově za 500 milionů korun větší kapacitu.

Další akcí za téměř 20 milionů je zvýšení úrovně protipovodňo-
vé ochrany zejména průmyslové zóny Přívoz v oblasti soutoku Od-
ry, Ostravice a Černého příkopu. Podélná protipovodňová hráz
dlouhá 1,35 km zvýší úroveň ochrany na 100-letou vodu s výško-
vou rezervou půl metru.

Ivan Fuksa se také zajímal v jaké fázi je odstraňování následků
povodní z let 2009 a 2010. „Za více než 300 milionů korun, kte-
ré poskytne letos a příští rok Ministerstvo zemědělství v rámci pro-
gramů na odstranění následků povodní z let 2009 a 2010, bude
na severu Moravy stát 56 protipovodňových opatření a staveb. Cí-
lem těchto akcí je zejména napravit škody po bleskových povod-
ních. Budou ale také působit preventivně před případnými další-
mi záplavami,“ upřesnil ministr Fuksa.

Mezi tyto stavby patří například úprava toku Sedlnice. Za téměř
40 milionů korun odtěží nánosy, dosypou břehy a zpevní kamením
nebo výsadbou stromů a keřů břehy říčky Sedlnice. Její koryto bu-
de potom schopné pojmout dvacetiletou vodu. Úpravy dlouhodo-
bě prosazovali lidé z obce Ženklava na Novojičínsku, kterou v roce
2009 postihly povodně. Stavební zásahy v budoucnu ochrání ma-
jetek a zdraví obyvatel obce. Obnovou projde i řeka Olše v Karvi-
né-Darkově, která po povodni z června 2010 potřebuje odstranit
nánosy a zpevnit břehy. Předpokládané náklady na rekonstrukci
budou vyšší než 6 milionů korun. Zdroj: MZe
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Miliony obcím za průzkum pro
jaderné úložiště: zřejmě ano

Obce, na jejichž území se bude zkoumat vhodnost vybudování hlu-
binného úložiště radioaktivních odpadů, by za to mohly dostávat od
vlády finanční kompenzaci. Její výše by pro obec mohla podle velikosti
průzkumného území představovat až tři miliony korun ročně. Příspě-
vek by se měl týkat 24 obcí. Počítá s tím vládní novela atomového zá-
kona, kterou dnes sněmovna v prvním čtení podpořila i hlasy opozi-
ce. K závěrečnému schvalování se poslanci sejdou už v červnu.

Průzkumné práce v každé lokalitě mají podle předlohy trvat ma-
ximálně dva roky, měly by skončit v letech 2015 až 2016, řekl po-
slancům ministr průmyslu a obchodu Martin Kocourek (ODS). Do-
tčené obce by podle něj měly za prováděné průzkumné práce ob-
držet celkovou částku zhruba 30 milionů korun ročně.

Peníze budou poskytovány od okamžiku schválení příslušného
průzkumného území. Zahájení průzkumu ale bude záležet na sou-
hlasu příslušných obcí. Kocourkův stínový protějšek z opoziční
ČSSD Milan Urban uvedl, že v dosavadních místních referendech
výstavbu úložiště neodmítlo v nejlepším případě 2,5 procenta lidí.
Návrh nicméně označil za spravedlivý vůči obcím. Ministr zopako-
val, že příspěvek za jisté znevýhodnění by znamenal pro obce sta-
bilní příjem k jejich rozpočtu.

Příspěvky by byly podle novely vypláceny z jaderného účtu, na
kterém se nahromadily nevyužité finanční prostředky kolem 15 mi-
liard korun. Vzhledem k tomu, že na tento účet každoročně přibý-
vá přibližně 1,3 miliardy korun, nebude schválení novely znamenat
výdaje pro státní rozpočet. Průzkumné práce se mají podle novely
uskutečnit ve čtyřech ze šesti zvažovaných lokalit, jimiž podle Sprá-
vy úložišť radioaktivních odpadů (SÚRAO) jsou Březový potok a Čer-
tovka v Plzeňském kraji, Čihadlo a Magdaléna v Jihočeském kraji
a Horka a Hrádek na Vysočině. Novela nespecifikuje, ve kterých lo-
kalitách průzkum bude, poslancům to neupřesnil ani Kocourek.

Česko v současnosti vyhořelé jaderné palivo skladuje v mezi-
skladech. Dva jsou na Vysočině v Jaderné elektrárně Dukovany, dal-
ší je v Temelíně. Vyjednávání o lokalitách vhodných pro ukládání vy-
hořelého jaderného paliva v ČR trvá už více než deset let a většina
dotčených obcí se k němu staví odmítavě. Vhodné místo pro úlo-
žiště jaderného odpadu stát vybírá od roku 1993. Do roku 2025
chce stanovit konečnou variantu. O pět let později se má začít sta-
vět. Úložiště spustí provoz v roce 2065. Zdroj: www.ekolist.cz

„Natočte si kohoutkovou“.
Poradny Veronica vítězným
ekoporadenským počinem

„Natočte si kohoutkovou“ radí Ekologická poradna Veronica ve
svém videospotu oceněným odborníky jako „NEJ“ ekoporadenský
počin za rok 2010. Spot reaguje na trend nákupu balených vod,
které zatěžují životní prostředí, a upozorňuje na ekologicky še-
trnější pití vody z kohoutku. Lidé mohou klip vidět v kinech a sdí-
let jej na sociálních sítích.

Soutěž o nejlepší počin českých ekologických poraden byla le-
tos poprvé vyhlášena Sítí ekologických poraden STEP. Do užšího vý-
běru se probojovalo sedm projektů, z nichž spot Ekologické po-
radny Veronica „Natočte si kohoutkovou“ uspěl hned dvakrát. Od-
borná porota jej ohodnotila 1. místem a v hodnocení českých
poraden se klip probojoval na 2.–3. místo.

Spot zaujal porotu zejména jako nový prostředek komunikace
s veřejností, který oproti klasickým „letáčkům“ využívá aktuálních
trendů – sociálních sítí, přitom ale nezapomíná také na konzerva-
tivnější publikum. To spot oslovil z filmových pláten 21 kin sedmi kra-
jů České republiky. Ve dvanácti kinech byl spot k vidění po dobu jed-
noho měsíce (v každém kině jeden měsíc), dalších devět kin se při-
pojilo odvysíláním klipu v rámci Světového dne vody 22. března.

„Vtip, hravost a nový pohled na vodu z kohoutku, kterou je
možné přece také sdílet, protože všichni jsme propojeni a čerpá-
me z jednoho vodovodu. Tímto spot zaujme nejvíce,“ míní Moni-
ka Vokálová, poradkyně Ekologické poradny Veronica.

Tématu propagace pití vody z kohoutku oproti nákupu bale-
ných vod se Ekologická poradna Veronica věnuje dlouhodobě.
„Každoročně řešíme v poradně řadu dotazů týkajících se jak na-
kládání s plastovými obaly, tak kvality vody. Mnoho lidí si však ne-
uvědomí, že pitím vody z kohoutku neprodukujeme žádný zby-
tečný odpad v podobě PET lahví, ale ušetříme i mnoho emisí skle-
níkových plynů a fosilních paliv. Ta jsou s balenou vodou spojena
také – kvůli její přepravě a obalu,“ uvádí Petr Ledvina, vedoucí Eko-
logické poradny Veronica.

„Mnozí lidé se často domnívají, že balená voda je lepší. Voda z ko-
houtku je ale jednou z nejkontrolovanějších potravin, v České repub-
lice je vysoce kvalitní. Oproti balené vodě, která leží v obchodě i ně-
kolik týdnů, je voda z kohoutku vždy čerstvá, dostupná a také levná,“
dodává Monika Vokálová, poradkyně Ekologické poradny Veronica.

Videospot je dostupný na www.veronica.cz/voda, v síti Face-
book a YouTube. Ekologická poradna Veronica radí nejen o vodě,
ale i o dalších tématech praktické ochrany přírody a ekologie, pro
veřejnost je otevřena v Brně na ulici Panská 9 od pondělí do čtvrtka
v době od 9 do 18 hodin a v pátek od 9 do 14 hodin. Poradce je
také možné kontaktovat e-mailem poradna@veronica.cz a nebo
telefonicky v rámci služby Zelený telefon města Brna na čísle
542 422 750. Specializovaný poradce pro studánky a kvalitu pitné
vody radí každé pondělí od 15 do 18 hodin. Ekologická poradna
Veronica je nejstarší a největší českou ekologickou poradnou a le-
tos slaví své dvacetileté výročí.

Poradenství Ekologické poradny Veronica o kvalitě pitné vody je
v roce 2011 podpořeno Magistrátem města Brna. Soutěž o „NEJ“
ekoporadenský projekt byla realizována Sítí ekologický poraden
STEP v rámci projektu Poradenství – metody, příklady, certifikace za
finanční podpory SFŽP a MŽP. Kontakt: Monika Vokálová

GaREP, spol. s r. o.,
společnost pro regionální ekonomické poradenství

Vás zve na seminář

Venkov: „Kdo mi pomůže?“,
který bude uspořádán v rámci řešení výzkumného projektu pro MZe ČR

s označením QH82249 Synergie v přístupu k rozvoji venkova

Termín konání: 25. května 2011

Místo konání: Hotel u Crlíků, Tetčice, Palackého 4, http://www.crlik.cz/

Předběžný program:
9.30–10.00 Příjezd a registrace účastníků

10.00–12.00 Blok A – Paradoxy rozvoje venkova a jejich řešení
(Zahájení GaREP: Prezentace výsledků projektu Synergie)

12.00–13.00 Oběd

13.00–16.00 Blok B – Venkov pro budoucí generace
(Úvodní prezentace GaREP – Představení výsledků dotazníkového šetření
s experty, kterého se řada z Vás zúčastnila)

14.30–15.00 Občerstvení
16.00 Závěr workshopu
Od 16.00 Neformální posezení s pohoštěním

Celý program bude moderovaný a naváže na výstupy z loňského
semináře.

Účastníci obdrží zdarma třetí ze série publikací vydaných v rámci
projektu s názvem „Paradoxy rozvoje venkova“.

Zájemcům nabízíme možnost vystoupení (prosíme o sdělení tématu
předem na níže uvedený e-mail).

Potvrzení účasti na workshop zašlete nejpozději do 16. 5. 2011
na e-mail: garep@garep.cz . Účast na semináři včetně občerstvení je

zdarma.
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Dobrovolníci vysbírali z řeky Sázavy
a jejího okolí 32,5 tuny odpadků

Dobrovolníci, kteří se od 15. do 17. dubna zapojili do šestého
ročníku projektu Čistá řeka Sázava, vysbírali z řeky Sázavy a jejího
okolí mezi Střechovem a Pikovicemi 32,52 tuny odpadků. Loni se
ze stejného úseku odvezlo na skládky 30,46 tuny odpadků. Řeku
a její břehy letos uklízelo v průměru kolem 300 dobrovolníků den-
ně, řekla manažerka projektu Denisa Cibulková.

Ruku k dílu dnes přiložila i patronka projektu zpěvačka Aneta
Langerová. Uklízet řeku přijela i se svým fanklubem. „Přijde mi, že
je tady daleko víc lidí než jindy, za což jsem ráda,“ řekla. Na lodi je-
la s bratrem Nikolou a neteří Amálkou. Z vody vylovili například ký-
bl, cestou potkali dokonce několik nutrií.

Veronika Marešová z Postupic se úklidu řeky Sázavy zúčastnila
už popáté, poprvé se do akce zapojila už jako školačka. „Mám z to-
ho dobrý pocit, když se řeka a její okolí vyčistí,“ řekla. Vodáctví ale
k jejím koníčkům nepatří, do kanoe usedá jedině při čištění Sáza-
vy. Udivuje jí, co všechno jsou lidé schopni do vody odhodit. Letos
například našla i použité dětské pleny. Pneumatiky a sporáky z vo-
dy tahají každoročně. „Loni jsme podobného nepořádku sebrali ta-
ky hodně, a přesto ho neubývá,“ posteskla si.

Řeka vyžaduje přítomnost dobrovolníků i podle vedoucího jed-
noho z čištěných úseků Martina Moravce. „Určitě je méně nových
odpadků, což nás těší. Myslíme si, že lidi, co se kolem řeky pohy-
bují, už o akci vědí a možná se i lépe chovají. Ale stále se odkrý-
vají skládky staré podle mě deset i dvacet let. Zřejmě to lidi kdysi
zakopali a teď, když přijde velká voda nebo víc zaprší, tak se něco
z toho odkryje,“ dodal. Například na posledním úseku ze Žampa-
chu do Pikovic přivezly lodě tolik odpadků, že je auto na skládku
najednou neodvezlo a muselo jet dvakrát.

„Po organizační stránce to letos dopadlo moc dobře. Do akce
se víc zapojují sponzoři, ať už poskytnou jídlo nebo ochranné po-
můcky pro dobrovolníky. Finanční příspěvky na projekt zvýšily i ně-

které obce, jejichž územím Sázava protéká,“ řekla ředitelka spo-
lečnosti Posázaví o.p.s. Bohunka Zemanová. V regionu je podle ní
o projektu daleko víc slyšet, přibývá proto i dobrovolníků, kteří se
do něj zapojují. Uklízet řeku přijíždějí nejen lidé z Posázaví, ale z ce-
lé republiky. „Mile nás potěšilo, že se podobné akce začínají orga-
nizovat i na dalších řekách,“ dodala.

Projekt Čistá řeka Sázava se koná pod taktovkou tří organizáto-
rů, napříč dvěma kraji. Úklid úseku ze Střechova do Pikovic, dlou-
hého téměř 100 kilometrů, tradičně organizuje společnost Posáza-
ví o.p.s. Úsek mezi Havlíčkovým Brodem a Budčicemi je v režii sdru-
žení Sázava 21 a úsek z Budčic do Střechova nad Sázavou si letos
vzali na starost členové místní organizace rybářského svazu ze Sou-
tic, hasiči z Trhového Štěpánova a občanské sdružení Kaleňáci.

Jaroslava Tůmová

ARZ vydala publikaci
„Regionální značení napříč Evropou“

Asociace regionálních značek vydala díky podpoře z Evropské-
ho sociálního fondu v Operačním programu Lidské zdroje a zamě-
stnanost publikaci „Regionální značení napříč Evropou – Sdílení
zkušeností v oblasti podpory regionálních produktů“.

Publikace představuje různé přístupy ke značení místních pro-
duktů a služeb, které slouží ke zviditelnění lokálních producentů
a zpestření nabídky pro místní obyvatele i návštěvníky jednotlivých
regionů. Smyslem publikace bylo zachytit zajímavé příspěvky, jež za-
zněly na mezinárodní konferenci, konané na podzim 2010 v rámci
projektu „Sdílení zkušeností a vytvoření mezinárodní platformy v ob-
lasti podpory regionálních produktů.

„Platforma mezinárodní spolupráce, která vznikla díky tomu-
to projektu, potvrzuje, že motivace pro zavádění regionálního
značení i jeho pojetí má v celé Evropě mnoho podobných rysů
a zároveň řadu specifik, která nejsou dána jen odlišností místních
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podmínek. Vzájemné informování a inspirace tak mohou přispět
jak k rozvoji konkrétních projektů, tak i ke zvyšování obecného
povědomí o potenciálu místní produkce a hledání zdrojů pro fi-
nancování její podpory,“ uvedla Kateřina Čadilová, odborná ma-
nažerka projektu a národní koordinátorka Asociace regionálních
značek.

Vedle příkladů z Irska, Velké Británie, Španělska, Nizozemska,
Polska, Rumunska a Slovenska se v publikaci představily i tři z ny-
ní již patnácti regionů sdružených v Asociaci regionálních značek.
Jejich zástupci se o své zkušenosti s regionálním značením po-
dělili i s hosty slavnostního křtu, který byl připraven ve spoluprá-
ci s Českou centrálou cestovního ruchu CzechTourism v mediál-
ním centru ORBIS.

Kateřina Vlášková, koordinátorka značky ŠUMAVA originální
produkt®, uvedla, že „šumavská značka se za téměř šest let své
existence dostala do povědomí domácích i návštěvníků regionu,
navíc se daří přirozeně začleňovat regionální značku mezi další pro-
dukty cestovního ruchu.“ Markéta Pošíková, ředitelka MAS Podli-
pansko, o.p.s., která je koordinátorem značky POLABÍ regionální
produkt®, zdůraznila, že „i Polabí, které není běžně vnímáno ja-
ko turistická destinace, má mnoho co nabídnout“ , a pozvala úča-
stníky akce k návštěvě zajímavostí regionu v blízkosti Prahy, k níž
je může zlákat třeba i nově vydaný průvodce po polabských pivo-
varech. Slavnostní přípitek pronesl Jozef Jančo, manažer MAS Mo-
ravský kras, která koordinuje značku MORAVSKÝ KRAS regionální
produkt®. Ještě předtím vysvětlil, že „v Moravském krasu vnímá-
me regionální značku jako jednu z cest, jak ukázat i další atraktiv-
ní podoby oblasti, do níž donedávna jezdili turisté pouze do svě-
toznámých jeskyní a po několika hodinách opět odjížděli.“

Na křtu nechyběla ani malá degustace několika certifikovaných
regionálních produktů.

O publikaci Regionální značení napříč Evropou si můžete za-
žádat na emailové adrese info@arz.cz. Další informace, které by-
ly shromážděny v rámci přípravného výzkumu k projektu, jsou po-
stupně publikovány na stránkách www.regional-products.eu, je-
jichž cílem je vytvořit sdílený prostor pro zprostředkování kontaktů
a zkušeností v oblasti podpory místní produkce a regionálního
značení.

Asociace regionálních značek, o.s., sdružuje v současné době již
15 regionů s vlastní značkou pro místní produkty. Značí se řemesl-
né výrobky, potraviny, zemědělské a přírodní produkty a v někte-
rých regionech rovněž služby v cestovním ruchu.

Zdroj: www.regionalni-znacky.cz

Značka „HANÁ regionální produkt®“
opět žije. Získala i nové výrobce

Po vleklých sporech o značku „HANÁ regionální produkt®“
opět svítá na lepší časy. Poté, co veškerá práva převzalo sdružení
MAS Moravská cesta, projevili o značku zájem stávající i noví pro-
ducenti a výrobci. Osm žadatelů získá certifikační listinu na prvo-
májovém EKOjarmarku v Olomouci, kde budou mít možnost své
výrobky představit také veřejnosti.

Certifikační komise zasedala 20. dubna v sídle regionálního
koordinátora MAS Moravská cesta v Července u Litovle. „U všech
výrobků jsme hodnotili základní kritéria, mezi která patří místní pů-
vod, kvalita, šetrnost k životnímu prostředí a jedinečnost ve vzta-
hu k regionu,“ uvedla předsedkyně MAS Julie Zendulková. Komi-
se udělila značku třem novým výrobcům a pěti výrobcům, kteří o ni
znovu požádali. „Nesmíme teď zklamat jejich důvěru. Je to pro nás
nesmírně zavazující po tom všem, čím značka v minulosti prošla.
Těší nás, že se výrobci vrací a že projevují zájem i noví řemeslníci,“
řekla Zendulková. Regionální značka garantuje původ výrobku
z Hané, originalitu a vazbu na toto území, a zároveň slouží ke zvi-
ditelnění místní produkce.

Certifikační komise je složena ze zástupců místních akčních sku-
pin, sdružení, institucí, regionálních výrobců a odborné veřejnosti
z Hané.

Certifikáty si převezmou tito výrobci:
Zbyněk Poštulka, Loštice – Tvarůžkové moučníky z Loštic
Jarmila Vitoslavská, Troubky – Výroba Hanáckých krojů, včetně
údržby – skupina výrobků mužský, ženský, dětský hanácký kroj
Josef Sýkora, DŘEVOS J+M, Loučany – Dřevěné hračky, dekorace,
kuchyňské potřeby
Ing. Arch. Zdeňka Giacintová, Olomouc – Oděvní a bytové textilní
doplňky z modrotisku a kanafasu
Hana Kuželová, Křelov – Bíle zdobený dekorativní perník
Ondřej Špunda, Moštárna Mezice – Přírodní ovocné mošty
Miluše Hlavinková, Keramika, Litovel – Užitková keramika-kamenina
Petr Bárta, Bouzov – Originální šperky ze dřeva a přírodních materiálů

Nejbližší kolo certifikace regionální značky se uskuteční ve dru-
hé polovině měsíce června a měli by se do ní zapojit vedle nyněj-
ších výrobců z Olomoucka i další zájemci z ostatních regionů
místních akčních skupin z Hané — Přerovska, Prostějovska a Kro-
měřížska.

Na HANÉ značku uděluje MAS Moravská cesta. Výrobci, ře-
meslníci a producenti se mohou obracet s žádostmi o udělení
značky na koordinátorku Julii Zendulkovou. MAS Moravská ces-
ta v současné době působí jako rozvojová agentura, která vybírá
místní projekty ze svého regionu v programu LEADER. V letech

2008–2011 podpořila 40 projektů místních
žadatelů za 30 milionů korun.

Julie Zendulková, tel. 724 111 510

E-mail: julie.zedulkova@moravska-cesta.cz
www.moravska-cesta.cz; www.arz.cz;

http://press-servis.ecn.cz/tiskove-zpravy/

Členové komise si prohlížejí jeden z nově certifikovaných výrobků

http://press-servis.ecn.cz/tiskove-zpravy/
www.arz.cz
www.moravska-cesta.cz
mailto:julie.zedulkova@moravska-cesta.cz
www.regionalni-znacky.cz
www.regional-products.eu
info@arz.cz
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Značku POLABÍ regionální
produkt® získají čtyři noví žadatelé

Značkou POLABÍ regionální produkt® se budou moci chlubit dal-
ší výrobci. Místní akční skupina Podlipansko přidělila značku čtyřem
ze šesti nových žadatelů. Certifikační komise, která se sešla k po-
souzení žádostí 20. dubna, dále znovu potvrdila značku pěti stávají-
cím výrobcům, kteří o ni požádali již v roce 2009. Platnost certifiká-
tu jim komise prodloužila na tříleté období. Plakety budou žadate-
lům slavnostně předány při příležitosti akce PODLIPANSKÉ COUNTRY,
která se uskuteční 20. května v Černokosteleckém pivovaru.

Noví výrobci, kteří obdrží značku POLABÍ
David Frydrych, Říčany: ROHLÍK TURISTICKÝ 60g a POSVÍCENKSÝ
KOLÁČ S NÁPNLÍ MAKOVOU A TVAROHOVOU 80g
Pivovar Nymburk, spol. s r.o.: POSTŘIŽINSKÉ PIVO a OSTATNÍ PIVA
Lubomír Dunaj, Říčany: DRÁTENICKÉ VÝROBKY
Blažek Glass s.r.o., Poděbrady: SKLENĚNÉ PILNÍKY NA NEHTY A KŮŽI

Regionální značka garantuje kvalitu, původ výrobku v Polabí,
originalitu a vazbu na toto území a současně slouží ke zviditelnění
místní produkce.

V Polabí značku uděluje MAS Podlipansko, na kterou se mohou
další výrobci a řemeslníci obracet s žádostmi o udělení značky. Žá-
dosti i se vzorky výrobků posoudí nezávislá Certifikační komise,
která je složená ze zástupců místních výrobců, zemědělců, NNO,
KÚ Středočeského kraje a partnerských Místních akčních skupin.

Iveta Minaříková, MAS Podlipansko
Více informací na www.domaci-vyrobky.cz

www.podlipansko.cz a www.arz.cz

Farmářský trh regionu Hranicko
se vydařil

Za úspěšný start lze považovat první Farmářský trh regionu Hra-
nicko, který se uskutečnil v pátek 15.4. na hranickém náměstí a na
jehož spoluorganizaci se podílelo Rozvojové partnerství Regionu
Hranicko. Bezmála 30 prodejců a velký zájem nakupujících po ce-
lý den oživili centrum města, odpoledne náladu zvedla také dvou-
hodinovým vystoupením Partutovjanka. Rozvojové partnerství se
do organizace zapojilo především poskytnutím posezení stánků
a velkokapaciního stanu, pod nímž své výrobky nabízeli členové
MAS a příjemci dotací z Programu LEADER, jmenovitě Farma Zdeň-
ka Poruba a Včelařství Juráň za Skaličky, svou činnost pak vedle sa-
motné MAS prezentoval také Český svaz včelařů Hranice.

A A k c e v r e g i o n e c h 3 4

V odpoledních hodinách trh navštívily také děti z polských škol,
které v Hranicích pobývaly v rámci projektu Mikroregionu Hranic-
ko „S přírodou a tradicemi společně“, především však proběhla us-
tavující schůzka přípravného týmu pro chystaný projekt „minimu-
zea II.„, ve kterém MAS Hranicko a MAS Mohelnicko plánují zbu-
dovat další 4 venkovské expozice a nově k sobě přibrat polskou
MAS pod názvem LGD Kraina Dinozaurów, kde vznikne 7 malých
expozic propojených tematickou trasou. Žádost o dotaci bude pod-
ána v červnu v rámci projektů spolupráce IV. osy LEADER PRV.

Organizátoři využili trhu ke sběru reakcí a podnětů včetně hlaso-
vání o vhodném termínu pro příští farmářský trh. Některý podzimní pá-
tek či sobotu se tak můžeme těšit na další pokračování, u kterého MAS
Hranicko jistě nebude chybět. Zdroj: www.regionhranicko.cz

Slavnostní setkání krajů MÁ VLAST
opět na Vyšehradě – 7. května

V první májovou sobotu se uskuteční již potřetí na staroslavném
Vyšehradě slavnostní setkání krajů Má vlast. Zahrnuje výstavu pří-
kladných proměn vesnic a měst spojenou s bohatým kulturní pro-
gramem, výsadbou potomka památného stromu a ochutnávkou kra-
jových specialit. Hlavním smyslem akce je podporovat zvelebování na-
ší země pochvalou a poděkováním. Vyšehrad se opět stane místem
setkání lidí z různých koutů země a prostorem pro nová přátelství.

PROČ STOJÍ ZA TO PŘIJÍT?
Budete mít možnost ocenit práci lidí, kteří proměnili zanedba-

ná místa v místa příjemná pro život. Možná objevíte inspiraci pro
svůj kraj, ale jistojistě naleznete dobré cíle pro rodinné výlety.
Ochutnáte dary naší země. V souznění přítomných krajů můžete
obdivovat krásné kroje a šikovné ruce maléreček. Zazpíváte si sta-
ropražské písničky se skvělou kapelou Šlapeto, trampské se skupi-
nou Eldorádo. Nenechte si ujít představení dětí z Tvarožné Lhoty
a Rakovnicka, vystoupení půvabných studentek z Poličky a ctihod-
ných dam z Loun. V chrámu sv. Petra a Pavla můžete obdivovat vel-
kolepý interiér a vyslechnou koncert vážné hudby. Shlédnete vý-
stavy „ Krásné ztracené a znovuobjevené zahrady jižní Moravy“
a „Česká republika – folklorní velmoc v srdci Evropy“ o zvycích,
tradicích a krojích naší země. Zajímavostí je procházka Vyšehradem
s odborným výkladem a komentovaná prohlídka Slavína, hrobky
významných českých osobností.

Pokud přijdete hned na zahájení, čeká vás přípitek moravským
vínem za malebných tónů Smetanovy symfonické básně Vyšehrad.
Při zahájení promluví významné osobnosti společenského života
země a zástupci organizátorů a spolupracujících organizací.

Dětský koutek nabídne dětem atraktivní program včetně raže-
ní mincí, omalovánek ze Starých pověstí českých, vodění velkých
loutek, modelování Věstonické Venuše, autorského čtení spisova-
telky Hanky Jelínkové, kvizu o Vyšehradu a naší zemi.

K poradě a navigaci jsou pro vás připraveny půvabné hostesky
a švarní „hostesové“. Vstup je dobrovolný. Viďte, že nemůžete
chybět? Drahomíra Kolmanová

www.regionhranicko.cz
www.arz.cz
www.podlipansko.cz
www.domaci-vyrobky.cz
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Vítězné obce v soutěži třídění odpa-
dů si odvezly perníkové popelnice

Letošní, v pořadí již 4. ročník soutěže obcí Pardubického kraje
v třídění odpadů, zná své vítěze. O titul Perníková popelnice 2010
se utkalo 413 obcí, ale jen deset z nich získalo ocenění doprová-
zené finanční odměnou. Jména vítězů vyhlásili pořadatelé soutě-
že Pardubický kraj a společnost EKO-KOM a.s. Nejčastěji zazníval
název obce Skořenice.

„Obce jsou rozděleny do tří kategorií podle počtu obyvatel.
Každá z kategorií je hodnocena samostatně. Absolutní vítěz sou-
těže je hodnocen bez ohledu na počet občanů. A právě tímto ab-
solutním vítězem soutěžní komise vyhlásila obec Skořenice v okre-
se Ústí nad Orlicí,“ prozradil Tomáš Pešek, regionální manažer fir-
my EKO-KOM, a.s. Tato obec s pouhými 461 obyvateli prokázala,
že má nejlepší systém a organizaci sběru papíru, plastů, skla, ná-
pojových kartonů, bioodpadů, nebezpečných odpadů a zpětného
odběru elektroodpadů.

Skořenice jsou nejen absolutním vítězem, ale také vítězem v ka-
tegorii do 500 obyvatel. Kromě perníkové popelnice získaly fi-
nanční odměnu 130.000 korun. Na druhém místě se v této kate-
gorii umístila obec Velké Skrovnice na Orlickoústecku a třetí je Voj-
těchov na Chrudimsku. Obcím náleží finanční odměna 70.000,
respektive 30.000 korun.

V kategorii do 5000 obyvatel zvítězila obec Semanín na Orlic-
koústecku, druhé je město Brandýs nad Orlicí a třetí obec Svra-
touch na Chrudimsku. Také těmto obcím náleží finanční ocenění
ve výši 130, 70 a 30.000 korun.

Stejné finanční ohodnocení získali také vítězové třetí kategorie
- obcí nad 5000 obyvatel. Vítězem této kategorie je město Česká
Třebová, druhé je město Žamberk a třetí město Polička.

„V rámci soutěže udělujeme také cenu Skokan roku. Toto
ocenění náleží obci, která bez ohledu na kategorii zaznamena-
la nejvyšší nárůst bodového ohodnocení mezi minulým a letoš-
ním ročníkem soutěže. Letos tuto cenu získala obec Makov na
Svitavsku, která v žebříčku absolutního pořadí poskočila o ne-
uvěřitelných 350 míst,“ dodal Pešek.

Zdroj: www.krajpardubicky.cz
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Kuks a Braunovy sochy se
dočkají své poštovní známky

Barokní perla Kuks a unikátní sochy Matyáše Brauna se stanou
motivy pro dvě nově vydané poštovní známky. Královéhradecký
kraj tak uspěl se svou žádostí, aby Česká pošta zařadila tyto cen-
né regionální barokní památky do svého vydavatelského plánu.
Areál Kuksu se během příštích let dočká za pomoci dotací z Ev-
ropské unie rozsáhlé obnovy a promění se tak ve významný turis-
tický cíl v kraji.

„Barokní areál Kuksu s kolekcí Braunových soch patří mezi
nejvýznamnější turistické lokality Královéhradeckého kraje a ur-
čitě si zaslouží stát se námětem pro nové poštovní známky. Vě-
řím, že jejich vydání pomůže opět o něco více zvýšit povědomí
veřejnosti o těchto památkách a přispěje ke zvýšení turistického
ruchu. Vydání známek s motivy Kuksu je důležité i z hlediska
plánované revitalizace tohoto areálu,“ řekl hejtman Lubomír
Franc.

Obě poštovní známky by měly vyjít v březnu příštího roku. V sou-
časné době již bylo zadáno zpracování výtvarných návrhů, jejichž
autorem bude grafik Zdeněk Ziegler. Podobu známek bude mít Čes-
ká pošta k dispozici do poloviny června letošního roku, jejich vyda-
vatelem je ministerstvo průmyslu a obchodu.

Na revitalizaci Kuksu poskytne Evropská unie 440 milionů ko-
run. V příštích letech se počítá například s obnovou lázeňských
domů a dominantního schodiště, s rekonstrukcí cest a mostu
přes Labe. V plánu je rovněž otevření Turistického informačního
centra.

„Na přípravě tohoto projektu se od počátku podílel také Krá-
lovéhradecký kraj, který ve spolupráci s Národním památkovým
ústavem usiluje o obnovení života nejen v hospitalu, ale také
v obci. Chceme Kuksu vrátit jeho kulturní a společenský význam
a zároveň na obou březích Labe ukázat, jak lze smysluplně revi-
talizovat památky s využitím jejich původní funkce,“ dodal hejt-
man Franc.

S nápadem zařadit motiv Kuksu na zámku přišla obecně prospěš-
ná společnost Revitalizace Kuks, více nawww.revitalizacekuks.cz.

www.kr-kralovehradecky.cz

10.00 Vyšehrad, symfonická báseň Bedřicha Smetany z cyklu Má vlast. Přivítací přípitek
10.15 Slavnostní zahájení
10.30 Sluníčko a Rokytička - dětské folklorní soubory z Rokycan
11.00 Prohlídka výstavy
11.30 Šlapeto - staropražské písničky
12.00 Předání kamenného srdce - Praha předá Jihomoravskému kraji, vyšehradské zvony a fanfára
12.30 Mužský sbor Paniháj z Moravan u Kyjova, Jižní Morava
13.00 Dětský dramatický kroužek Tvarožná Lhota - folklórní pořad k oskoruším
13.30 Výsadba potomka památného stromu oskoruše z Tvarožné Lhoty, pěvecký Mužský sbor Tvarožná Lhota
14.15 Prohlídka Vyšehradu s průvodcem - PhDr. Bořivoj Nechvátal, Archeologický ústav Akademie věd ČR
15.00 Dívčí pěvecký sbor Gymnázia Polička
15.30 Třetí věk Louny - Včera se mi zdálo aneb Život ženy ve 20 minutách - autorské představení
16.00 Eldorádo - trampské písně
17.00 Koncert klasické hudby v chrámu sv. Petra a Pavla
18.00 Vltava, symfonická báseň Bedřicha Smetany z cyklu Má vlast, přípitek na rozloučenou

Program

Výstava příkladných proměn veřejných prostranství, památek,
zahrad, parků a krajiny potrvá na Vyšehradě do 31. května.

Poté se vydá na pouť po České republice.

Volný vstup do chrámu sv. Petra a Pavla na Vyšehradě.

Ochutnávka a prodej místních specialit.

V budově Starého purkrabství:
Hlavní sál - „Krásné ztracené a znovuobjevené zahrady jižní Moravy“

- foto Veronika Skálová
Nově otevřený hradební prostor - „Zvyky, kroje a tradice v Českých zemích“

14.00 - 16.00
Možnost prohlídky Slavína, hrobky významných osobností české vědy

a kultury. Průvodce - Václav Potoček, spolek Svatobor Dětský koutek:
11.00 - 17.30 Dětský koutek - program ve spolupráci s Moravským zemským muzeem:
14.30 - Čteme s dětmi - Hanka Jelínková - autorské čtení z knihy Obrázkové říkanky
Ražení mincí - ražte si vlastní peníze!
Omalovánky Staré pověsti české
Loutky - praktické hraní loutkového divadla
Pracovní listy - historie jak ji možná znáte a Vaši rodiče zapomněli...
Věstonická Venuše - modelování lepých tvarů ze samoschnoucí hlíny
Taje Vyšehradu pro zvídavé děti a jejich rodiče - kviz pro děti staršího školního věku

V pr b!hu celého dne

y , p

www.kr-kralovehradecky.cz
www.krajpardubicky.cz
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Na obnovu varhan
Královéhradecký kraj
rozdělí více než milion
korun

Osmery cenné historické varhany v Krá-
lovéhradeckém kraji se v letošním roce do-
čkají oprav.

Hejtmanství na jejich renovaci rozdělí
v rámci svého grantového programu 1,2 mi-
lionu korun. Krajská finanční podpora po-
může zajistit rekonstrukci hudebních chrá-
mových skvostů například v Žirči, Probluzi či
ve Veliši.

„Kraj každoročně podporuje záchranu
varhan, které by bez zásadní rekonstrukce
za několik let již nemohly sloužit lidem.
Celkově již kraj z grantu na obnovu histo-
rických varhan vyplatil od roku 2008 zhru-
ba sedm milionů korun, a přispěl tak na zá-
chranu asi tří desítek varhan,“ uvedl hejt-
man Lubomír Franc.

Jednou z podmínek udělení krajské do-
tace na obnovu je stáří nástroje nejméně
80 let.

Vůbec nejstarším nástrojem, který letos
obdržel dotaci z tohoto programu, jsou
varhany na Probluzi z roku 1686. Pokračo-
vat letos budou také opravy varhan v kos-
tele svatého Václava ve Veliši u Jičína, kte-
ré byly vyrobeny v roce 1753 varhanářem
Františkem Pavlem Horákem a jsou kulturní
památkou.

V loňském roce se dále podařilo opra-
vit například varhany v kostelech a kaplích
v Podbřezí, v Rokytnici v Orlických horách
či v Častolovicích.

Kraj tehdy poskytl na tento grant ze své-
ho rozpočtu půl druhého milionu korun.

Zdroj: www.kr-kralovehradecky.cz
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Ministerstvo zemědělství
rozdělilo v roce 2010 dotace
za téměř 42 miliard korun

Celkem 41,8 miliardy korun přidělilo Ministerstvo zemědělství
v roce 2010 zemědělcům v rámci různých programů formou pří-
mých plateb, národních dotací, Programu rozvoje venkova a pod-
pory lesního a vodního hospodářství. Peníze dostali zejména ze-
mědělci jako platbu na plochu, také se za ně například postavily
zábrany proti povodním nebo zbudovaly čistírny odpadních vod,
bioplynové stanice a upravily cesty.

„V rámci národních dotací se většina dotačních titulů a programů
využila v maximální možné míře. Dotace příjemci vyčerpali z 91%, kon-
krétně šlo o 41,8 miliardy z celkových 46 miliard,“ řekl ke shrnujícím
údajům za hospodaření v loňském roce ministr zemědělství Ivan Fuksa.

Největší objem peněz ministerstvo loni vyplatilo na jednotné
platbě na plochu, a to více než 15 miliard korun. Prostředky dosta-
li sedláci na půdu, kterou obhospodařují s ohledem na životní pro-
středí, zdraví pěstovaných rostlin a pohodu chovaných zvířat. Tyto
peníze jdou ze sta procent ze zdrojů EU. Cílem jednotné platby je
zabezpečit zemědělcům stabilnější příjmy. „Farmáři se mohou roz-
hodnout, co chtějí produkovat, přičemž mají zaručenou stejnou vý-
ši podpory nezávisle na tom, co pěstují. Díky tomu se mohou lépe
přizpůsobit poptávce,“ vysvětlil ministr zemědělství Fuksa.

Přes Program rozvoje venkova získalo české zemědělství a venkov
v roce 2010 více než 15 miliard korun. Peníze posloužily ke zlepšení
infrastruktury, životního prostředí i konkurenceschopnosti farmářů.
Například v Záhořanech ve Středních Čechách postavili vodovod, ka-
nalizaci a čističku za více než 34 miliony korun, z toho víc než 28 mi-
lionů pokryla dotace Ministerstva zemědělství. V obci se zlepšilo zá-
sobování obyvatel pitnou vodou. Nová kanalizace a čistička snížily
znečištění podzemních zdrojů pitné vody a také řeky Vltavy.

Více než 13 milionů poskytlo ministerstvo na výsadbu stromů
v biokoridorech, revitalizaci potoku Olšana a vybudování polních
cest mezi obcemi Skřípov a Brodek na Prostějovsku. Na zpevně-
ných cestách se zemědělská technika pohybuje rychleji, navíc je
můžou využívat i cyklisté.

Společnost Berry servis s. r. o. loni vybudovala nový fóliovník pro
pěstování malin a ostružin za téměř 6 milionů korun. Z toho 1,7

milionu dostala z Programu rozvoje venkova. Přínosem je pro-
dloužení sklizně až do pozdního podzimu. Zemědělský podnik tak
s pomocí ministerstva zvýšil svoji konkurenceschopnost.

Dotace téměř 6 milionů korun pomohla Farmě Šumava s.r.o.
z Prachaticka opravit a zmodernizovat stáje s dojnicemi. Celkem re-
konstrukce stála více než 15 milionů.

„Do vodního hospodářství vložilo v roce 2010 Ministerstvo ze-
mědělství kolem 4,5 miliardy korun. Například zajištění stability
břehů a dna Vltavy v Českých Budějovicích stálo mezi lety 2008 až
2010 159 milionů korun, z toho dotace ze státního rozpočtu čini-
la 154 milionů,“ uvedl ministr zemědělství Ivan Fuksa. Úprava Vlta-
vy ochrání v Budějovicích před stoletou vodou asi 1000 bytů, ve
kterých žije více než dva tisíce lidí.

Zemní hráz, stěna a mobilní hrazení v Praze-Troji jsou součástí
protipovodňových staveb hlavního města. Opatření za 90 milionů
korun, přičemž dotace od Ministerstva zemědělství dosáhla více
než 85 milionů, chrání městskou část Troja proti tak rozsáhlé po-
vodni, jaká tudy protekla v roce 2002. Současně ochraňuje i silniční
tunel vnitřního městského okruhu v oblasti Pelc-Tyrolka, tedy cel-
kem majetek za 2,4 miliardy korun.

Všechny peníze z ministerských programů a podpor se loni ža-
datelům nepodařilo vyčerpat, to ale není nic mimořádného. Z pří-
mých plateb, včetně doplňkových plateb k přímým platbám, se ješ-
tě k příslušným adresátům nedostaly více než 2,5 miliardy korun.
„Neznamená to však, že o ně přijdou. Tuto podporu ministerstvo
vyplácí vždy na přelomu roku, takže peníze se vyplatí a v účetnic-
tví se objeví až za rok 2011,“ vysvětlil Ivan Fuksa.

Z Programu rozvoje venkova zbývalo loni vybrat ještě více než
miliardu. Také v tomto případě budou podle předpokladů žadate-
lé nárokovat finanční výpomoc v letošním roce.

Také rybáři budou část dotací čerpat až v letošním roce. V rám-
ci Operačního programu Rybářství totiž mají na realizaci projektu
dva roky a někteří žadatelé odložili z ekonomických důvodů pod-
ání žádosti až na konec stanovené lhůty. Protože jde již o schvále-
né projekty, neporušili rybáři podmínky pro poskytnutí dotace a pe-
níze jim ministerstvo letos vyplatí.

Příjmy resortu dosáhly za rok 2010 částky téměř 30 miliard ko-
run a tvořily je zejména příjmy z rozpočtu EU v rámci schválené
Společné zemědělské politiky.

Tereza M. Dvořáčková, tisková mluvčí MZe
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Program obnovy a rozvoje venkova
MMR: Podpoří se polovina projektů
– 634 aktivit za 185 milionů korun.

ČTVRTINA AKCÍ BUDE NA STŘEDNÍ MORAVĚ

Ministerstvo pro místní rozvoj podpořilo v letošním programu
Podpora obnovy a rozvoje venkova (PORV MMR 2011) celkem 634
projektů z přihlášených 1322 žadatelů. Tyto informace vyplývají ze
zveřejněných výsledků programu na webových stránkách MMR.

Souhrnný požadavek byl 378,598 milionů korun a MMR pod-
pořilo akce za 185,487 milionů. Uspokojeno tedy bylo 48 procent
žadatelů. Pro srovnání: v loňském roce MMR vyčlenilo na program
148 milionů a podpořilo 532 žadatelů. Letos tedy zvýšilo podporu
o 38 milionů korun. V loňském roce se přihlásilo 745 žadatelů, kte-
ří požadovali 199,358 milionů Kč. Letos je tedy více než dvojná-
sobný nárůst žádostí.

Nejvíce žadatelů bylo v dotačním titulu 2 na Podporu zapojení
dětí a mládeže do komunitního života v obci – 871 (loni jich bylo
437), kteří chtěli 267 milionů (loni 109 milionů). Podpořeno bylo
348 akcí (loni 298) ve výši 106,5 milionů (loni 74 milionů). Zají-
mavostí je, že i když nejvíce žadatelů bylo ze Středočeského a Ji-
homoravského kraje, Vysočiny a Ústeckého kraje, největší pod-
poru získaly projekty žadatelů z Olomouckého kraje – 50 projek-
tů za 15,8 milionů korun (úspěšnost 61%), následované
Vysočinou 38 akcí za 12,5 milionu (úspěšnost 41%). Naopak ve
středních Čechách bylo podpořeno 29 projektů (7,9 milionu) ze
116 žádostí (32,8 milionu), úspěšnost zde byla 25%.

V dotačních titulu DT3, kde si podalo projekt 19 žadatelů ze
Zlínského kraje, jich uspělo 16, což je celostátně téměř polovina
všech akcí v tomto dotačním opatření.

Nejvíce projektů ze Zlínského kraje bylo rovněž podpořeno
v DT4 na obnovu sakrálních staveb – uspělo 25 ze 30 žádostí. Po-
dle výše dotace bude směřovat nejvíce – 4,6 milionu korun – na

21 akcí na Vysočinu. I v tomto opatření bylo nejvíce žádostí ze
středních Čech, které ale uspěly pouze ze 35 procent.

V dotačních opatřeních 2, 3 a 4 poputuje nejvíce peněz na
střední Moravu – Olomoucký kraj získá podporu na 73 akcí ve vý-
ši 19.389.413 Kč, Zlínský kraj 18.309.313 Kč na 75 projektů. Spo-
lečně oba tyto kraje získají 37,6 milionu, což je téměř jedna čtvrti-
na celkového letošního balíku PORV, nepočítaje předem vyhraze-
né prostředky na vítězné obce ze soutěže Vesnice roku v DT1.

MMR podpořilo podle neoficiálních informací zejména akce,
kde je větší nezaměstnanost a žadatele z regionů se soustředěnou
podporou státu. TSu, dle MMR

PORV MMR 2011 DT2 – Děti a mládež DT3 – Spolupráce v regionech DT4 – Sakrální stavby

Kraj Ž
Žádaná dotace

(v mil Kč) Podpora Ve výši Ž
Žádaná dotace

(v mil Kč) Podpora Ve výši Ž
Žádaná dotace

(v mil Kč) Podpora Ve výši
Jihočeský 71 22.020.476 19 5.231.800 8 1.247.000 3 530.750 33 5.900.784 21 3.531.030
Jihomoravský 95 29.071.959 36 11.825.832 8 1.251.750 3 569.000 37 6.148.259 21 2.868.593
Karlovarský 23 10.228.704 7 2.357.153 3 282.132 2 132.132 2 584.219 0 0
Královéhradecký 30 8.298.079 10 3.060.831 5 717.280 1 114.380 15 2.877.010 5 996.100
Liberecký 52 12.769.504 19 5.387.736 3 510.000 0 0 15 3.108.852 6 1.112.794
Moravskoslezský 51 17.555.424 21 7.142.096 2 397.000 2 397.000 14 3.557.657 13 3.157.657
Olomoucký 82 25.548.656 50 15.806.310 6 826.055 3 454.555 30 4.678.339 20 3.128.548
Pardubický 48 13.338.064 21 5.614.459 2 173.985 2 141.785 9 2.356.242 7 1.672.659
Plzeňský 56 17.489.599 21 6.799.475 4 431.535 1 140.000 9 2.328.280 3 708.390
Středočeský 116 32.787.583 29 7.982.375 8 767.916 1 194.222 62 9.989.995 22 3.449.113
Ústecký 91 28.606.088 36 11.728.516 0 0 0 0 23 5.736.561 16 3.079.427
Vysočina 93 29.118.408 38 12.451.101 2 399.000 1 199.000 29 6.447.800 21 4.608.021
Zlínský 63 20.300.095 34 11.164.974 19 2.944.990 16 2.552.400 30 5.616.863 25 4.591.939
CELKEM 871 267.132.628 341 106.552.658 70 9.948.643 35 5.425.224 308 59.330.861 180 32.908.271

Více informací: http://www.mmr.cz/Regionalni-politika/Programy-Dotace/Podpora-rozvoje-regionu-v-roce--2011/Podpora-obnovy-a-rozvoje-venkova

Žadatelé PORV MMR 2011 podle krajů v DT 2-4:

Dotační program Počet žádostí Celkem žádáno Podpora akcí Výše podpory
Úspěšnost

Akce/dotace
DT1: Podpora vítězů soutěže Vesnice roku 66 39.773.235 67 39.197.092 100
DT2: Podpora zapojení dětí a mládeže do komunitního života v obci 871 267.132.628 348 106.552.658 40/40%
DT3: Podpora spolupráce obcí na obnově a rozvoji venkova 70 9.948.643 35 5.425.224 50/54%
DT4: Podpora obnovy drobných sakrálních staveb v obci 308 59.330.861 180 32.908.271 58/55%
DT5: Podpora zapojení romské komunity do života obce a společnosti 7 2.412.881 4 1.403.405 57/58%
CELKEM 1322 378.598.248 634 185.486.650 48/49%

Žadatelé PORV MMR 2011 podle dotačních titulů:

http://www.mmr.cz/Regionalni-politika/Programy-Dotace/Podpora-rozvoje-regionu-v-roce--2011/Podpora-obnovy-a-rozvoje-venkova
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Prvních 23 žadatelů dostane
dotaci na farmářské trhy

Ministr životního prostředí Tomáš Chalupa schválil dotaci pro
prvních 23 žadatelů o grant z revolvingového fondu Ministerstva ži-
votního prostředí na podporu vzniku a pořádání farmářských trhů.
Ty vzniknou například v Karlových Varech, Třeboni, Havlíčkově Bro-
du nebo v Praze 12. Mezi žadatele ministerstvo rozdělilo více než
tři miliony korun.

První kolo podávání žádostí skončilo 6. dubna 2011. Hodnotící
komise z 30 došlých žádostí o dotaci podpořila 23, a to obce i ob-
čanská sdružení, a rozdělila mezi ně celkem 3 199 491 korun.

„Snažili jsme se o maximální urychlení celého procesu hodnocení žá-
dostí, které tak trvalo pouze dva týdny,“ řekl ministr Tomáš Chalupa.

Pořadatelé trhů by se měli také podílet a naplňovat i připravo-
vaný kodex pro správné fungování trhů Ministerstva zemědělství.
Cílem je podpořit rozvoj malých českých výrobců a ze značky „far-
mářské trhy“ vytvořit záruku kvality.

Další kolo průběžné výzvy Ministerstva životního prostředí na pod-
poru vzniku a pořádání farmářských trhů bude ukončeno 6. května
2011. Zdroj: MŽP

Ministerstvo iniciovalo přípravu
pravidel pro farmářské trhy

Ministerstvo zemědělství spolu s pořadateli farmářských trhů do-
jednává pravidla (kodex) pro správné fungování trhů. Cílem kodexu
je, aby se zákazníci lépe orientovali a získali jistotu o původu a kva-
litě nabízených produktů. Základní zásadou je jednoznačné splnění
principu dohledatelnosti, tedy identifikace původu prodávaného
zboží a pěstitelů nebo chovatelů, jejichž produkty se na trzích pro-
dávají. V žádném případě se nejedná o byrokratizaci a omezování
iniciativy malovýrobců.

Stále oblíbenější farmářské trhy přinášejí užitek kupujícím i prodá-
vajícím. Jako každý pozitivní fenomén s sebou ale také nesou riziko
nepoctivých obchodníků, kteří se chtějí na jejich popularitě přiživit. Mi-
nistr zemědělství Ivan Fuksa proto inicioval jednání ke vzniku kodexu,
kterého se dnes zúčastnili zástupci předních organizátorů trhů, zá-
stupci Asociace krajů ČR, Svazu města a obcí ČR, Sdružení místních
samospráv a Asociace soukromého zemědělství ČR. Všichni se shod-
li, že vytvoření kodexu je užitečné a nutné; vzniknout by měl nejpoz-
ději do konce května. „Hlavním důvodem pro vznik kodexu je, aby
zákazník na první pohled věděl, co kupuje. Objevují se kritiky na kla-
mání zákazníků na některých farmářských trzích, proto chceme spo-
třebitelům dát co největší jistotu o původu a kvalitě zboží. Bylo by ško-
da, abychom kvůli několika vychytralcům neuchránili pozitivní feno-
mén trhů a nechali ho zdevalvovat,“ uvedl ministr Ivan Fuksa.

Kodex bude určovat minimální základ pravidel prodeje. Trhy, které
se k němu přihlásí a budou ho dodržovat, zákazník na první pohled
odliší zřejmě podle zvláštního loga a bude si je moct dohledat a ově-
řit v databázi. Pořadatelé trhů, kteří se dnes sešli, by se měli do kon-
ce května dohodnout, zda vznikne Asociace pořadatelů farmářských
trhů. „Asociace by měla hlavně servisní poslání, zprostředkovávala by
kontakty a určovala by provozní řád tržiště. Jako zdroj informací by
sloužila pro farmáře, organizátory a osvětově by působila na celou ve-
řejnost. Snažíme se zajistit, aby na trhu prodávali skutečně farmáři
a drobní výrobci, kteří jinak mají třeba problém prorazit do tržní sítě,
a ne překupníci,“ sdělil ministr Fuksa. Asociace by zároveň mohla po-
moci pořadatelům kvalitních farmářských trhů s jejich propagací nebo
vytvářet tlak na změnu zákonů a předpisů ve prospěch pořádání trhů.

Primárním kontrolorem a ukazatelem kvality zboží i trhu bude
samotný zákazník, který musí dostat co nejvíce informací, aby vě-
děl, jaké standardy má na trzích očekávat a vyžadovat. Role Mi-
nisterstva by měla být hlavně koordinační a koncepční, zvláště při
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vzniku pravidel. Na svých webových stránkách Ministerstvo zveřej-
ní organizátory farmářských trhů, kteří se přihlásí ke kodexu, je-
hož konkrétní podoba vznikne během dvou měsíců. Ve stejném ča-
sovém horizontu vytvoří Ministerstvo zemědělství ve spolupráci
s pořadateli farmářských trhů a se zástupci měst, obcí a krajů vzo-
rová pravidla pro uspořádání trhů. Ta pomohou potenciálním no-
vým pořadatelům. Zdroj: MZe

Obce nesouhlasí se změnami
programu Zelená úsporám

Rada Svazu měst a obcí ČR (SMO) zásadně nesouhlasí s rozhod-
nutím ministerstva životního prostředí změnit program na podporu za-
teplování budov a ekologického vytápění Zelená úsporám tak, že se
nebudou poskytovat dotace na veřejné budovy. Peníze chtějí proto
obce získat co nejrychleji z Operačního programu životní prostředí.

Ministr Tomáš Chalupa (ODS) uvedl, že v programu chybí téměř
osm miliard korun. „Zrušením podpory veřejným stavbám přijdou
obce o očekávanou podporu kolem čtyř miliard,“ řekl po jednání
rady SMO v Caparticích na Domažlicku místopředseda za statu-
tární města Dan Jiránek.

„Už neuděláme nic s tím, že byly zastaveny prostředky pro ve-
řejné budovy, ale požadujeme okamžité jednání,“ konstatoval.
Obcím se nelíbí, že přijdou o peníze, přestože jejich projekty byly
zpracované kvalitně a stály obecní kasy nemalé finance.

Rada SMO proto požaduje, aby se na jejich projekty zateplová-
ní veřejných budov vyčlenily prostředky právě z Operačního pro-
gramu životní prostředí a aby se co nejdříve vypsala příslušná vý-
zva. „Pokud se náhodou stane, že z prodeje povolenek přece jen
zbudou nějaké peníze, požadujeme, aby tyto prostředky navíc by-
ly vyhrazeny výlučně pro obce, které se přihlásily do výzvy, splnily
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podmínky, zaplatily za žádosti a teď žádné peníze nedostanou,“
dodal Jiránek. Ministr by se měl podle něj co nejdříve sejít se zá-
stupci SMO a podmínky obcí projednat.

Osmimiliardový schodek v programu chce ministerstvo řešit mi-
mo jiné právě tím, že přestane poskytovat dotace veřejným budo-
vám. „Velmi mne mrzí, že města a obce nedostanou podporu, nic-
méně mají na rozdíl od soukromých žadatelů další možnosti, jak
žádat o příspěvek,“ řekl Chalupa. Obce proto požadují, aby se pře-
sunuly peníze v Operačním programu životní prostředí.

V programu Zelená úsporám bylo zatím schváleno téměř
37.500 žádostí, dalších skoro 25.000 žádostí je úplných a před
schválením. Více než 16.600 žádostí je neúplných a žadatelé bu-
dou muset dokumentaci doplnit. Celkem ministerstvo eviduje
79.093 žádostí o dotace Zelená úsporám.

Zatím byla žadatelům proplacena částka 4,28 miliardy korun.
Program byl zahájen v dubnu 2009 a je určen na podporu úspor
energie a využití obnovitelných zdrojů energie v obytných domech.
Podpora se poskytuje formou nenárokové dotace. Ministerstvo pří-
jem žádostí o dotaci kvůli jejich vysokému počtu pozastavilo loni
v říjnu. Původně plánovalo, že tato přestávka potrvá do konce led-
na. Peníze na program Zelená úsporám získává Česko prodejem
emisních jednotek. Zdroj: www.ekolist.cz

MMR nabízí podnikatelům dotace
pro rozvoj cestovního ruchu

Ministerstvo pro místní rozvoj otevřelo příjem žádostí pro dotač-
ní titul „Cestování dostupné všem“, který je součástí „Národního
programu podpory cestovního ruchu“. Žádosti lze předkládat osob-
ně na podatelnu Ministerstva pro místní rozvoj ČR, nebo posílat po-
štou na adresu: Ministerstvo pro místní rozvoj, odbor cestovního ru-
chu, Staroměstské nám. 6, 110 15 Praha 1. Příjem žádostí probíhá
v pracovní dny od 8 do 16 hodin do 27. května 2011 – 16.00.

„Tento program má pomoci ve zvyšování kvality domácího ces-
tovního ruchu,“ uvedl Kamil Jankovský, ministr pro místní rozvoj.
Prvním cílem podpory jsou rekonstrukce a budování odpočívadel,
hygienických zařízení a dalších zařízení sloužících k lepšímu kom-
fortu pěších tras, naučných stezek a cyklotras. Druhým pak je při-
blížení turisticky zajímavých míst pomocí ekologicky šetrné místní
dopravy, anebo pomoc při budování orientačního systému, který
je uzpůsoben i sluchově, či zrakově handicapovaným.

Podpora je poskytována formou dotace maximálně ve výši 50 % vý-
dajů a je určena podnikatelským subjektům. Podprogram je součást Ná-
rodního programu podpory cestovního ruchu. Bližší podrobnosti zde.

1. Výzva roku 2011
Podprogram je zaměřen na 2 oblasti podpory:
1) Rekonstrukci/vybudování odpočívadel, center služeb pro

turisty a hygienického zázemí pro pěší, cyklisty a handicapova-
né turisty podél pěších tras, naučných stezek, cyklotras a zdro-
jových tras pro zvýšení návštěvnosti včetně marketingu vytvo-
řených produktů cestovního ruchu.

2) Zpřístupnění atraktivit cestovního ruchu (musí se jednat
o atraktivity nadregionálního a regionálního významu, případně
atraktivity ležící v blízkosti pěších tras, naučných stezek, cyklotras
a dálkových mezinárodních cyklotras). Projekty vztahující se k do-
pravě musí být zaměřené na ochranu životního prostředí a pod-
poru ekologicky šetrných forem cestovního ruchu (rozvoj ekolo-
gicky šetrné dopravy v místě atraktivity, doprava do místa atrakti-
vity a doprava v rámci atraktivity) včetně marketingu vytvořených
produktů cestovního ruchu. Podporovány budou i aktivity zajišťu-
jící lepší orientaci po atraktivitách cestovního ruchu pro handica-
pované (sluchově, zrakově postižené apod). Zdroj:
http://www.mmr.cz/CMSPages/GetFile.aspx?guid=a43e1b45-

b563-43f5-9769-0f9a9f17fcce

Ministerstvo průmyslu a obchodu
otevře sedm dotačních programů

Současné evropské dotační období již brzy skončí a podnikate-
lé mají zřejmě poslední možnost kdy mohou v některých progra-
mech o podporu požádat.

Ministerstvo průmyslu a obchodu vyhlásilo poslední výzvu v pro-
gramu Prosperita. Ten je zaměřen na vznik a fungování vědecko-
technických parků, podnikatelských inkubátorů nebo sítí business an-
gels, sdružující malé investory s nadějnými podnikatelskými nápady.

Do výzvy byly alokovány finanční prostředky v celkové výši čty-
ři miliardy korun. Registrační žádosti bude možné v elektronické
podobě podávat od 1.4. do 31.7.2011, příjem Plných žádostí pak
bude probíhat od 1.6. do 15.3.2012.

Letos bude také ještě možnost získat podporu na zakládání fi-
remních školicích středisek, na vznik center pro vývoj softwaru, k za-
kládání oborových klastrů nebo například pro firmy, které chtějí vy-
stavovat na zahraničních veletrzích.

Výše finančních prostředků pro jednotlivé programy bude pak
záviset na aktuálním vyhodnocení předchozího zájmu podnikate-
lů. Pokud se v průběhu roku ukáže, že zbývá ještě dost finančních
prostředků, otevře ministerstvo ještě další programy.

Zájem podnikatelů o evropské dotace je podle ministra Ko-
courka obrovský. Jen za první dva měsíce letošního roku minister-
stvo podnikatelům proplatilo 1,6 miliardy korun. Přitom 819 mi-
lionů korun proplacených v letošním lednu představovalo dosa-
vadní měsíční rekord v čerpání dotací. Zdroj: MPO ČR

MŽP připravuje novou výzvu
zaměřenou na odpady

Ministerstvo životního prostředí plánuje vyhlásit v nejbližší do-
bě novou výzvu v rámci Operačního programu Životní prostředí,
zaměřenou prioritní osu 4 – Zkvalitnění nakládaní s odpady a od-
straňování starých ekologických zátěží.

I když přesný termín není ještě znám, bude příští výzva, v přípa-
dě oblasti 4.1, zaměřena na bioodpady, komunální odpady a prav-
děpodobně bude též otevřena i pro projekty materiálově využívají-
cí odděleně separované odpady, například sklo, papír, plast, tetra-
pak apod. Z důvodů úbytku alokovaných prostředků pak bude tato
oblast podpory zřejmě obsahovat omezení týkající se projektů vý-
stavby sběrných dvorů. Půjde například o stanovení minimálního
počtu obyvatel s možností využít sběrný dvůr nebo maximální do-
jezdovou vzdálenost apod. Pro oblast podpory 4.2 se pak výrazná
omezení nepředpokládají.

V současné době činí celková alokace pro prioritní osu 4 přibliž-
ně 4 miliardy korun, z toho pro oblast podpory 4.1 jde o zhruba 800
milionů a přibližně 3,2 miliardy v oblasti podpory 4.2. Tyto částky
jsou však pouze orientační a závisejí na vývoji kurzu CZK/EUR a na
množství nevyčerpaných prostředků z předchozích výzev.

Vyhlášení dalších výzev pro projekty v oblasti podpory 4.1 je tak
hlavně závislé na prostředcích, které zbudou z alokace XV. výzvy.

Zdroj: OP ŽP (www.opzp.cz)

Královéhradecký kraj navýšil
POV o patnáct milionů

Padesát milionů korun letos Královéhradecký kraj rozdělí obcím na
stavby nových silnic, chodníků, veřejného osvětlení či dětských hřišť
a sportovišť. Navýšení dotace o 15 milionů schválili krajští zastupitelé.

Pro Královéhradecký kraj je Program obnovy venkova jedním
z prioritních dotačních titulů. Jeho cílem je poskytnout samosprá-
vám obcí s méně než 2 000 obyvateli finanční prostředky pro dal-
ší všestranný rozvoj spravovaného území. Program, který mimo ji-
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né obcím pomáhá i se zviditelněním v rámci soutěže Vesnice roku,
již v Královéhradeckém kraji běží osmým rokem. Za tu dobu v něm
rozdělil více než 300 milionů korun.

Zájem o dotace z programu obnovy venkova každoročně ně-
kolikanásobně převyšuje finanční prostředky, které kraj může ze
svého rozpočtu vyčlenit. Například v loňském roce se v rozpočtu
počítalo s rozdělením 25 milionů korun, nakonec díky dobrému
hospodaření, mohl kraj objem dotací navýšit a na projekty obcí po-
skytl téměř 49 milionů korun.

V loňském roce tak mohli v obci Bukvice s přispěním kraje opra-
vit za 600 tisíc korun bývalou zemědělskou usedlost, v Podbřezí za
stejnou částku vyměnili v základní škole stropy a v Šaplavě upravi-
li víceúčelové hřiště. V Sověticích se zase podařilo za 800 tisíc ko-
run provést parkovou úpravu návsi, v obci Holín vybudovali stez-
ku pro chodce a cyklisty a ve Veliši dotace umožnila provést re-
konstrukci vodní nádrže.

Pro letošní rok bylo v krajském rozpočtu na Program obnovy
venkova vyčleněno celkem 35 milionů korun. Díky dobrým vý-
sledkům hospodaření kraje však nyní bylo možné dotace navýšit
o dalších 15 milionů. Zdroj: Královéhradecký kraj

(www.kr-kralovehradecky.cz)

Moravskoslezský kraj schválil
dotace z Programu obnovy
a rozvoje venkova za 36 milionů

Zastupitelstvo Moravskoslezského kraje schválilo poskytnutí
dotací z dotačního programu – Program obnovy a rozvoje venko-
va Moravskoslezského kraje 2011. O dotace v tomto programu
mohly žádat obce do 2 500 obyvatel a dobrovolné svazky obcí.

Cílem programu je podpora projektů zaměřených na obnovu a roz-
voj venkovských oblastí prostřednictvím poskytování investičních do-
tací, na realizaci rozvojových záměrů obcí a venkovských mikroregio-
nů. Dotaci mohli získat obce také na vzdělávání a poradenství v oblasti
rozvoje venkova a obnovy vesnice, na rozvoj občanských aktivit a ko-
munitního života v obcích, a to prostřednictvím neinvestičních dotací.

Žadatelé předložili v termínu celkem 164 žádostí. Zastupitelstvo
kraje pak schválilo poskytnutí dotací pro 80 žádostí. Podpořeno tak
bylo 71 investičních projektů v celkovém objemu 32 milionů korun
a 9 neinvestičních akcí částkou v celkovém objemu 3 422 700 Kč.

Mezi podpořenými projekty je například obec Horní Lomná, kde
budou rekonstruovat hasičskou zbrojnici. Realizací tohoto projektu se
výrazně zvýší akceschopnost zdejší zásahové jednotky sdružení dob-
rovolných hasičů. V oblasti podpory volnočasových aktivit pak byla
podpořena rekonstrukce víceúčelového kulturního zařízení Slezské
Harty a Nízkého Jeseníku. Objekt bude po rekonstrukci sloužit jako
základna pro společensko-kulturní vyžití návštěvníků a ke zlepšení ži-
votních podmínek obyvatel. V Žabni dotace umožní realizovat rekon-
strukci střechy základní a mateřské školy a obec Světlá Hora získala
dotaci na rekonstrukci zdravotního střediska. Projekt umožní nejenom
zlepšit podmínky pro občany a zdravotnický personál, ale také výraz-
ně sníží náklady na vytápění. Zdroj: Moravskoslezský kraj,

(www.kr-moravskoslezsky.cz)

Přeshraniční spolupráce patří
k nejlepším projektům Evropy

Pravidelná Měsíční monitorovací zpráva (MMZ) vedle souhrnných
dat hodnotících pokroky v čerpání peněz z fondů EU nabízí také zají-
mavý pohled na konkrétní programy. Tentokrát se autoři MMZ zamě-
řili na perfektně fungující operační programy přeshraniční spolupráce.

„Přeshraniční spolupráce Česko-Polsko, kde plníme funkci Ří-
dícího orgánu, byla na počátku roku 2011 vyhodnocena Evrop-
skou komisí jako jeden z nejúspěšnějších operačních programů

v rámci cíle 3 – Evropská územní spolupráce,“ uvedl Kamil Jan-
kovský, ministr pro místní rozvoj. Více než 90 procent prostředků
tohoto programu již bylo přerozděleno konkrétním projektům
a třetina byla již dokonce proplacena.

Ostatní operační programy přeshraniční spolupráce (konkrétně Slo-
vensko – ČR, Rakousko – ČR, Bavorsko – ČR, Sasko – ČR) jsou zhruba
na stejné úrovni. Procento alokovaných prostředků těchto programů
je v současné době v rozmezí 60 % až 88 % a pokud jde o proplace-
né prostředky příjemcům, pak se procento pohybuje, až na výjimku,
nad 15 %. „Je patrné, že ani v jednom z programů není ohroženo plně-
ní pravidla n+3 / n+2, tedy neexistuje hrozba vracení finančních pro-
středků do souhrnného rozpočtu EU,“ pochválil Kamil Jankovský.

Stručný výtah z MMZ – v březnu 2011 bylo:
• podáno 1 580 žádostí v hodnotě 20,4 mld. Kč,
• schváleno 1 105 žádostí v hodnotě 19,3 mld. Kč
• proplaceno 9,7 mld. Kč

Další podrobnosti o čerpání prostředků ze Strukturálních fondů: zde.

MMR navrhuje opatření proti
ztrátě dotačních prostředků z EU.
Programy čeká přesun peněz

Ministerstvo pro místní rozvoj chystá v květnu na vládě předlo-
žit návrh opatření, které by mělo zabránit ztrátě finančních pro-
středků z Evropské unie, vyčleněných na dotační programy.

Úřad vládě navrhne, aby se peníze z některých dotačních programů
přesunuly do jiných oblastí. Přesun alokovaných prostředků mezi pro-
gramy a další navrhovaná opatření mají zajistit, že Česku v roce 2011
nepropadnou žádné peníze, které má v Bruselu k dispozici. Nejde o ma-
lé peníze. V současném programovacím období může Česko získat
z Bruselu zhruba 26,7 miliardy eur, což je přibližně 648 miliard korun.

O peníze mohou přijít buď programy, které mají s čerpáním do-
tací problémy, nebo které mají k dispozici víc prostředků, než po-
třebují. Půjde o stovky milionů až jednotky miliard korun. Takzva-
nou realokaci pak ale ještě musí schválit Evropská komise.

Nejvíce se v této souvislosti mluví o programu Vzdělávání pro
konkurenceschopnost a Technická pomoc. Prvně jmenovaný pro-
gram řídí ministerstvo školství, druhý ministerstvo pro místní rozvoj.
Peníze ovšem z programu Vzdělávání pro konkurenceschopnost po-
dle ministerstva z oblasti vzdělávání nezmizí. Uvolněné prostředky by
se z části měly přesunout na ministerstvo práce a sociálních věcí. Tam
by sloužily hlavně k podpoře celoživotního vzdělávání v souladu s po-
třebami pracovního trhu a vývoje technologií.

Problém některých operačních programů nespočívá v proplá-
cení dotací příjemcům, ale v takzvané certifikaci, což je fáze, kte-
rá následuje až po proplacení peněz příjemcům. Dotace se vyplá-
cejí z prostředků českého státního rozpočtu a teprve potom stát
tyto výdaje předkládá ke schválení Evropské komisi. Za skutečně
vyčerpané evropské dotace pak úřady považují teprve certifikova-
né výdaje. Zdroj: Český rozhlas

Zdroj: MMR
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Kontakty na předsednictvo SPOV
platné od 4. 12. 2008, aktuální k 4. 1. 2009

•
předseda

Mgr. Eduard Kavala
OÚ Bělotín, 753 64 Bělotín 151
tel. 581 612 100, 602 514 347
veškerou poštu, týkající se SPOV,

posílejte výhradně na spov@belotin.cz
•

místopředseda
Jiří Žák

senátor PČR
Valdštejnské náměstí 17/4, 118 01 Praha 1

tel. 602 703 950
zakj@senat.cz

•
místopředseda

JUDr. Radan Večerka
SPOV Karlovarského kraje

nám. Dr. Milady Horákové č. 2,
360 01 Karlovy Vary

tel.+fax 353 223 611
radan.vecerka@seznam.cz

•
Ing. arch. Jan Florian

Štěpánkova 106, 537 01 Chrudim
tel. 733 607 513

ing.florian@gmail.com
•

Pavel Hroch
398 55 Kovářov 63
tel. 382 594 218

hroch20@quick.cz
•

Miroslav Kovařík
OÚ Modrá, 687 06 Modrá

tel. 572 571 180, 603 251 539
modra@uh.cz

•
Mgr. Petr Kulíšek

KO SPOV Královéhradeckého kraje
517 41 Kostelecké Horky 25

tel. 775 044 201
petr@krajiny.cz

•
Stanislav Rampas
337 01 Ejpovice 61
tel. 724 022 313

strampas@quick.cz
•

František Winter
Na Holbě 491, 788 33 Hanušovice

tel. 602 533 707
f.winter@atlas.cz

•
Členové předsednictva volení orgány kraj-
ských organizací SPOV (§ 8 stanov SPOV):

Ing. Luboš Peterka
Maltézské nám.82, 378 31 Radomyšl

tel. 383 392 255
radomysl@email.cz

•
Jihomoravský kraj

PaedDr. Zdeněk Peša
nám. Míru 20, 979 74 0lešnice
tel. 516463296, 603 816 152

starosta@olesnice.cz
•

Královéhradecký kraj
Martina Berdychová
508 01 Holovousy 39

tel. 493 691 538, 724 164 674
ou@holovousy.cz

VÝBOR NS MAS ČR
•

PŘEDSEDA
Bc. František Winter

Olomoucký kraj
MAS Horní Pomoraví
f.winter@nsmascr.cz
+420 602 533 707

•
MÍSTOPŘEDSEDOVÉ

PhDr. Jitka Doubnerová
Liberecký kraj
MAS Frýdlantsko

j.doubnerova@nsmascr.cz
+420 774 678 033

•
Jan Florian

Plzeňský kraj
MAS Český západ – místní partnerství

j.florian@nsmascr.cz
+420 777 870 202

•
ČLENOVÉ VÝBORU
Bc. Jiřina Karasová

Jihočeský kraj
MAS Strakonicko

lag.strakonicko@seznam.cz
+420 606 349 724

•
Vladimír Haš

Středočeský kraj
MAS Říčansko

manager@ricansko.eu
+420 774 097 757

•
PhDr. Petr Sušanka
Karlovarský kraj

MAS Vladař
petr.susanka@valec.cz

+420 608 231 314
•

Mgr. Petr Liška
Ústecký kraj

MAS České středohoří
starosta@malezernoseky.cz

+420 724 155 360
•

Mgr. Petr Kulíšek
Královéhradecký kraj

MAS NAD ORLICÍ
petr.kulisek@nadorlici.cz

+420 604 201 113
•

Mgr. Ladislav Effenberk
Pardubický kraj

MAS Holicko
effenberk@mestoholice.cz

+420 606 660 204
•

Ing. Jozef Jančo
Jihomoravský kraj
MAS Moravský kras
masmk@seznam.cz
+420 603 268 562

•
Jana Bujáková

Zlínský kraj
MAS Horňácko-Ostrožsko
mikroregion@ostrozsko.cz

+420 724 503 950
•

Jakub Černý
Vysočina
MAS Šipka

kuba.cerny@seznam.cz
+420 775 343 580

Ing. Jiří Krist
Moravskoslezský kraj

MAS Opavsko
jiri.krist@ekotoxa.cz
+420 724 790 088

•
NÁHRADNÍCI VÝBORU
RNDr. Zuzana Guthová

MAS Sdružení Růže
guthova@cb.gin.cz, +420 724 643 050

Radomír Dvořák
MAS Rakovnicko

mas@rakovnicko.info, +420 606 668 974
Mgr. Jan Martínek

MAS Ekoregionu Uhlava
jan.martinek@cpkp.cz, +420 777 793 728

František Neuwirth
MAS Krušné Hory

mas_khz@volny.cz, +420 737 511 164
Ing Jan Bittner

MAS Serviso
serviso@tiscali.cz, +420 606 348 462

Ing. Jiří Sameš
MAS Podještědí

agro-bila@volny.cz, +420 724 264 242
Aleš Lahoda

MAS Hornolidečska
lahoda@mashornolidecska.cz

+420 604 628 026
Jana Bitnerová

MAS Společná Cidlina
janab@spolecnacidlina.cz

+420 739 065 778
Anna Čárková

MAS Kyj. Slov v pohybu
annacarkova@centrum.cz

+420 774 664 698
Jaroslava Hájková
MAS Havlíčkův kraj

hajkova@havlickuvkraj.cz
+420 774 420 913

Mgr. Dominika Doláková
MAS Obč. pro r. venkova

info@arsra.cz, +420 774 415 157
Ing. Pavel Kolář
MAS Nízký Jeseník

masnj@seznam.cz, +420 775 295 599
Pavel Vrátil

MAS Region Kunětické hory
pavel.vratil@zeas.cz, +420 606 660 229

•
KONTROLNÍ KOMISE

PŘEDSEDA
Jindřich Tollinger

MAS Střední Povltaví
tollinger@tollmi.cz
+420 731 603 603

•
ČLENOVÉ

Mgr. Galina Čermáková
MAS Vyhlídky

agconsult@seznam.cz
+420 724 068 686

•
Ing. Petr Brandl

MAS Aktivios
pbrandl@volny.cz

+420 721 747 966
•

Ing. Vít Hrdoušek
MAS Strážnicko

hrdousek@c-box.cz
+420 724 162 265

•
Julie Zendulková

MAS Moravská cesta
julie.zendulkova@moravska-cesta.cz

+420 724 111 510
•

Tajemnice NS MAS ČR
Ing. Eva Hamplová

MAS Šluknovsko
e.hamplova@seznam.cz
tel.: +420 602 490 840

•
www.nsmascr.cz

Liberecký kraj
Jindřich Kvapil

468 22 Koberovy 140
tel. 483 389 346, 603 980 970

starosta@koberovy.cz
•

Moravskoslezský kraj
Bc. Jan Tomiczek

739 93 Třanovice 250
tel: 558 496 929; 602 857 528

starosta@tranovice.cz
•

Olomoucký kraj
Otakar Hlaváč

Masarykova náves 213, 783 73 Grygov
tel. 773 912 121

spovok@seznam.cz
•

Pardubický kraj
Ing. Jiří Kosel

533 75 Horní Ředice 101
tel. 466 681 966

obec@horniredice.cz
•

Plzeňský kraj
MUDr. Tamara Salcmanová

332 11 Hradec 133
tel. 377 423 630

salcmanova@volny.cz
•

Středočeský kraj
Radomír Hanačík

Horní 74, 267 12 Loděnice-Jánská
tel. 723 787 653

spov.sk@gmail.com
•

Ústecký kraj
Václav Tyl

Na průhonu 270, 413 01 Vědomice
tel. 602 483 423

starosta@vedomice.cz
•

Vysočina
Zdena Švaříčková

Nová 473, 588 22 Luka nad Jihlavou
tel. 731 165 239, 567 219 601
svarickovazdenka@seznam.cz

•
Zlínský kraj

Bohumil Škarpich
768 61 Rusava 248

tel. 573 917 626, 777 219 021
obec@rusava.cz

•
Revizní komise:

Jaroslav Knap
OÚ Mořice, 798 28 Mořice 68

tel. 774 431 136
obec@morice.cz

•
Ing. Ludmila Krušková

Větrovcova 7, 140 00 Praha 4
tel. 603 233 003

kruskova@volny.cz
•

Jana Vaníčková
790 84 Hradec-Nová Ves 111

602 512 544
vanickova.47@seznam.cz

•
Redaktor:
Tomáš Šulák

751 25 Veselíčko 196
tel. 775 949 142

tomas.sulak@smarv.cz
•

Tajemnice:
Ing. Marcela Harnová

Slaměníkova 37, 751 11 Radslavice
tel. 737 520 886

harnova.marcela@tiscali.cz
•

www.spov.org
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